




Fokus Praha 2023

Na antidepresivech 
o antidepresivech

„Jako když si  
po zimě dáš zmrzlinu…“

10 + 1 rozhovorů 
Kateřiny Kudláčové 



Na antidepresivech o antidepresivech 
10 + 1 rozhovorů 
2023 © Kateřina Kudláčová 
ilustrace © Anna Valoušková 
vydal Fokus Praha, z.ú.  
v edici Marco Cavallo, 2023, Praha 
ISBN 978-80-907058-6-9





6

PŘEDMLUVA

Téma užívání lékové skupiny antidepresiv považuji za společen-
sky živé již po několik desetiletí. Aby také ne, když depresivní 
potíže, neboli ztráta zájmů, energie, chuti k jídlu nebo nespavost, 
pocity beznaděje, viny a mnoho dalších navazujících tělesných 
projevů, jsou považovány za jedno z civilizačních onemocnění. 
Prostřednictvím knihy, kterou máte právě před sebou, se můžete 
s  většinou projevů deprese v životě lidí seznámit a sami si udělat 
obrázek. Ať už hledáte podobné zkušenosti, nápady nebo vás 
téma zajímá z jiného důvodu, jste tu správně. Rozhovory v této 
knize jsou živými, autentickými obrazy ze života obyčejných 
lidí, které potkáte na ulici, v autobuse nebo na kulturních akcích 
všeho druhu. Možná by vás ani nenapadlo, že se v jejich životě 
objevují trable, strachy a zármutky. A také léky. Kniha ukazuje 
právě onu všednost a snad i nenápadnost, se kterou se do našich 
životů dostávají potíže a pokusy o jejich řešení, nakonec i ve for-
mě medikace antidepresivy. Pakliže jsem hovořil o autentických 
obrazech ze života, myslel jsem tím právě obraz jako uměleckou 
formu. Obraz, který individuálním způsobem zachycuje osobní 
pohled malíře a v našem případě respondenta rozhovoru.

Nedávno mne šokovala historka, kdy se kolegyně učila malířské-
mu řemeslu a zjistila, že při malbě bílé vázy nepoužije ani milimetr 
čistě bílé barvy, zato ale odstíny zelené a šedé! Náš úhel pohle-
du na svět je zkrátka v první řadě subjektivní. Jako krásné a silné 
obrazy nemusí dokonale popisovat fyzikální realitu našeho světa, 
tak i rozhovory pouze vykreslují osobní zkušenosti s diagnóza-
mi, medikací a  hlavně všechny vrstvy života autorů. V knize se 
tedy někdy setkáte s tvrzeními, která mohou zobecňovat některé 
skutečnosti kolem duševních onemocnění. To, myslím, odpovídá 
běžné realitě toho, jak jako lidé uvažujeme. A je také současně 
nutno připomenout, že takové zobecňování nemusí a nebude fun-
govat jako univerzální pravda. Nemáte před sebou odborný text, 
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ale literárně publicistické dílo, cenné svým neotřelým pozváním 
do světa lidí ochotných mluvit o tom, jak antidepresiva vstupují 
do jejich životů.

Nyní se ale naopak podívejme na špetku dat, která naše umělec-
ké dílo okoření. Za posledních 20 let se spotřeba antidepresiv 
v České republice zvýšila šestinásobně a v letech 2021 a 2022 se 
nárůst dále zrychlil, když v obou letech jich přibylo vždy o sedm 
procent. Celkový počet lidí, kteří hledají pomoc kvůli depresiv-
ním symptomům, je kolem 250 tisíc. Tyto symptomy přitom ma-
nifestují různé druhy potíží, od syndromu vyhoření, situační krize, 
lehkou až těžkou depresivní fázi nebo projevy vážných duševních 
onemocnění, jako jsou psychotické poruchy a poruchy osobnosti. 
Pokud vás více zajímají data a teoretická základna tématu deprese, 
můžete navštívit weby Ministerstva zdravotnictví ČR nebo Ústav 
zdravotnických informací a statistiky ÚZIS ČR. Můžete si také pře-
číst mnohé knihy a učebnice, např. od Thomase Moora nebo Jána 
Praška. Možná už jste ale mnoho z odborných publikací přečetli 
a hledáte právě naši knihu, knihu pestrých, čistě osobních příběhů.

Všímám si, že zde často mluvím o individuálních zkušenostech. 
Úkol napsat tuto, dle zadání vydavatele, mírně odbornou před-
mluvu, mi připadl právě s ohledem na mé dosavadní zkušenosti. 
A to jak v oborech pomáhajících profesí, tak v oboru spojeném 
s užíváním antidepresiv. S nimi jsem ve svém životě udělal tři 
vlastní zkušenosti. Jedna od druhé se výrazně lišily, a to podle 
aktuální životní situace a podle očekávání, s nímž jsem léky začal 
užívat. Ale to už je jako bych začal psát další z příběhů, které na 
vás v této knize již netrpělivě čekají. Čtěte ji, prosím, s otevřenou 
myslí a pohledem zvědavého dítěte.

Jan Sobotka, výkonný ředitel Fokusu Praha 
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OLGA

„Vždycky je lepší být v aspoň  
trošku ‚vystabilizované‘  

podobě sebe sama.“

Jaký máš vztah ke svým antidepresivům?

Češi obecně, hlavně v té starší generaci, mají podle mě problém 
mluvit o psychických potížích. Vnímají to jako stigma. Ale upřím-
ně – můj život bez antidepresiv byl mnohem horší, než je s nimi. 
S nimi funguju mnohem líp. 

Já je beru tak strašně dlouho, že už skoro ani nevím, kolik let 
to je – jak dlouho je bereš ty?

Už byl na světě můj syn, když jsem je začala brát. Takže to bude 
třeba takových – osm let? 

Aha, tak je nebereš zase tak dlouho jako já. Můžeš tudíž ještě 
dobře srovnat, jak ti bylo bez nich a jak je ti s nimi?

Dobře si pamatuju, jak mi bylo bez nich. Moje úzkost byla mno-
hem větší. Pocit, že jsem něco udělala špatně, byl mnohem hlubší. 
Hraničilo to s obsedantně-kompulzivní poruchou. Nebyla jsem si 
jistá, jestli jsem něco vypla, i když jsem se podívala stopadesátkrát, 
pořád jsem měla utkvělou představu, že jsem určitě něco zapo-
mněla. Že se něco hrozného stane. Tohle všechno se mi teď zvládá 
mnohem líp, můžu normálně odejít z bytu místo toho, abych se 
třikrát vracela zkontrolovat, jestli jsem zamkla.
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Takže asi nemáš chuť antidepresiva někdy přestat brát?

V ideálním případě bych samozřejmě chtěla být velmi silný člo-
věk, který funguje bez antidepresiv. Jenže bez nich jsem například 
dost trpěla nespavostí, což mám sice doteď, když je stres, ale ur-
čitě v menší míře než bez. Všechny emoce, které mám asi obecně 
tendenci prožívat moc silně, až tak, že mi to škodí, nejsou teď tak 
silné. Tím pádem můžu normálně fungovat. Když tě nějaká emoce 
ochromuje (ať smutek nebo úzkost), nemůžeš normálně fungovat. 
Nedovedu si představit, jak by vlastně můj život musel vypadat, 
abych mohla fungovat bez antidepresiv. Předpokládám, že bych 
nesměla mít žádné problémy. Všechno by muselo jít hladce, mu-
sela bych mít dost peněz, žádný stres, žádné starosti. To je ale ta-
kový ideální život, který možná někteří lidé mají, ale většina spíš ne. 

A nemáš pocit, že pak míň prožíváš i pozitivní emoce, když 
máš takhle obroušené hrany těch emocí negativních?

Mně se s antidepresivy asi tak ulevilo, že tohle nepovažuju za pro-
blém. Měla jsem s emocemi vždycky spíš negativní potíže. Tohle 
mě nikdy nenapadlo. Důvod, proč bych ty léky chtěla přestat brát, 
je ten, že bych chtěla být silná a odolná. Chtěla bych být člověk, 
který všechno zvládne sám. Možná se považuju za slabší kus kvůli 
tomu, že ty léky potřebuju. Říkám si, že normální lidi antidepresi-
va nepotřebují, můj manžel antidepresiva nepotřebuje. Ale vidím 
na něm, jak je úplně jiný než já. Některé věci v životě vůbec nevidí. 
Soustředí se na něco jiného: vydělávám dost / nevydělávám dost, 
uvařila / neuvařila, je tohle dobré jídlo / není to dobré jídlo, budu 
to jíst / nebudu to jíst. Jeden čas pro mě mělo strašně silný smysl 
v životě zachraňování psů, jenže pro mého muže to byla obrovská 
zátěž. Zatěžující bylo, že máme zase dalšího psa, kterého musíme 
venčit, o kterého se musíme starat. Možná měl pocit, že se kvůli 
psům nevěnuji dostatečně domácnosti a dítěti, nebo že se nevěnuji 
jemu. Ale mě to prostě tehdy naplňovalo. Bylo to něco, co dáva-
lo mému životu nějaký smysl. Bylo mi jasné, že nemůžu zachránit 
všechny psy světa, ale uklidňovalo mě, že aspoň nějak přispívám 
k  vybalancování. 
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Řekneš mi, prosím, jak ses pokoušela antidepresiva vysadit?

Vždycky se stalo něco s mojí mámou. Ani jsem se je nepokoušela 
úplně vysadit, jenom jsem si zmenšila dávku – a moje máma další 
den třeba spadla a skončila v nemocnici. Tak jsem si znovu vzala 
celý prášek a říkala si, že už to nezvládnu jinak. Ta situace s mou 
mámou je prostě náročná, systematicky se zhoršuje. Nespolupracuje, 
abychom hledali řešení. Nechce jít do domova, ale nechce ani ni-
koho na pomoc doma. Fyzicky je na tom hodně špatně. 

Takže teď to máš tak pověrčivě navázané na to, že se bojíš, že 
kdyby sis tu dávku snížila, tak se mámě něco stane?

Jo, protože dvakrát se mi to tak už stalo. Takže jsem to odložila 
na neurčito. S tím, že máma se pořád horší a já nemůžu vědět, co 
se jí kdy stane, a radši se budu udržovat ve funkční podobě, než 
abych experimentovala a nějak se emočně propadala. Potom bych 
to nezvládala, kdyby se stalo něco akutního, něco, co bych s ní mu-
sela řešit. Nechci být celá ubrečená někde v nemocnici a ptát se 
doktora, jak je moje máma na tom. Vždycky je lepší být v aspoň 
trošku vystabilizované podobě sebe sama.

Mně se teď stalo více věcí po sobě. Psychoanalýza mi začala 
nazrávat k tomu, že jsem si začala snižovat dávku svých léků, 
potom jsem dělala rozhovory s lidmi, které mě vedly k tomu, 
že jsem si uvědomovala, jak mě ta antidepresiva drží, abych 
se, jak to říct, nevrhala do života naplno. Že se kvůli nim pořád 
držím zpátky: neučím se zacházet sama se sebou, se svými 
skutečnými, nikoli uměle tlumenými emocemi. Najednou mi 
připadalo, že vlastně pořádně ani nevím, kdo jsem. A pak jsem 
potkala jednu holku, která by byla objektivně asi snadno zralá 
na antidepresiva, ale funguje bez nich. Hrozně mě inspirovala, 
protože všechna ta vychýlení od normality jsou tématem 
jejích kreseb a filmů. A ty kresby a filmy jsou skvělé. Kdyby 
si vzala antidepresiva, tak by asi tak skvělé věci nekreslila.

Prostě teď máš pocit, že antidepresiva brzdí tvoji kreativitu?
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Jo. Asi. A co ti antidepresiva symbolizují?

To nevím, co symbolizují tobě?

Řekla bych, že pro mě asi nějak znamenají poslední krok k při-
jetí dospělosti. Jako bych pořád plně nepřijala celou zodpověd-
nost sama za sebe, když je beru. Asi proto se je snažím přestat 
brát. Chci si dokázat, že už jsem fakt v těch sedmatřiceti velká 
(smutný smích).

A pro mě je naopak známkou dospělosti, když je člověk schopný 
zorientovat se sám v sobě a říct si, že má asi depresi a je třeba 
to řešit. Protože spousta lidí se v tom plácá celý život a nikdy si 
neuvědomí, v čem je problém. Podle mě je to známka nejvyšší 
zralosti, když kvůli tomu, abys mohla fungovat jako dospělá, jdeš, 
necháš si to předepsat a soustavně to bereš.

To je boží, jak úplně opačný pohled na to máš. 

Mám pocit, že naše rodina stojí na mně, protože jsem měla vždyc-
ky pocit, že můj muž byl absentující otec, když byl náš syn malý. 
A antidepresiva jsem začala brát, protože jsem měla pocit, že naše 
rodina nefunguje. Bylo toho na mě už moc. Tehdy jsem já byla ten 
zralý člověk, který šel a převzal to celé na sebe. Nevím, měla jsem 
pocit, že jednám dospěle, když kvůli tomu, abych mohla fungovat 
a starat se o svoje dítě, půjdu a nechám si to předepsat. A můj 
muž se utápí v depresi docela často; Ukrajinci i Rusové k tomu 
mají asi docela sklony. Ten by si prostě žádná antidepresiva nikdy 
nevzal. Když si vezme léky, třeba jen Paralen, tak to hned je… už 
si ho tedy jednou vzal, když byl nemocný. Protože jsem to už ne-
vydržela. Snažím se ho nekritizovat před naším synem, ale tohle 
jsem nevydržela, protože byl nemocný, bylo mu strašně špatně, 
ležel tam a odmítal si vzít prášek. Ale já si ho automaticky beru 
vždycky, protože vím, že musím fungovat. Nemůžu si dovolit ležet 
dva, tři dny, úplně nepoužitelná. Takže jsem mu řekla, aby si prostě 
vzal jako normální dospělý člověk lék – jeden Paralen – a nehrotil to. 
Protože to už bylo takové to naštvání, že tady milostpán si leží a mě 
se nikdo na nic neptá. Tak nakonec šel a ten jeden Paralen si vzal.



13

A mohla bys mi, prosím, říct, jak jsi začala ta antidepresiva 
tedy brát ty? Kdo ti je napsal a na co?

Paradoxně jsem je dlouho nechtěla vůbec brát, měla jsem pocit, že 
se s tím vyrovnám sama. Že je nepotřebuju. Asi jsem z toho měla 
strach jako z něčeho neznámého. U psychiatričky jsem byla poprvé, 
když jsem vážila 49 kilo. Když jsem přišla na univerzitu, tak jsem 
moc nezapadla. Bydlela jsem u rodičů, ne na koleji. Na svůj obor 
jsem se těšila, že budu konečně dělat, co mě baví, takže to jsem si 
užívala. Tehdy jsem se vnitřně rozhodla, že se zbavím svého tlusté-
ho těla. Na gymplu jsem byla zaškatulkována jako ta, která je tlus-
tá. Nechtěla jsem kvůli tomu do tanečních, necítila jsem se hezká. 
Vždycky jsem radši šla někam do čajovny, abych se tomu vyhnula. 
Ale moje máma chtěla, abych si to užila, abych to měla hezké, po-
řád mi nechávala šít nové šaty. Snad na každé taneční jsem měla 
nové šaty, i když jsem o to vůbec nestála. Stála o to ona, protože 
si tím kompenzovala, že nikdy moc neměla co si obléct. Na vysoké 
jsem se rozhodla, že konečně zhubnu. Postupně jsem vysazovala 
jednotlivá jídla. Nejdříve jsem jedla jenom bílkoviny, potom už třeba 
jenom jablka. Pak už třeba vůbec nic. Takže jsem se ze sedmdesáti 
kil dostala na těch čtyřicet devět. Moje máma z toho samozřejmě 
byla hrozně nešťastná a přesvědčila mě, abych šla za psychiatrič-
kou, která se na to specializuje. Ta mi řekla, že mám mentální ano-
rexii a že jsem na hraniční váze. Kdybych vážila ještě míň, už by mě 
hospitalizovali. Za psychiatričkou jsem potom docházela pravidel-
ně a vedly jsme spolu takové terapeutické rozhovory. Vždycky se 
mě ptala, jak se mám a jak jím. Na to jsem jí samozřejmě většinou 
odpovídala lží, s přehledem jsem si cokoli vymyslela. K téhle psy-
chiatričce jsem se dlouho chodila vypovídat. 

To je dobré, že ses mohla u psychiatričky vypovídat. Já mám 
s psychiatry dlouholeté zkušenosti takové, že si většinou moc 
povídat nechtějí.

Tahle měla „office“, kde byla i pohovka a křeslo, dělala si poznámky, 
ptala se mě. Byla asi jediná, s kým jsem mluvila o tom, jak jsme to 
měli doma zvláštně uspořádané, jak je ta domácnost divná, celá 
rodina divná. Potom jsem se k ní později vracela. Byla jsem s ní od 
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výšky v kontaktu, můj život byl totiž pořád ve zmatku. Měla jsem 
pocit, že můj muž si žije svůj vlastní život, že je někde jinde. Když 
jsem byla těhotná, tři měsíce jsem jenom ležela. Bylo mi hrozně 
špatně. Tehdy jsme žili v Brně a já už jsem byla na nemocenské, 
protože gynekoložka mi řekla, že v takovém stavu do práce nemů-
žu. Můj muž byl tehdy celý den v práci a já jsem nebyla schopná 
ani dojít si koupit housku. A on mě tam nechal takhle bezprizorní. 
Tehdy jsem si řekla, že to nemám zapotřebí, a odstěhovala jsem 
se zpět ke své mámě. Takže jsem bydlela zase u mámy a můj muž 
za mnou jenom dojížděl. Jenže moje matka mi brzy také lezla na 
nervy, protože to samozřejmě nebylo normální uspořádání rodiny, 
takže jsem potom utekla i od ní. Pronajala jsem si byt, kde jsem byla 
sama, ale to také nebylo dobré. Došlo mi, že pořád utíkám. Trpěla 
jsem kompulzemi. Pořád jsem se bála, že se v tom bytě něco sta-
ne. Pořád jsem se vracela zkontrolovat, jestli jsem vypnula sporák. 
Tehdy jsem si říkala, že už to fakt není normální.

Takže jsi za svou psychiatričkou přišla s tím, že by sis léky 
chtěla nechat předepsat?

Ano, přesně tak. A ona řekla, že je to dobrý nápad. Už předtím mi 
je nabízela. Úplně si nepamatuju, jestli jsem to předtím malinko 
nezkoušela, ale nikdy jsem je nezačala brát pravidelně. Pamatuju 
si ale, jak jsem potom šla za ní, abych jí dala zpětnou vazbu, a říka-
la jsem jí, že jsem úplně blbá, že jsem si ty léky nevzala už dávno. 
Protože mně po nich například taky přešlo nutkání se večer pře-
jídat. A jsem s tím spokojená doteď. Nechápu, jak jsi mi teď říkala, 
že si je vysazuješ, zrovna teď, když je válka. Jak to děláš?

Myslím si, že každý člověk má dispozici ke strachu z něčeho 
jiného. Kdyby bylo velké sucho, tak jsem úplně mimo. Přírodní 
katastrofy nezvládám. Trpím obrovským klima žalem, ale spous-
tu lidí to naopak vůbec netrápí. Naopak válku si nějak dokážu 
odfiltrovat, držet si emočně odstup tak, že mě to úplně „ne-
sundá“. Přestože vím, že možná zrovna začíná třetí světová, 
můžu pracovat na vysazování antidepresiv. Když byl covid 
a k tomu delší dobu nepršelo, pořád jsem chodila sledovat, 
jak nám schnou stromy v ulici, a byla jsem z toho úplně mimo. 
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Fakt mi bylo úplně hrozně, když jsem viděla, že je jaro, rostliny 
potřebují vláhu, aby měly z čeho růst, a voda nikde. Děsila jsem 
se léta, které mělo přijít. Nakonec zase pršelo.

Vidíš, sucho jsem zase vůbec neregistrovala já. Jsem šťastná, když 
neprší, protože moje čivavy jdou ven. Takže si vůbec nepamatuju, 
že nastala kombinace covidu a sucha. Tohle mám na háku, voda je 
přece v plastových lahvích v supermarketu, když by na to přišlo, 
ne? Polovinu života jsem strávila podvyživená, ale nevnímala jsem 
to. A udivuje mě, že jsem třeba nikdy nikde neomdlela. Občas se 
mi udělalo špatně, když jsem vůbec nic nejedla. Občas jsem měla 
temno před očima, ale už jsem věděla, že si musím sednout na la-
vičku, a za chvilku to přešlo a mohla jsem vesele pokračovat dál. 
Nechápu, jak jsem se dokázala učit. Na druhou stranu jsem ale ani 
nedělala nic jiného. Všechno mi trvalo dlouho, měla jsem úzkost 
ze všech zkoušek, všechno jsem dělala na jedničku, přitom jsem 
neustále trpěla pocitem, že na tu školu nepatřím, že nejsem dost 
chytrá. Dodneška mě tam všichni mají zaškatulkovanou jako nej-
větší šprtku, která jen seděla v knihovně. V knihovně jsem ale se-
děla i proto, abych nemusela být doma, kde by mi dávali najíst. Ta 
angličtina mě strašně bavila, andragogika asi tolik ne, ale zase tam 
bylo hodně sociologie a psychologie. Pořád jsem se učila, pořád 
jsem měla dobré známky, červený diplom, ale pořád jsem měla 
pocit, že všichni jsou chytřejší než já. Teď už chápu, že i kdyby 
byli, je to jedno. Že na tom vlastně v životě vůbec nezáleží. U nás 
doma se ale vždycky kladl důraz na intelektuální výkon. Byla jsem 
vychovaná v tom, že když se budu dobře učit, mít dobré známky, 
pak bude všechno v životě dobré. To byla jedna z mých velkých 
deziluzí – když jsem zjistila, že to tak není, že nás tlačili do něčeho, 
co nebyla pravda.

Koho vás? Myslela jsem, že jsi jedináček?

Naši generaci. Mluvila jsem o tom s jednou spolužačkou z vysoké 
a cítila jsem z ní úplně stejný vztek na ten tlak. Jenže ona potom 
byla s tím diplomem asi osm let nezaměstnaná, protože se rozhod-
la zůstat na malém městě, kde pro ni žádná práce v oboru nebyla. 



16

A když jsi ty léky začala brát, co pro tebe byla nejpodstatnější 
změna?

Musím říct, že jsem byla pořád vysmátá, pořád jsem se hihňala. 
Všechno mi připadalo srandovní. Vždycky jsem měla potíže se 
spánkem, ty mám pořád, ale už míň. V momentě, kdy se něco sta-
ne, ať už smutného nebo veselého, ale výrazného, jakmile se mi ty 
emoce nějak vystupňují, nejsem schopná usnout. Jedna spisova-
telka, která se jmenuje Marianne Keyes, má podobné potíže. Její 
terapeutka jí zakázala dvě hodiny před spaním cokoli dělat. 

Aby se zklidnila?

Aby se její mozek zklidnil, aby mohla usnout. Pro mě je prostě leh-
ké nemoct usnout. A  spánek se mi po těch lécích zlepšil. Přestala 
jsem se přejídat, začala jsem líp spát, přestaly mi kompulze a ob-
sese. Už se nebojím, že nám vybouchne byt, než se vrátím z ob-
chodu. Takže samé benefity.

A na terapii teď nechodíš?

Na terapii jsem chodila k psycholožce, která byla dobrá. U ní jsem 
byla asi jen na pěti sezeních. Potom jsme měla pocit, že jsem došla 
do bodu, kdy to už asi nepotřebuju, a už jsem tam dál nechodila. 
Ale přínosné to tehdy určitě bylo. To bylo, když byl můj syn malý, 
a můj muž s námi nebyl, protože bydlel v jiném městě a hodně 
pracoval. Terapeutka mi tehdy říkala – prosím vás, dnes jste tady 
potřetí a my pořád mluvíme jen o vašem muži, proč ho pořád tolik 
řešíte? Tak jsem si uvědomila, že to tak je, že můj život se vlastně 
jenom točí jako nějaký ocásek za ním. On si něco dělá a vy tam 
jako ocásek za ním vlajete.

A pomohlo to?

Jo.

A teď nechodíš na žádnou terapii?
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Ne, v Praze jsem byla na terapii, ale ta psycholožka mi přišla ne-
možná. Dělala takovou „hmm“ terapii.

Jakože dělala „hmm“?

Jo, přesně, dělala jenom „hmm“, „hmm“. Tomu se fakt tak říkalo. 
To jsem po několika sezeních zabalila. Ta první byla více od rány 
a dávala mi vhled, nebyla neutrální. Psycholog asi nemá říkat svůj 
názor na situace. Ale tahle se toho nebála.

Mě tedy u tebe vlastně zajímá ten stav, kdy člověk bere an-
tidepresiva, ale nechodí na terapii. Protože jsem to tak měla 
opravdu hodně let také.

Beru nejmenší možnou dávku těch léků. A jsem ráda, že jsem si nějak 
nastavila život tak, že funguje. Vím, že moje rovnováha je hodně křehká. 
Jsou věci, které mě spolehlivě vykolejí, hodí do deprese. A něco z toho 
můžu ovlivnit a něco zase ne. Jsou věci, které se dějí s mou matkou, 
která je v takovém stavu, že by měla být v pečovatelském domě, ale 
nechce tam jít, což je patová situace. Neumím to řešit a těžko se mi 
od toho distancuje. Když tam jedu, všechno na mě padne. Pak se to 
snažím vykompenzovat něčím jiným. Mám jen omezený čas, který 
tomu věnuju. Ale stojí mě to hodně úsilí. A pak máš věci, které neo-
vlivníš – jako třeba válka. Závidím lidem, kterým je to jedno.

Mně to není jedno, ale nesžírá mě to tolik jako přírodní kata-
strofy, klimatická krize. Něco tě prostě emočně úplně vcucne, 
sežere celou tvoji duši, a něco tolik ne…

Dlouho jsem neměla takovou depresi, že bych ráno měla problém 
vstát z postele, jako v prvních dnech po té ruské invazi na Ukrajinu. 
Myslela jsem na to, že vůbec nevíme, co se stane, a nemáme nad 
tím žádnou kontrolu. Proč jít mýt nádobí, když stejně za pár dní 
třeba všichni vybuchneme? Potom se s tím můj organismus zase 
nějak vyrovnal. Sledovala jsem na mapě, kam už Rusové došli, a ří-
kala jsem si, že jim to nejde zase tak rychle. První dny jsem měla 
pocit, že budou za chvilku tady. To je asi z toho, jak nám vyprávěli 
o roce 1968, na to mi to asi nějak navázalo.
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To je zajímavé, to jsem udělala, když začínal covid. A nechala 
jsem si napsat dvojnásobnou dávku, začala jsem ji brát, ale 
najednou mi došlo, že to tak nechci, a začala jsem místo toho 
brát jen půlku té původní dávky. Pro mě byl teď v poslední 
době hodně podstatný moment, kdy jsem ty prášky už delší 
dobu nebrala vůbec a bylo mi čím dál hůř. A pořád jsem se to 
snažila vydržet, ale bylo mi zle. Emoce útočily jak divá zvěř, 
pořád jsem měla slzy na krajíčku. Když jsem se rozhodla, že 
se přestanu trápit, že ty léky zase začnu brát, v tu ránu mi 
bylo dobře a ten prášek už jsem si snad ani brát nemusela. 
Došlo mi, že je to spíš ten pocit, že ty léky beru než ta chemie 
SSRI (poznámka redakce – anglická zkratka SSRI je používána 
pro selektivní inhibitory zpětného vychytávání serotoninu). 
Nebo mi to tak alespoň v tu chvíli připadalo. Došlo mi, že to, 
že ty léky beru, je moje velká jistota. Možná jediná skutečná 
jistota v mém životě (haha). Toho jsem se vlastně vždycky 
hrozně moc bála, že můj prášek přestanou dovážet, že ho 
přestanou vyrábět.

Víš, že je nahraditelný? Že ta stejná látka je obsažená ve více lécích 
a vyrábí to více firem? To sis neuvědomila?

Nevím, to jsem asi neřešila úplně vědomě, to byla nějaká taková 
zadní myšlenka, zadní strach.

Taky si dávám pozor, abych jich měla zásobu, nechtěla bych být 
třeba týden bez nich. 

Já si myslím, že kdybys chodila na terapii, kam chodím já, že 
bys to taky přestala brát. Ale otázka je, jestli jsem se namísto 
toho nestala závislou na té terapii. Jestli jsem tu závislost 
jenom nepřestěhovala někam jinam.

Já se třeba bojím, abych se po té terapii například nerozvedla. 
Jedna terapeutka se mě jednou zeptala: Prosím vás a na co toho 
manžela máte? Tak jsem se zarazila.
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Jaký postoj má k těm antidepresivům tvůj muž?

Můj muž by byl určitě radši, kdybych je nepotřebovala. Prošel troš-
ku vývojem, je už teď ovlivněný západnější kulturou. Na začátku na 
něm bylo znát, že terapii nevěří. Podle mě to mají v ruském myšlení 
tak, že kdo bere antidepresiva, je slaboch nebo jednoduše blázen. 
Teď chápe, že ty léky potřebuju, vtipkujeme o tom, že jsou to an-
ti-madness pills. Že je beru, abych nebyla „mad“ v tom britském 
slova smyslu. Ale celkově bych řekla, že mě považuje za zranitel-
nou, nestabilní, téměř dětskou osobu. Než jsem začala brát antide-
presiva, často jsem brečela a on vůbec nevěděl, co s tím. Končilo 
to tak, že jsem brečela dvě hodiny v kuse a on jen seděl a dělal si 
už svoje věci. Mně přijde, že jsem psychicky míň odolná právě až 
od té anorexie. Do takových 18 let jsem docela držela pohromadě.

A myslíš si, že by tvůj muž chtěl, abys byla vnitřně silná? Nebo 
mu vyhovuje tvoje slabost, protože se pak může o to více cítit 
silný? To je zase moje utkvělá představa, které se snažím zbavit.

Taky si to myslím a někdy toho dokonce využívám. Řeknu mu třeba, 
ať něco udělá, protože v tom je lepší. Podle mě mu to tak vyhovuje. 
Ale občas by si zároveň přál, abychom měli dva platy.

Vnímáš se teď, když ty léky bereš, stále jako člověk s depresí?

Jo, cítím, že to tam pořád někde je. To není něco, co můžeš vyléčit. 
Myslím si, že jsou události, a i mi to říkala ta moje psychiatrička – 
hele, teď si vezmi tuhle dávku, ona mi tyká, protože jsem k ní začala 
chodit, když mi bylo okolo dvaceti. Takže ti nemůžu říct, jestli je 
budeš brát celý život. Nemůžeme vědět, co se stane. Možná jed-
nou začneš potřebovat vyšší dávku.

Toho jsem se vždycky hrozně bála, že bych musela zvyšovat 
dávku. Nebo že by mi najednou přestaly zabírat, protože znám 
ze svého okolí lidi, kterým ty léky prostě přestaly zabírat.

Já o sobě vím, že na mě obecně léky zabírají výborně.
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MARTINA

„Nemohla jsem spát se svým  
miminkem v jednom pokoji.“

Byla jsi ráda, když jsi odešla na gympl do úplně jiného města?

Myslím, že jsem byla ráda, protože jsem asi vždycky chtěla utéct. 
Od rodiny nebo prostě z toho města. Za prvé proto, že mě na zá-
kladce dost šikanovali kvůli mému krku – mám rozštěp krční páteře 
a kvůli tomu širší a kratší krk. Děti mi dávaly už od školky docela 

„čočku“. Nebo i nějací hloupí lidé. 

Fakt? Jako i dospělí?

Jo. Na základce jsem už pak byla ve výběrové třídě, kde byly chytřej-
ší děti. Vždycky jsem se držela mezi těmi chytřejšími dětmi, protože 
jsem jim nemusela nic vysvětlovat. Ty hloupější prostě byly asi více 
zlé. Útěk od města, kde jsem se narodila, byl pro mě osvobozující. Ze 
strany mojí mamky to bylo takové zvláštní – umřel nám taťka, když mi 
bylo deset, měl nehodu. A my jsme s mamkou každá dost jiná. Ona se 
víc kamarádila s mým bráchou, který je o rok a půl starší. S ním řešila 
různé věci a já jsem byla vždycky ta malá holka. Neměla jsem v mámě 
kámošku, což mě napadá někdy i teď, když si vzpomenu, jak jsem měla 
depky z toho, že mě děti šikanovaly. Nebo bych asi ani přímo neřekla, 
že mě šikanovaly, ale byla jsem z jejich chování nešťastná. Byla jsem 
i šťastná, protože jsem měla kamarády, ale byla jsem i nešťastná, proč 
mi lidi musejí ubližovat. A neměla jsem to moc komu říct. Myslím si, že 
rodič by se měl s tebou o tvém problému ideálně otevřeně bavit, pro-
tože ti tím dá najevo svoji podporu. Jinak s tím pak člověk bojuje sám. 
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A mamka si o tom s tebou neuměla povídat?

Třeba až když mi bylo patnáct, když jsem byla teenager, zkoušela 
jsem to, ale nefungovalo to. I jsem jí třeba o tom koupila knížku, 
aby to pochopila. Ale moje mamka je prostě fakt jiná než já.

Ten pocit sdílení nebo přijetí ti chyběl?

Jo, já už jsem to dost řešila u psycholožky, už to mám za sebou – pro-
stě jako dítě jsem si chtěla třeba dávat vlasy do culíku, jako to nosily 
ostatní holky, ale moje mamka mi nechtěla dávat vlasy do culíku. 

Protože nechtěla, aby byl vidět tvůj krk. 

Nebo mi kupovala oblečení, ve kterém to nebylo vidět. A říkala mi, 
že tohle mi nesluší. Neřekla, že to je kvůli tomu, že je mi víc vidět 
krk, řekla, že mi to podle ní nesluší. A vlastně to dělá i dneska. Teď 
si nechávám stříhat vlasy k ramenům a ona se vždycky na mě po-
dívá a řekne: „Víš, já na tobě mám radši ty vlasy delší…“

Věřím tomu, že tě mamka chtěla chránit, ale člověk se asi hlavně 
chce cítit sám sebou, ne?

Jo, normálně sebevědomě. 

A že může ukázat i svoje slabiny, ne? Pamatuju si, že jsem se 
tě na to vždycky bála zeptat. Jenom jednou si pamatuju, jak 
tě jedna naše spolužačka česala a zvedla ti vlasy a řekla, že ti 
rostou nějak níž. A najednou v té třídě bylo ticho a pak se asi 
začalo mluvit o něčem dalším. Pamatuju si, jak jsem se bála, co 
se stane. A že jsem se tě bála na to zeptat, abych se tě nějak 
nedotkla, aby ti to nebylo nepříjemné. Ale já sama jsem celou 
dobu na gymplu měla psychické problémy a občas jsem to 
někomu řekla a cítila vlastně přesně tohle, co asi i ty – jak nikdo 
neví, co s tím, jak o tom vůbec mluvit. Pamatuju si němčinářku, 
jak jsem jí to řekla a ona mě litovala. Byla na mě potom taková 
docela hodná. Chápala, že jsem odešla z té její pokročilejší 
třídy, protože jsem nezvládala tlaky, které normální lidi zvládali. 
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No, tohle znám až teď, nezvládání tlaků.

Teď hůř zvládáš tlak?

Asi to tak vždycky trošku bylo, ale…

Ale na gymplu jsi to zvládala líp než já, ne?

Je pravda, jak jsi říkala, že by to člověk asi chtěl nějak více sdílet, 
třeba i ty tvoje psychické problémy. Ale na druhou stranu je jas-
né, že bych taky tehdy nevěděla, co ti na to říct. Protože to vím až 
dnes, když jsem starší a něčím jsem prošla. Ale je jasné, že by se 
člověk cítil líp, kdyby problémy mohl sdílet. Kdyby nemusel hrát, 
jak je pořád v pohodě. 

To se asi snad možná teď už trochu mění. Nevím, snad.

No ale jak jsi mluvila o tom, jak mi spolužačka česala vlasy, to si 
nepamatuju. Určitě vím, že kdyby na to někdo takhle narazil, tak by 
mi to bylo nepříjemné. Protože bych sama nevěděla, co mám říct, 
ale byla bych ráda, kdybych to uměla normálně komunikovat. Aby 
z toho nebylo takové tabu, aby okolo toho nevznikalo napětí. To je 
na tom asi to blbé – to napětí. Protože třeba u jiných věcí řekneš, že 
tě, já nevím, bolí hlava, a je to úplně normální. To je akceptovatelné. 

Pamatuju si, že jsem si na gymplu přála mít nějakou vážnou 
nemoc, aby se tím vysvětlilo, proč jsem taková divná. Třeba 
jsem si přála rakovinu, protože jsem měla pocit, že by ze mě 
spadla tíha muset předstírat, že jsem normální. Aby se to celé 
nějak vysvětlilo. Což je ale šílené, že jo.

Je to šílené, ale na druhou stranu to chápu. Vidíš to. Ale z mých 
kamarádů se mě na to fakt nikdy nikdo neptal. 

Je fakt, že někdy jsem si nebyla jistá, jestli je to u tebe jenom 
nějaká malá vzhledová odchylka, protože lidi vypadají různě, 
že vypadáš trošku jinak, anebo jestli je to nějaký zdravotní 
problém. Nebyla jsem si jistá, protože to není zase tak výrazné.
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Bylo to pro mě téma, no. A myslím si, že už jsem ho docela dost 
zpracovala. I když tady v Berlíně se ohledně toho asi cítím mno-
hem svobodnější, tady na to nemyslím.

V Čechách to někdo komentoval častěji?

Jo, třeba když jsem byla na výšce a šli jsme do klubu na diskotéku, 
tak se mi stávalo, že mi nějaký kluk něco řekl, stačilo, když se ze-
ptal, co mám s krkem, a já jsem úplně… zamrzla jsem. Říkala jsem 
si, co je mu do toho, co se mě na to má co ptát. Na některých dis-
kotékách jsem se někdy potkala s nějakými kluky, ne moc chytrými, 
kteří mi o tom něco blbého řekli, tak to mám prostě více spojené 
s Čechami. Takže se bojím, kdybychom se vrátili do Čech, jaké by 
to zase bylo. Ale už jsem pryč deset let. Občas mi třeba někdo 
řekne, v létě, to mi přijde sranda, třeba je fakt vedro a někdo se 
mě zeptá, jestli je mi zima.

Ale když to takhle říkáš, tak mi dochází, že jak máš teď malou 
holčičku, že se na to asi stejně budeš muset naučit nějak odpo-
vídat, protože malé děti se často tak blbě ptají. Já jsem si tak 
nějak existovala s těmi svými psychickými problémy a neměla 
jsem tolik potřebu je řešit, ale jak můj syn začal růst, tak mi 
došlo, že s tím musím něco dělat, abych tím nekomplikovala 
život i jemu. Nakonec to byla vlastně dobrá motivace začít 
chodit na terapii. Promiň, že ti to takhle říkám, ale ty malé 
děti se prostě takhle ptají, tak by možná vlastně bylo dobré, 
kdybys na to měla připravenou odpověď.

Tak to nemám. Kdyby mi řekl někdo dřív, jestli mi je zima, tak bych 
dostala depku. Víš co, kdyby mě na to někdo upozornil. No a teď 
třeba řeknu, že jo, že mi je zima. Nebo že není. A jdu dál.

No vidíš, to máme podobné, mě se taky lidi často ptají, jestli 
mi je zima, protože jak mám úzkosti, hodně se choulím do 
sebe. Takže je mi vlastně pořád zima.

Někdy jdu třeba po ulici, dřív jsem si fakt myslela, že na mě každý 
kouká, ale já kolikrát jdu po ulici a taky na lidi čumím, prohlížím si 
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je. Říkám si třeba, co to mají na sobě. A když zachytí můj pohled… 
taky to dělám, když si všimnu, že na mě někdo zírá, tak se tomu 
člověku začnu dívat přímo do očí a on si to třeba uvědomí. A když 
já sama vidím nějaké postižené lidi, taky nevím, jak se k nim cho-
vat. Oni by asi chtěli, abychom jim nevěnovali nějakou speciální 
pozornost, aby se cítili normálně.

Na druhou stranu, když má někdo fakt hodně výrazně viditelné 
postižení, je asi na nějakou zvýšenou míru pozornosti zvyklý, 
ne? To je asi jiné než u tebe.

Asi. Ale tady v Berlíně je to fakt jiné, tady je prostě integrace rozdíl-
ností hodně na programu. Žije tu hodně přistěhovalců. Kdyby s tím 
lidi vyrůstali jako tady, ta odlišnost pro ně nebude takové téma.

Ozvala ses mi v souvislosti se svým velmi traumatickým po-
rodem, u kterého jsi prodělala infarkt a který pravděpodobně 
způsobil, že teď bereš antidepresiva. Co bylo pro tebe na tom 
porodu nejhorší?

Nejhorší bylo, že jsem si připadala na všechno úplně sama, úplně 
bez podpory. Prostředí bylo nepříjemné, můj muž nefungoval (on 
si myslí, že fungoval, na to teď máme docela odlišný názor, když 
si o tom povídáme). Když jsme přišli do nemocnice, dostala nás 
na starosti dost nepříjemná porodní asistentka. Mého muže hned 
seřvala, že nemáme vyplněné papíry. Já jsem zatím chodila na 
všechny ty monitory do různých místností bez oken, nebylo ani 
kam si sednout, pořád jsem někde stála, držela si kabel, s sebou 
tašky s připravenými věcmi z domu – měla jsem tam s sebou v ruce 
polštářek, abych se cítila dobře. Ty tašky jsme pořád všude vláčeli. 
A pořád jsem doufala, že už dostaneme nějakou naši místnost, mís-
to toho jsme ale pořád jen putovali z jednoho vyšetření na druhé. 
Potom mě asistentka poslala chodit. Když jsme se vrátili, ptala se, 
jestli jsem chodila dost rychle. Říkala jsem, že tak rychle asi zase 
ne, takže jsme museli jít znovu. Pořád nás někdo za něco „sprdá-
val“. Když jsem byla ještě doma, už jsem ty stahy nemohla vydržet, 
chtěla jsem císaře, ale v nemocnici jsem chytila druhý dech – těšila 
jsem se, že normálně porodím, že to zvládnu. Poslali mě do vany, 
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což byla taková hnusná koupelna, kde jsem ležela v teplé vodě asi 
šest hodin, můj muž vedle mě spal.

To byl ještě den, nebo už noc? 

Do vany jsem šla asi o půlnoci, takže v šest ráno jsem z té vany 
koukala na hodiny a říkala si, že už jsem asi úplně rozmočená. Pořád 
jsem čekala, kdy už přijdu na ten hezký pokoj. Změřili mě, na kolik 
centimetrů jsem otevřená (byla jsem na sedm), můj muž se vzbudil, 
a že to tedy zvládneme. Ale já už jsem nemohla, chtěla jsem epi-
durál. Můj muž se ujišťoval, jestli ho fakt chci, ale já jsem mu říkala, 
že mi nikdo nepomůže a že už jsem unavená. To byla chyba, asi to 
zpomalilo porod. Potom jsem někde četla, že když si dáš epidurál 
v nevhodnou dobu, může se porod zastavit.

No a co ti ten epidurál udělal?

To byla bomba. Bolesti zmizely. Ale to jsem netušila, co přijde po-
tom. Ležela jsem tam a odpočívala. Potom přišla porodní asistent-
ka a řekla, že když necítím kontrakce, musí mi píchnout oxytocin. 
Ty přirozené bolesti jsem už zapomněla, ale tu bolest vyvolanou 
oxytocinem si pořád pamatuju, to už nebyly moje kontrakce. A oni 
ještě přidávali. Držela jsem se svého muže za ruku a nutila ho, aby 
mi říkal, co nás učili na kurzu hypnoporodu – že jsme na vlně, která 
přijíždí a za chvíli půjde dolů. Nutila jsem ho to říkat, potřebovala 
jsem to, a málem jsem mu při tom urvala ruku. Pak mě dali na záda, 
drželi mi nohy, a já jsem se cítila úplně bezvládná. Jak mi ty nohy 
drželi, vůbec mi to nešlo, navíc ještě přes ten epidurál. A oni, že za 
chvilku to mám zkusit znova. Tak jsme jim řekli, že ale nechci rodit 
takhle. A oni, že vědí, že na předporodních kurzech se to učí jinak. 
Jenže jsem se nemohla skoro hýbat. Neovládala jsem svoje tělo. 
A oni, že mi lehnou na břicho – ale pro mě to bylo hrozné, že mi 
někdo najednou leží na břiše, ve kterém je moje dítě. Křičela jsem, 
ať ze mě slezou. Na to přišla doktorka a řekla, že musíme udělat 
císaře. Můj muž chtěl vědět proč, ptal se, jestli jsme v ohrožení, na-
čež mu odpověděli, že ne, že jsme v pořádku, ale že je to protokol. 
A to bylo všechno. Se mnou se nebavil vůbec nikdo. Tohle řešili 
s mým mužem, u mých nohou, beze mě. Kdyby se mě normálně 
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někdo přišel zeptat, vysvětlil mi to, tak bych možná v klidu souhla-
sila, jenže u mých nohou se hádal můj muž s doktorkou, já už jsem 
nemohla ani mluvit, ale všechno jsem vnímala. Můj muž řekl, že mi 
nemají dělat císaře, tak přivezli vakuový extraktor, obrovskou svítící 
mašinu. Cítila jsem hrozný tlak, křičela na ně, ať to ze mě sundají, 
cítila jsem se opravdu, jako by mě někdo znásilňoval. A oni, že už 
se nedá nic dělat. Můj muž se na to díval a brečel. Řekla jsem mu, 
ať je to nechá udělat, že už to nevydržím, že to musí skončit. Pak 
ji teda vycucli a položili mi ji na hrudník. Když mě šili, měli jsme už 
miminko, už to bylo tak nějak dobré. Myslela jsem si, že je to za 
námi. Ale nebylo.

A kdy jsi dostala ten infarkt?

Prodělala jsem ho někdy během porodu, ale nevěděla jsem to. Podle 
mě jsem ho dostala, když přivezli ten vakuový extraktor, ze stresu. 
Můj muž brečel, já jsem měla pocit, že mě zabíjejí. 

Infarkt zjistili až potom?

Potom nás odvezli na společný pokoj. Čekali, jak se vzpamatuju. 
Přišli za mnou s tím, abych se postavila. A já jsem se jen posadila 
a strašně se mi točila hlava. Na hrudi jsem cítila něco jako paprsky, 
tak mě nechali, ať si zase lehnu. Potom přišli znova, a znova abych se 
postavila. Tak jsem jim zase popisovala ty paprsky, a to už to začali 
nějak řešit. Odvezli mě na kardiologii, udělali ultrazvuk, kardiolog 
řekl, že to vypadá, že tam něco je. O dceru se už musel starat muž.
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Ty bys to nezvládla?

Ne, občas mi ji dali do náručí. Pak jsem šla na další z mnoha vyšet-
ření, jenže najednou jsem se ocitla v nějakém pokoji, kde se ptali, 
co budu chtít celý další týden jíst. Pořád něco rozhodovali beze 
mě, se mnou nikdo nekomunikoval. Odvezli mě a začali připojovat 
elektrody. Ptala jsem se, jak tam budu dlouho. A oni že tam lidi 
bývají tak dva až pět dní. Začala jsem brečet a křičet, kde je moje 
dítě, že tam nemohu být dva až pět dní bez ní. Jenom náhodou 
jsem si nechala na té posteli, na které mě převáželi, telefon. Volala 
jsem manželovi, jestli tam, kde je, má pro mě postel. A on, že ne. 
Tak mi docházelo, že zase beze mě rozhodli o tom, že mám být 
někde úplně jinde. Tak jsem zase řvala. Až přišel můj muž, že naše 
dcera je u sestřiček a že pro nás připravují společný pokoj.

Mně je z toho do pláče, jak mi to vyprávíš.

Ten pokoj mi připravili jenom proto, že jsem tolik brečela, jinak by 
to neudělali. Můj muž s mou dcerou tam mohli být se mnou přes 
den, na noc chodili spát jinam. Jenže potom mi dávali kvůli vy-
šetřením různé látky, kvůli kterým jsem k sobě nesměla miminko 
ani přikládat. Začali jí dávat umělé mléko. Řekli, že budu brát do-
životně aspirin a ještě nějaké prášky, kvůli kterým určitě nebudu 
moct kojit; to mi oznámili na chodbě. Bylo mi to tak hrozně líto, 
že mi to kojení vzali, ale byla jsem už fakt slabá. Řekli, že mi zavá-
žou prsa, že mi dají čaj. Na šestinedělí to bylo jako za socialismu 
ve školní jídelně. Přišly ke mně takové babky, že mi budou odsta-
vovat prsa, a „tady máte čaj a někdo vám to pak přijde zavázat“. 
Řekla jsem jim, že se odstavím až sama doma. Načež tam napo-
chodovala doktorka, a že proč nechci odstavit. Tady v Německu 
existuje nárok na porodní asistentky, které chodí domů, tak se 
mě ptala, jestli ji mám domluvenou. Měla jsem. Doktorka mi řek-
la: „Ale víte co, vy byste měla hlavně brát ty prášky,“ tlačila na 
mě. Už jsem jenom chtěla domů. Myslela jsem si, že už to bude 
dobré. Jenže odsávání jsem vůbec nezvládla, protože jsem byla 
unavená. Můj muž nechtěl, abych to vzdala, ale já jsem byla tak 
slabá, že to nešlo. Tohle všechno mě tak ovlivnilo v tom zmat-
ku šestinedělí, že mi z toho vzešla poporodní deprese. Nemohla 
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jsem potom ani spát se svým miminkem v pokoji. V noci jsem 
nakonec nemohla spát moc dobře ani v pokoji vedlejším, ale u ní 
vůbec; byla jsem pořád v hrozném napětí. Došlo nám, že jsem asi 
dost rozmasakrovaná. Velké štěstí bylo, že můj muž tehdy dostal 
home office kvůli covidu a mohl se starat o miminko. Jinak bych 
už byla na psychiatrii.

Takže největší trauma vzniklo asi až po porodu, je to tak?

Dá se to tak říct – ten porod sice vnímám jako znásilnění, ale celko-
vě mě to semlelo až potom – všechny ty další úkony a to, že jsem 
nemohla být s miminkem. Od porodu už uběhly dva roky. A všech-
no mi to hrozně změnilo život. Potom jsem měla různé další zdra-
votní problémy. Už bych z toho chtěla vystoupit ven. Dříve jsem si 
pořád představovala, že půjdu k psycholožce a všechno se během 
tří měsíců spraví, ale to se vůbec neděje.

A před porodem jsi neměla strach z doktorů?

Měla. Protože si pamatuju, jak jsem v dětství hodně chodila po ne-
mocnicích kvůli svému krku. Na neurologii sledovali, jestli mi růst 
nepoškozuje míchu. Sledovali, jak jsem zdatná, jak se dokážu hý-
bat. Byla jsem dítě, tak si pamatuju přesně ten pocit, kdy mi nikdo 
nic nevysvětloval, jen mě vyšetřovali. Pořád jsem navštěvovala ne-
mocnice a občas jsem zaslechla, jak se doktoři baví s mými rodiči 
o mém zdravotním stavu beze mě.

Jak dlouho teď bereš antidepresiva?

Šest a půl měsíce. 

A dokážeš nějak popsat, v čem je pro tebe hlavní rozdíl od té 
doby, co je bereš?

Myslím si, že mě to trochu otupuje. Je to otupující pocit, který cí-
tím v čelisti. V obličeji cítím něco takového… jako nějakou látku.

A je to nepříjemné?
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To ne, možná se to dá popsat jako lehké brnění, které mi připomí-
ná, že ta látka ve mně je. 

A co se tedy pro tebe nejvíc změnilo od momentu, kdy jsi ty 
léky začala brát?

Nejvíc se změnilo, že teď zvládám každodenní život. Nepřepadají 
mě úzkosti. Dříve mě to úplně přemohlo, byla jsem jako v propas-
ti. Po delší době už ty zátěžové situace zvládám lépe, ustojím je. 
Úzkost mě prostě nepřemůže, i když přijde.

A co jsou ty zátěžové situace?

Spíš to je zase asi nějaký strach, v souvislosti s operací, na které 
jsem teď byla. Po operaci mám poškozenou pusu, protože jak mi 
dávali umělé dýchání do pusy, museli mi hodně otevřít čelist. A já 
nemůžu zaklonit hlavu tolik, kolik by bylo potřeba, tak mi muse-
li do pusy dát něco kovového, co mi tu pusu odřelo zevnitř. Měla 
jsem potom tu záklopku napuchlou, takže jsem měla pocit, jako 
by mi urvali kus kůže v krku. Když jsem si šla mýt vlasy a předklo-
nila hlavu, ta záklopka mi na chvíli ucpala krk, a bylo to, jako když 
se dusíš. Tak jsem se rychle narovnala, ale už to začalo ve mně 
vyvolávat paniku, ten můj bludný kruh: co mi zase je, jestli mi to 
celé vůbec pomohlo… začala jsem si hned v duchu říkat, že určitě 
zase budu muset jít na další operaci, protože mi tam něco natrhli. 
Naštěstí se to začalo lepšit, ale kdyby to trvalo ještě týden, tak mě 
to zase vystresuje.

Takže teď jsi tu operaci zvládala psychicky lépe možná i díky 
antidepresivům?

Myslím si, že mě to podpořilo. Měla jsem před tou operací takový mo-
ment, kdy jsem si o té své cystě přečetla, protože jsem váhala mezi 
dvěma nemocnicemi. Přemýšlela jsem o antroposofické nemocnici, 
kde rodila moje kamarádka a kde se chovají k pacientům líp. Říkala 
jsem si, že tam mi neublíží. Ale musela bych ještě pět týdnů čekat, tak 
jsem nakonec šla do té normální (ze které jsem měla strach, protože 
mám prostě blbé zkušenosti z porodu). Potom jsem si začala číst o té 
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velké cystě a povedlo se mi to nějak zracionalizovat, uvědomit si, že 
ten zákrok potřebuju. Potom jsem šla na operaci dobře připravená, 
věděla jsem, že to musí být a že jsem to já, kdo to po těch doktorech 
chce. A že mi to může pomoct v potížích, které mám. Na druhou 
stranu jsem vyzkoušela, co se stane, když si těch antidepresiv vezmu 
omylem větší množství. Začne mi třeba víc napuchat jazyk.

To jsem netušila, že se to děje po antidepresivech.

I mě víc bolela hlava. A byla jsem strašně roztěkaná, když jsem si 
omylem vzala dvojitou dávku. 

A když si naopak jeden den ten lék nevezmeš, tak se stane co?

To se mi stalo asi jednou, a to mě taky začala bolet hlava. 

Takže nedokážeš nějak říct, v čem by tě ta antidepresiva 
změnila? Možná je bereš ještě krátkou dobu, abys to mohla 
reflektovat…

Asi je to krátká doba. Ale já jsem si uvědomila, že kdyby se mi ně-
jaké věci v životě nestaly, kdybych neměla tak hrozný porod a po-
tom mi nezkolaboval žaludek, nebo kdybych neměla teď tu cystu, 
která mi tlačila na některé orgány, což mi možná ve výsledku způ-
sobovalo paniku, k těm antidepresivům bych asi nedošla. Protože 
to byly takové situace, že se se mnou něco dělo a já nevěděla co. 
A doktoři mi neuměli pomoct, takže mě ta bezmoc a nejistota 
smetly. A spousta lidí mi pak řekla, že mám trauma z toho hrozné-
ho porodu, že to je všechno jen psychické, jenže nebylo. Jen zčásti. 
Když máš v břiše velkou cystu, která tě tam tlačí, a ty nevíš, co to 
je… Takže si myslím, že i přes tu poporodní depresi bych se dostala, 
kdyby nepřišly zase ty další potíže. Kdyby moje zdraví nezkolabo-
valo, tak bych ty léky asi nepotřebovala, chodila bych na nějakou 
terapii a pomalu bych se z toho dostala. Ale jak to došlo až k těm 
panickým atakám, tak to bylo jako takový alarm, který se v těle 
vzbudil a je už teď vzbuzený.

A to tělo si na to navykne a už tak reaguje dál. Tou panikou.



31

Myslím si, že ty prášky mi pomáhají, abych normálně sama fungo-
vala. Snažím se to všechno nějak racionálně usměrňovat. 

Chodíš teď na nějakou terapii?

Teď chodím na somatic experiencing. Slibuju si od toho, že by mě 
to mohlo posunout, že bych se mohla dostat z traumatu z porodu.

A jak si to představuješ?

Zatím jsem si přečetla, že když zvířata mají nějaké trauma, někdo 
je třeba napadne, tak utečou. Buď je někdo sežere, nebo utečou. 
A potom se oklepou. Ono se to tak i říká, oklepat se z něčeho. Je 
to jejich obranný mechanismus. Organismus, centrální nervový 
systém se resetuje, aby mohl jít dál. Terapeut se na to dívá z to-
hoto pohledu.

Takže ti má pomoct se oklepat?

Pracuje s tělem. V tu krizovou chvíli během porodu jsem nemohla 
nikam utéct. Kdybych utekla, kdybych mohla odejít do jiné nemoc-
nice, ale už jsem nemohla. Měla jsem v sobě epidurál a nemohla 
jsem chodit, nemohla jsem nic, ležela jsem tam jako mrcha.

Cítila ses v nebezpečí, chtěla jsi ochránit své dítě a nemohla 
utéct.

V somatic experiencing se říká, že když lidi neutečou a neoklepou 
se, zůstanou v kruhu špatných emocí. Když se jim později stane 
něco, co jim to připomene, snadno jim to vyvolá paniku. A to se 
mi určitě děje.

A ještě jsi tam nebyla?

Jen jednou, na seznamovací hodině, kdy jsem o sobě vyprávěla 
a obě jsme si pak měly rozmyslet, jestli spolu budeme pracovat. 
I ona si chtěla rozmyslet, jestli mi zrovna ona může pomoct. A urči-
tě si myslím, že i psycholožka by k tomu byla dobrá, ale nevím, jak 
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to budu zvládat, protože teď budu mít ještě školu. Můj muž chodí 
pozdě z práce, třeba v osm, o půl deváté, v devět. Nevím, jak to 
všechno zvládnout. Ale zkusím tohle a uvidím, kam mě to navede. 
Chodila jsem k jedné psycholožce, ale stopla jsem to, protože se 
mi zdálo, že není ta pravá pro moji další cestu. Nejradši bych chtěla 
někoho, kdo má přímo osobní zkušenost s traumatem. 

To je jasné, že potřebuješ, aby psycholog hluboce rozuměl 
tvému problému.

Tahle psycholožka, ke které jsem chodila, dělá mateřské poraden-
ství, a to bylo dobré. Tehdy mi hodně pomohla, když jsem se ne-
cítila dobře se svým dítětem. 

Měla jsi strach, že se nedokážeš o své dítě postarat?

To asi taky, ale spíš jsem měla pocit, že mě hrozně štve. Byla jsem 
strašně unavená, měla jsem různé, docela vážné zdravotní potíže 
a potřebovala jsem se uzdravit. Jenže s dítětem pro to nebyl žád-
ný prostor, jela jsem úplně na dřeň. Nespala jsem, miminko řvalo.

Takže jsi vůči svému dítěti cítila negativní emoce?

Jo a připadalo mi to strašné. Vůbec jsem si mateřství neužívala. Než 
jsem šla rodit, hodně jsem byla zahleděná do přirozeného porodu, 
byla jsem fanda hypnoporodu. Měla jsem kamarádku dulu, která ro-
dila doma. Tady v Německu se to smí a připadalo mi to fantastické. 
Ona pořád všude na sociální sítě píše o tom, jak by všechny ženy 
měly zažít přirozený porod, který je iniciační, posilňující zkušenost, 
ale já si potom říkám, co já, která jsem měla porod tak traumatický? 
Co mám s tím jako dělat?

A jak ti ta psycholožka pomohla zpracovat negativní pocity, 
které jsi cítila ke svému dítěti?

Řekla mi, že je to normální. Že je jasné, že jsem vyčerpaná. A že 
ona si taky se svýma dětma ráda nehrála.
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Mně to taky moc nebaví. Dělám to kvůli dětem, ne kvůli sobě.

Mně taky ne. Třeba teď už trošku víc, ale dřív, když to dítě jen le-
želo na zemi a ty mu máš jen chrastit. Rozumíš… Podpořila mě, že 
je to úplně v pořádku a normální a že to tak nemusí být, že tě baví 
si hrát s dítětem. Já mateřství vnímám jinak než moje máma, ona 
to zvládala líp, ale na druhou stranu se nezaobírala všemi těmi 
otázkami, které jsou s tím dnes spojené. Jestli má dítě správnou 
stravu, správné botičky, jestli mu zrovna nevytváříš trauma. Oni 
fungovali jinak, ale moc se těm dětem nevěnovali, nechali je vy-
řvat, když brečely.

Nechali nás vyřvat.

Moje mamka třeba vůbec nechápala, když jsem se jí snažila říct, 
jaké problémy s tím mateřstvím mám. 

Jaký porod měla tvoje máma?

Nepamatuje si to, vůbec neví. Říkala jenom, že rodila asi dvacet 
čtyři hodin, že jsem jí prý teda asi trochu potrápila. Říkala jsem 
jí, jak si mi lehli na břicho, že to bylo hrozné, a ona – no, to mně 
taky, to oni dělají, to je normální. Ona to taky zažila! A já jsem jí 
na to řekla, že pro mě to bylo dost hrozné. Ale pro ni to bylo asi 
normální. Takže chci jenom říct, že starší generace nám ty zku-
šenosti moc nepředala. Kamarádky mi taky nic moc o porodu 
neříkaly, takže jsem na to moc připravená nebyla. Jedna kama-
rádka mi říkala, ať si to moc nemaluju, neměla moc dobrý porod, 
dostala při něm epileptický záchvat, ač není epileptička, takže ji 
nakonec uspali a udělali císařský řez. Nic si z toho nepamatuje, 
potom měla rok poporodní depresi. A já jsem to tehdy nechtěla 
od ní ani slyšet. Říkala jsem si, že porod můžu mít dobrý. A sama 
jsem to potom vůbec nezvládla. Zpětně jsem pochopila, co mi 
říkala, ale to je asi nepřenosné.

Taky jsem v těhotenství radši poslouchala příběhy o krásných 
porodech.
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Strašně jsem toužila to zažít. Je to hezké, když se to někomu po-
vede. Ale zase to úplně démonizovat je taky blbé a depresivní. 

Aby se pak člověk trápil, že nezařídil dítěti dokonalý příchod 
na svět – dlouho jsem kvůli tomu měla výčitky. Neměla jsi 
strach, že tvoje deprese nebo paniky nějak ovlivní tvoje dítě?

Myslím, že ne. Můj největší strach byl z toho, že jsme na sebe byly 
málo napojené. Že jsem měla pocit, že chce víc tátu než mě, proto-
že po porodu se o ni začal starat on, když jsem já nemohla. A měla 
jsem pocit, že mi něco uteklo, jak jsem nemohla kojit. Pro mě byl 
takový bolestný moment, když jsem zkoušela kojit a na chvíli za-
žila ty hormony, jaké to je, když kojíš a cítíš to krásné spojení s dí-
tětem. Jak to vhání člověku štěstí do žil, to bylo tak krásné. A oni 
mi to pak vzali a řekli mi, že nemůžu kojit kvůli lékům. 

A povedlo se ti to napojení vybalancovat nějak jinak?

Hele, trvalo to určitě rok, kdy jsem o tom pochybovala. Když byla 
moje dcera nemocná, chtěla mého muže, ne mě, ode mě se odta-
hovala. Z toho jsem byla hodně špatná, že nechce mámu, když jí 
je špatně. Ale psycholožka mi řekla, že to neznamená, že spolu už 
nikdy nebudeme mít pouto. V tu chvíli jsem si říkala, že to pouto 
spolu určitě nemáme. Zlepšilo se to, jakmile začala víc chodit, re-
agovat na mě. Můžu říct, že ji miluju, až teď, když je jí rok a devět 
měsíců. Moje láska k ní postupně roste, a je to speciální pocit, ale 
dlouho to byla taková prázdnota. Až když mě začala tahat za ruku 
a říkat mi „pojď“. Teď když přijde ze školky, chce se tulit. Je to blbé, 
když máš najednou to svoje vysněné dítě, ale jste si cizí. A přitom 
to tak třeba vůbec nebylo. Teď jak ji poznávám, zjišťuju, že je spo-
lečenská, veselá. Možná nepotřebovala to, co jsem si tehdy myslela, 
že potřebuje. Zdá se mi, že je úplně v pohodě. Mám radost, že chodí 
do školky, a je tam ráda. Vlítne tam hned ráno a už hledá hračky. 
Školka mi dost pomohla i v tom, že jsem částečně předala pocit 
zodpovědnosti za ni i do rukou někoho jiného. Uklidnilo mě, že to 
všechno není jenom na mně, že to přirozeněji plyne, než kdybych 
se na ni jenom soustředila doma.
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DENIS

„Touhu po prestiži  
se snažím v sobě potlačovat.  

Myslím si, že na to  
spousta lidí dojela…“

Jaký máš vztah ke svým antidepresivům?

Můj kamarád říkal, že prášky ti pomůžou vyřešit symptomy, ale ne 
příčiny. A já jsem chtěl na to říct, že to spolu souvisí, protože hor-
mony, které ovlivňují důvěru v lidi okolo tebe, mají vliv na to, jak 
čteš situace a jak podle toho reaguješ. Je to kruh.

A léky teď pět let bereš, tak jak ti je?

Možná déle, možná šest let. Možná si jenom chci myslet, že je to 
kratší doba.

A máš pocit, že ti antidepresiva pomohla?

Dělal jsem a trošku ještě dělám divadlo. V rámci kolektivní tvor-
by musíš mít silný názor, velkou schopnost vcítění. Tam mi to asi 
tolik nepomohlo. Teď se asi do toho trošku zamotám, chtěl jsem 
ale dojít k tomu, že si myslím, že mi ty prášky pomohly zmírnit 
symptomy, přestal jsem cítit úzkosti, stlačený hrudník. Dřív se mi 
hodně lehce rozbolela hlava a utíkal jsem před lidmi. Poslouchal 
jsem za dveřmi, jestli je někdo v bytě, abych se nemusel s nikým 
potkat, protože jsem z toho měl panické ataky. Vždycky jsem 
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přešlapoval někde před vchodem dvacet minut a přemýšlel, jest-
li někam jít, nebo nejít. Po těch prášcích už přemýšlím třeba je-
nom pět vteřin. Můj bývalý učitel mi řekl, že má pocit, že nemám 
nástroje, jak to zvládat. To je ale myšlenka, kterou když ti někdo 
řekne, nevíš, co na to říct. Až za pár let ti dojde, co těmi nástroji 
myslel – naučíš se, že když nemáš náladu s někým mluvit, třeba ho 
jenom pozdravíš, ale nemusíš si nutně hned začít povídat, když se 
na to necítíš. Řekneš třeba jenom dvě věty, že jsi dneska unavený 
nebo tak. Nebo když jsi na pohovoru, tak si předtím řekneš, že to 
stejně třeba nedostaneš, připravíš se na to, co asi můžeš očeká-
vat. Ale divadlo je na psychiku tak náročné, že jsem v některých 
kolektivech selhával. A někde jsem se zase cítil velmi dobře, ale 
přesto mě pak nakonec přeobsadili… (smích). Ve třiceti už asi od 
sebe tolik nečekáš jako ve dvaceti. Včera jsem měl už jen takovou 
lehkou tíseň na hrudi.

Na druhou stranu tíseň na hrudi teď zrovna kvůli válce máme 
asi úplně všichni, ne? 

Mám asi tři diagnózy: sociální fobie, generalizovaná úzkostná po-
rucha a ještě jednu.

Jak je možné, že jsi s takovými poruchami šel na herectví?

Ty diagnózy jsem ale dostal až potom. Až na konci školy vyhřezly 
problémy.

Předtím jsi takové problémy neměl?

Ne, chodil jsem do dramaťáku, byl jsem asi trošku introvertnější, 
ale ne moc. Docela rád jsem exhiboval, klukům na intru jsem reci-
toval básně a tak. Spíš jsem byl takový mix introverta a extrover-
ta. Vedoucí ročníku na vysoké mi ale říkal, že si celou dobu o mně 
myslel, že bych potřeboval pomoc psychologa.

Takže jsi antidepresiva začal brát na základě nějaké diagnózy, 
kterou jsi dostal na konci školy?
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Navštívil jsem Bohnice sám od sebe asi dvakrát. Dali mi lékařskou 
zprávu, kterou jsem potom poslal vedoucímu ročníku, a ten mě 
poslal k doktorovi, ke kterému chodím teď. 

Během školy jsi hodně řešil, jak se uživíš hraním? Ptám se, 
protože to dost stresovalo mě, když jsem studovala.

Asi jsem neměl žádnou sebereflexi. Myslel jsem si, že jsem fakt dobrý.

Ale ty vážně dobře hraješ, jenom nejsi asi tolik univerzální. Spíš 
potřebuješ specifické podmínky.

Herec potřebuje dobře umět pracovat se sebekontrolou. Nastavit 
si vnitřní pochody, umět ovládnout emoce. Vlastně i manuálně, aby 
ty emoce prostě uměl zvládat. Zároveň dobrý herec jsem, v urči-
tém proudu, uznání jsem zažil dost. Ve filmu i v divadle. Byl jsem 
nominovaný na Českého lva. Spolužák mi říkal, že si pamatuje, jak 
jednou lidi vycházeli z divadla a říkali, že jsem hvězda. Ale to bylo 
takové civilní představení. Počkej a na co jsi se ptala? Jo, jestli jsem 
měl strach, jestli se tím uživím?
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Hodně jsem to řešila, když jsem studovala režii. Bylo mi dlouho 
jasné, že to fakt není pro mě, když nezvládám mluvit s lidmi. 
Nebo jsem celkově možná nevěřila tomu oboru a té škole, 
i když nakonec většina mých spolužáků se tím nějak živí. Je sice 
fakt, že většinou dělají nějaké práce pro televizi, které bych já 
úplně dělat nechtěla, ale… Říkám si, že nesmím být tak přísná 
na lidi okolo sebe. Protože si pak uvědomuju, že jsem stejně 
tak přísná i sama na sebe. A to je možná jeden z důvodů, proč 
mám psychické potíže.

Hodně se s ostatníma porovnáváš?

Hodně. Třeba když jsem psala recenze, často jsem se srovnávala 
s Kamilem Filou a jeho encyklopedickými znalostmi (smích). 

Taky ho čtu. Zároveň jsem viděl dokument Síla (pozn. red. doku-
mentární film M. Marečka o Kamilu Filovi, 2021). Ty steroidy mi 
přišly úplně zbytečné. 

Je asi posedlý dokonalostí.

Asi jako každý, no. Ale ty steroidy nechápu. Já jsem vyhublý – kost 
a kůže, koncentrák. A chápu, že moje postava není přitažlivá a že 
svalstvo naopak holky přitahuje. Takže ho vlastně chápu. A čtu ho 
dál. A zbožňuju ho.

To já ho zase nezbožňuju. Naopak bych řekla, že pro určitý typ 
filmů vůbec nemá smysl. O posledním filmu Václava Kadrnky 
napsal, že je moc umělecký. Tak jsem si hned říkala, že to chci 
vidět, když je to na Kamila moc umělecké…

Já na něj dávám nejvíc. Ale teď posledních deset minut mluvíme 
o Filovi, jestli ti to nevadí.

Máš pravdu, budu se ptát zase na léky, i když mě samozřejmě 
zajímají i jiné věci. A o čemkoli mluvíme, řekneme tím přece 
stejně hodně i o sobě. Ale zajímalo by mě teda, jakým způso-
bem tě ty prášky proměnily?
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Kromě těch symptomů, že mi už nebuší srdce, nestahuje se mi 
hrudník, nemám blbé myšlenky. Jednou jsem třeba vběhl pod 
auto, když bylo ještě daleko, ale už na mě troubilo… před Letnou 
na mostě… Už nemám myšlenky na takovéto kraviny. Myslím si, že 
už jsem vyrovnanější. Ale to je třeba už i věkem. Pořád to nepo-
važuju za ukončené. V některých situacích určitě mluvím zbrkle-
ji, než bych měl, jsem trošku nervóznější, než bych měl být, nebo 
než jsou ostatní. Myslím si, že to není dokončené, ale zároveň vím, 
že mi prášky už dál nepomůžou. Už je na mě, ať už praxí nebo se-
beuvědoměním, získáním informací, pomoct si sám. Musím pra-
covat se sebou samým, abych zvládal efektivně komunikovat, byl 
společnosti prospěšný, nebo jak to říct. Protože po záchvatech se 
člověk promění, a i já cítím, že třeba divadlo už dělám trochu jiné. 

V čem jiné?

Tak nejsem v tom souboru, ve kterém jsem byl.

A v jakém jsi teď souboru?

…

Ty jsi v souboru …? To je přece skvělý soubor.

Ale jako host. V jedné inscenaci. Mám tam malou roli. Mluvím tam 
a zvládám to úplně v pohodě. Když jsem měl improvizovat, nedo-
padlo to dobře. Zadrhával jsem. Nebylo to ono, ale už je to dlou-
ho, už se to zapomnělo. S těmi spolužáky po škole to bylo největší 
psycho, po škole jsem měl největší obtíže. Pak jsem v některých 
kolektivech fungoval v pohodě. Člověk si něco nalhává a něco může 
být i reálné. Dobré je, že ti prášky fakt nedovolí, aby ses zahnala do 
úplné, hluboké deprese. Zkouším si zrekapitulovat, jestli jsem ně-
kdy za tu dobu, co ty léky beru, spadl do úplné deprese – a myslím, 
že ne. Jenže když herci pláčou, těží z toho třeba potom pro roli.

Mě potom vždycky napadá – ptám se na to lidí –, jestli bys řekl, 
že jak ti ty léky nedovolí úplný smutek, jestli to vnímáš tak, že 
otupují i hrany pozitivních pocitů?
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To je ale asi taky i stárnutím, člověk se stává skeptičtějším. 
Nedávno jsem byl nadšený. Někdy stačí kravina. Majitel do na-
šeho bytu dotáhl takovou vitráž, a když si zhasnu v pokoji, můžu 
nechat svítit světlo za tou vitráží. To okno bude u zdi, za ním 
bude ledka. Když jsem to viděl, byl jsem fakt nadšený. Je to 
něco podobného, jak mluví Kamil Fila v Síle o Velké nádheře. 
Někdy člověk najde uklidnění nebo úžas třeba v nějakém zátiší. 
Pozitivní emoce jsem moc neprožíval ani předtím, než jsem za-
čal brát prášky. Když si vzpomenu na nějakou holku, na mazlení 
s ní – je to spíš taková fascinace tím, jak to bylo fajn. Ale není to 
nadšení. Asi nemůžu říct, že bych neměl žádné autentické pro-
žitky. Chvílemi mám.

Já tě ale tou otázkou nechci tlačit do odpovědi. To je spíš můj 
problém, že jsem začala řešit, jaká bych vlastně byla bez léků.

Jednou se taky chci dopracovat k tomu, abych je mohl vysadit. 
Vždycky to doktorovi nadhodím a on mi třeba řekne, že mám 
počkat až po podzimu. Je to těžké, když se dostaneš do izola-
ce. V práci cítíš tlak, rozejdeš se s někým, a potom vždycky po 
těch prášcích radši šáhneš. Fakt to vyžaduje velké přenastavení, 
vždycky se objeví nějaké tlaky. Dva týdny zpátky jsem si nedoká-
zal představit, že by v Evropě byla válka. A najednou jdu po ulici 
a slyším, jak se lidi baví o tom, že mají strach, že budou muset 
narukovat do armády. Moje mamka se bojí, aby Putin neodpálil 
jadernou bombu. A to přišlo z ničeho. Ten strach naběhl z nuly 
na sto procent. Nevíme, co přijde zase za čtvrt roku.

Ty teď hraješ a u toho se připravuješ na to, že tolik hrát nebudeš?

Už vlastně skoro nehraju. Ale jde i o ty společenské role. Když hra-
ješ jednou do měsíce, je to pořád dobré, protože když přijdeš do 
castingovky, můžeš jim to říct. Víš, že jsi v tom prostředí, studoval 
jsi to, hraješ. Zároveň vím, že v lednu bude derniéra. Je pravda, že 
prožívám nějaký přechod. Je to asi smutné. Kámošky osmnáctiletý 
brácha, který mě viděl v nějakém filmu, říkal, že je smutný z toho, 
že budu učit na základce a už nebudu hrát. 
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A nejde prostě dělat obojí? Znám lidi, kteří to tak mají a jsou 
spokojení.

Jde. Akorát já mám pořád v sobě představu, že chci být číslo jed-
na. Nejlepší. Snažím se to potlačovat, jak to jde, protože vím, že je 
to cesta do pekel.

A z čeho to máš?

Nevím. Jsem z malého města, kde jsem zažil první lehké úspěchy, 
zároveň klučičí kolektiv na základce nebyl úplně nejlepší, netáh-
li jsme za jeden provaz, člověk se snažil vyčnívat, být výjimečný. 
Tuhle touhu po prestiži se snažím v sobě potlačovat. Myslím si, že 
na to spousta lidí dojela… teď už se mi to i daří krotit. Někdy mám 
úplně přepálené ambice. Říká se, že to s depresemi nějak souvisí.

Mám s tím taky celkem problém – s neschopností přijímat se 
ve své nedokonalosti.

Ale přitom když čtu noviny nebo přemýšlím, koho volit, vždycky 
hledám rovnost, rovné podmínky pro všechny, aby nikdo neměl 
existenční nouzi. Možná to může souviset s tím, že jak člověk žije 
ve společnosti, chce působit chytře, zábavně. Když víš, že někam 
půjdeš a tohle se ti nebude dařit, je prostě výhodné mít to posta-
vení nějak zajištěné dopředu, což ti může zajistit například to, že 
jsi ta filmová hvězda.
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PETR

„Viděl jsem u mámy, jak se zachází  
s psychotikem, určitě jsem  

tak nechtěl dopadnout.  
To by pro mě bylo horší než smrt.“

Proč jsi začal brát antidepresiva?

Nejdřív jsem je vůbec brát nechtěl, ale v roce 2013 jsem se na jed-
nom natáčení složil, sesypal.

Jako i fyzicky?

Přesně tak. Vůbec jsem tehdy nevěděl, co se to se mnou děje. 
Jeden den jsem zůstal ležet na hotelu, kde se mi udělalo o něco 
líp. Potom jsem ještě jeden den točil – to jsem byl celkem v poho-
dě. Ale když jsem přijel domů do Prahy, můj stav se začal zhoršo-
vat. Panické ataky mi nedovolily dojít ani z bytu na metro, natož 
do práce. Byl jsem tak vyšťavený, že jsem musel zůstat v posteli. 
Trvalo to několik měsíců. Potom jsem samozřejmě začal zjišťovat, 
jestli nemám nějakou nemoc, ale ze všech vyšetření vyplynulo, že 
můj problém bude spíš psychického ražení, a podle toho jsem za-
čal vyhledávat odbornou pomoc. Když jsem terapeutům vyprávěl, 
co mám za sebou (o svojí mámě, která od mého dětství dodnes 
trpí schizofrenií), říkali, že mám těžkou rodinnou anamnézu a že 
jsem se asi přepracoval a vyhořel. Zpětně si myslím, že to neby-
lo vyhoření, ale psychospirituální krize. Když jsem se totiž tehdy 
z toho natáčení vrátil domů, začaly se mi dít fakt divné věci. Říkám 
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tomu „období okurky“, protože jsem dva měsíce jen ležel v posteli 
a nemohl z ní vylézt. Bylo dobrodružství dojít na záchod a zpát-
ky. Když jsem šel k doktorovi, motal jsem se, jako bych měl v sobě 
láhev vodky. Po dvou měsících se to trošku stabilizovalo, takže 
jsem se mohl projít aspoň kousek od domu. Tehdy jsem bydlel na 
gauči u táty, který žije se svou přítelkyní. Když už jsem byl scho-
pen vrátit se k sobě do bytu, kde jsem dál odpočíval, sehnal jsem 
si terapeuta. Můj stav se ale pořád moc nelepšil. Byl jsem hodně 
unavený, míval jsem tehdy i něco jako stavy rozšířeného vědomí. 
Zároveň pořád různé panické ataky – v noci jsem se budil strachy, 
že se se mnou něco hrozného děje. Nemohl jsem tehdy vůbec pra-
covat. Trvalo to asi půl roku. Myslel jsem si, že se to časem zlepší 
natolik, že budu v pohodě, jenže ono se to nelepšilo, a já už jsem 
nebyl schopen sám sobě dovolit jakýkoli další odpočinek. Pořád 
jsem se snažil co nejrychleji vrátit do běžného života, abych mohl 
pracovat, což zpětně vnímám jako blbost.

Proč? Že to v tu chvíli ještě nebylo reálné?

Myslím, že kdybych si tehdy naordinoval pohodu, klidně ještě zůstal 
u táty na gauči, začal chodit na terapii a zjišťovat, co se se mnou 
děje, ty prášky bych možná vůbec nemusel začít brát. Jenže já jsem 
si myslel, že se musím co nejrychleji postavit na vlastní nohy, že si 
nemůžu dovolit vyvalovat se jen tak u rodičů. Jednoho dne jsem si 
řekl, že už to dál nejde, že musím fungovat za každou cenu. Jeden 
kamarád mi domluvil schůzku u své známé psychiatričky, která mě 
hned vzala a udělala si na mě celou hodinu. Když jsem jí převyprá-
věl svůj příběh, napsala mi antidepresiva. Jak jsem si je vložil do 
pusy, bylo mi v tu chvíli dobře. Najednou, zničehonic.

Většinou ale lidem trvá třeba tři týdny, než jim antidepresiva 
zaberou. Některým je dokonce zpočátku naopak ještě mnohem 
hůř, než si jejich organismus zvykne. 

Měl jsem normální, klasická antidepresiva a k tomu ještě antipsycho-
tika. Doktorka mě uklidňovala, že si nemyslí, že bych měl psychózu, 
ale že jsem spíš hodně unavený, třeba i z toho, jak jsem se o sebe 
moc nestaral a hodně pracoval. A samozřejmě hlavně z toho, co 
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jsem s mámou zažíval v dětství. Takže unavený dlouhodobě, cel-
kově. Abych se ale vrátil k tomu, proč mluvím o rodinné anamné-
ze – moje máma je schizofrenička a stresu a tlaku v životě s ní bylo 
opravdu moc. Když jsem svému prvnímu terapeutovi vyprávěl svůj 
příběh, skoro brečel a za dvě hodiny mi naúčtoval jen jednu, za což 
jsem byl tehdy rád, protože jsem v té době neměl peníze. Řekl mi, 
že jsem zažil stresu, jako kdybych prošel koncentračním táborem. 
Samozřejmě přeháněl, ale pod vlivem své rodinné historie jsem 
se opravdu neměl moc rád a „úspěšně“ své tělo devastoval. Tedy 

„úspěšně“ až do momentu, kdy už to nešlo dál. Celou dobu, co jsem 
ty prášky bral, jsem myslel na to, že to jednou musím zvládnout 
bez nich. Věděl jsem, co dělaly s mojí mámou – byla úplně odpoje-
ná, mimo. Kdybych tehdy nebyl blbý, kdybych se sebou začal něco 
dělat, něco, co by mělo větší efekt, vůbec bych k těm práškům 
dojít nemusel. Byl jsem u třech, čtyřech terapeutů a všichni na mě 
koukali, zbledli, někteří byli upřímní a říkali, že bych časem mohl 
skončit na psychiatrii, což pro mě bylo horší než umřít. To bych si 
radši vystřelil mozek z hlavy než skončit takhle. Naštěstí jsem se 
ale setkal s člověkem, který mi pomohl detekovat, že procházím 
psychospirituální krizí. A když člověk zažije psychospirituální krizi, 
existují určité způsoby, jak mu lze pomoci tou krizí projít, aniž by 
medikaci musel nasadit. To jsem se ale dozvěděl až později. Je fakt 
zajímavé, že lidi procházející psychospirituální krizí popisují stavy, 
které připomínají stavy na LSD nebo Ayahuasce.

A ty jsi tedy měl nějaké halucinace?

Spíš stavy rozšířeného vědomí. Ale jen do doby, než jsem začal 
brát prášky, protože ty mi to potom všechno vypnuly. Než se to 
stalo, prožil jsem období, kdy jsem v noci mohl spát třeba jenom 
hodinu. Trvalo to asi týden. Ležel jsem v posteli a říkal si, že takhle 
to nechci. A najednou jsem se přepnul a pamatuju si, že jsem byl 
někde jinde. Jako bych měl halucinaci, ale uvědomoval si ji. Věděl 
jsem, že to není normální stav vnímání, bylo to, jako bych vstoupil 
do své vlastní vize.

Něco jako lucidní sen, ale v bdělosti?



45

Mohl jsem to kontrolovat. Najednou jsem se ocitl v prostoru, kde 
byl obrovský, krásný, košatý strom. A pod ním jsem byl já a cvi-
čil tai-chi. Díval jsem se sám na sebe a viděl, jak mi tělem proudí 
energetické dráhy. Uviděl jsem, že mám v hlavě uzel. Mohl jsem 
si svou ruku vsunout do hlavy, abych ten uzel rozvázal. Až potom 
jsem konečně usnul.

A zažil jsi už někdy předtím lucidní sen?

Ne. Tehdy jsem si ale nějak uvědomil, že realita asi bude složitější, 
než jsem si dosud myslel. Nasměrovalo mě to na jiný druh terapie, 
k seberozvoji, řekněme k duchovnějšímu prožívání světa. Ten zážitek 
byl pro mě hodně silný, do té doby jsem byl velmi racionální člověk.

Do té doby jsi neměl ani žádnou dobrou zkušenost s terapií?

To nemůžu říct. Terapie byly fajn, ale o některých svých stavech 
jsem jim neříkal, protože jsem se bál, že by mě poslali do blázince. 
Jedné své terapeutce jsem to tedy nakonec řekl, ale až o mnoho 
let později.

A nemohly se ti ty stavy objevit v souvislosti s nějakými látkami?

Ne, protože se mi to poprvé stalo, když mi bylo dvacet devět. Ale 
kouřit trávu jsem přestal, když mi bylo dvacet tři. Zajímavá byla 
jedna věc – když jsem se zhroutil, přestal jsem ze dne na den kou-
řit. Uvědomil jsem si, proč kouřím tabák. Že ho kouřím proto, že 
se nemám rád, že se chci ničit. A jak mi to došlo, cigaretu jsem už 
do pusy nedal – teď to bude osm let. Vlastně mi to přišlo hrozně 
zvláštní, protože jsem si sám začal zvědomovat různá témata, za-
čal jsem si uvědomovat, co a proč v životě dělám. Všichni mi říkali, 
že mám syndrom vyhoření, ale já jsem si říkal, že při syndromu vy-
hoření se ti přece neděje, že si uvědomíš, proč kouříš a další věci. 
A říkal jsem si, že asi ani ti terapeuti nevědí, co se se mnou děje. Měl 
jsem velmi symbolické, archetypální sny, zjevovaly se mi mytolo-
gické bytosti. Když jsem o tom vyprávěl svému terapeutovi, tvářil 
se vyděšeně, tak jsem si říkal, že je to se mnou asi blbé. 
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Mně se zdá, jako bys příliš potřeboval vnímat, co se ti dělo, 
v nějakých pevně ohraničených pojmech. Ale přece ani vyho-
ření, ani psychospirituální krize žádné až tak pevně ohraničené 
pojmy nejsou.

Souhlasím s tebou, jenomže mě diagnóza „vyhoření“ prostě neu-
spokojovala. Nepomohla mi, abych mohl to, co se se mnou dělo, 
dobře uchopit sám pro sebe. Něco se mi dělo, nebralo to konce, 
nějak se to vyvíjelo, ale netušil jsem, kam to spěje. Pak jsem si pře-
četl nějaké knížky a zjistil, že je to dávno popsané, že se to lidem 
děje, i když u každého je průběh samozřejmě jedinečný. Jak ten 
půlrok ubíhal, viděl jsem, že jsem byl méně unavený, ale pořád se 
mi děly divné věci, pořád to nebylo ono. Proto jsem tehdy začal 
brát antidepresiva a antipsychotika, protože jsem neviděl žádné 
světlo na konci tunelu, když to řeknu tak blbě.

Co přesně s tebou ty prášky tedy udělaly?

Vypnuly mě. Neměl jsem najednou žádné stavy, odpojil jsem se od 
vlastního těla i od všech svých pocitů. Jako kdyby se celá moje 
existence minimalizovala na malý prostor vzadu v hlavě. Tělo byla 
jenom nějaká fyzická věc, kterou jsem ovládal. Ale mohl jsem spát. 

Jak dlouho jsi bral antipsychotika?

Asi rok. A docházel jsem přitom dál na terapii…

A cítil jsi oslabené prožívaní emocí?

Emoce se mě nedotýkaly. Smutné věci se ode mě odrážely jako 
voda od deštníku, nedošly ke mně dovnitř. Chodil jsem na terapii, 
kde jsem začal hodně retrospektivně řešit vztah se svou mámou, 
zjišťovali jsme, která témata k tomu ještě patří, ale mně se pořád 
zdálo, že takhle se nedá žít. Cítil jsem se jako „organismus v hlavě“, 
tak jsem vysadil antipsychotika. Napsal jsem to své psychiatričce 
a ona souhlasila; odepsala, že mi věří. A že kdyby se cokoli dělo, 
mám se ozvat. Asi jsem to neudělal úplně dobrým způsobem, pro-
tože jsem vysadil prostě ze dne na den. 
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Což se všude nedoporučuje. Ale antidepresiva sis nechal?

Jo. I tak to se mnou dva, tři měsíce slušně cvičilo. Protože jak jsem 
měl emoce nějakou dobu úplně vypnuté, najednou se dostaly ke 
slovu. Šlo to nahoru, dolů, doleva, doprava. Kamarád mi říkal, že se 
se mnou nedalo vydržet. Měl jsem návaly vzteku, který se ve mně 
asi nashromáždil za tu dobu, co jsem ho neventiloval a nijak s ním 
nepracoval. Když to konečně proběhlo a ustálilo se, začal jsem 
zase více cítit. Takhle už jsem si to uměl představit, ale stejně jsem 
si pořád v duchu říkal, že bych jednou rád vysadil i antidepresiva. 
Že ale nemusím spěchat, protože s nimi to bylo snesitelné. Cítil 
jsem se už jako člověk. A zjišťoval jsem si další a další informace, 
vyzkoušel různé druhy terapií.

Jaké druhy terapií jsi zkoušel?

Gestalt, psychoanalýzu, konverzační klasiku. U toho jsem se ale 
snažil vyhledávat ještě další postupy, které by mě posunuly zase 
dál. Zdálo se mi, že ten proces je moc pomalý. Pořád jsem o tom 
četl různé knížky. Postupně jsem došel i na rodinné konstelace. 

Ke komu jsi na to chodil?

K Čeňkovi Roseckému. U něj jsem si začal uvědomovat, že je pro 
mě důležité pracovat i s tělem, že terapie nemá být jenom static-
ká. Kamarád mi to doporučil, tak jsem to zkusil. Cítil jsem, že je 
to fajn, byl jsem na tom několikrát, poprvé jsem si postavil svou 
vlastní konstelaci a bylo to strašně zajímavé. Posunulo mě to zase 
dál. Začal jsem objevovat další šíři světa, pořád jsem se postupně 
odkláněl od své racionální podstaty směrem k nějaké, dejme tomu 
mystické, nevím, jak jinak to popsat. Bylo to něco, co jsem v životě 
neměl a co mi chybělo. Dávalo mi to čím dál větší smysl. Poté, co 
jsem si sám postavil konstelaci, se v mém životě hodně věcí změni-
lo. Můj pocit ze života se změnil. Došlo mi, co si potřebuju v životě 
přenastavit. Šel jsem blíž a blíž sám k sobě, děly se mi různé syn-
chronicity. Čím víc jsem se tomu věnoval, tím víc jsem se najednou 
v životě setkával s lidmi, kteří se něčemu takovému taky věnovali. 
Měl jsem pocit, že svět najednou reaguje na mě, ne jenom já na něj. 
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Dozvídal jsem se další věci, nasměrovalo mě to k další, jiné terapii. 
Došlo mi, že potřebuju chodit k ženě, potřeboval jsem mít v živo-
tě nějakou hodnou mámu. Doma jsem měl tu šílenou, tak abych si 
to nějak vykompenzoval. A k této ženě chodím pořád. A pořád to 
má pro mě smysl, i když už dělám spoustu dalších věcí. 

Chodíš k ní na psychoanalytickou psychoterapii?

Jo. Tam se mi hodně „zvědomuje“, co se mi v životě zrovna děje. 
Zdá se mi, že hlavní práci udělám na různých seminářích, kde se 
kombinují techniky různých směrů, hodně se pracuje s tělem a vy-
chází se z tantry nebo procesové psychologie, a na té terapii si to 
potom zrekapituluju a většinou mi tam dojde zase něco dalšího. 
Hodně to používám na uvědomění si některých souvislostí, které 
mi unikaly.

A kdy a jak konkrétně jsi tedy dospěl až k vysazení antidepresiv?

Hledal jsem různé alternativní způsoby, co se sebou dělat. Dozvěděl 
jsem o různých léčivých rostlinách, jako je třeba Ayahuasca. Tehdy 
jsem si říkal, že to nemůžu brát, že by mi to spálilo mozek, když jsem 
byl pořád na prášcích. Tak jsem přemýšlel, jaké jsou další možnosti. 
Cítil jsem, že určitě musí existovat ještě něco dalšího. Nechápal jsem, 
že celou dobu vlastně hledám kontakt se svou intuitivní, ženskou částí, 
kterou máme v sobě všichni. Tehdy jsem nechápal, co dělám, k čemu 
spěju. Co po mně moje vnitřní pnutí chce. Potom jsem se ale dostal 
do rukou jedné své kamarádky, která kombinuje tantru se všemi mož-
nými směry. Ona prošla psychospirituální krizí asi rok po mně. U ní to 
bylo jasné hned od začátku, její stavy byly velmi podobné. Díky ní mi 
došlo, že u mě se dělo něco podobného. Rozdíl byl jenom v tom, že 
já jsem tehdy ještě pořád bral prášky, ona ne. Na jejím příkladu jsem 
viděl, že i když byly ty stavy šílené, díky tomu, že se dostala k lidem, 
kteří jí uměli pomoct, se nakonec daly zvládnout. Našla lidi, kteří jí 
dokázali tou nejhorší částí krize provést. Prášky jsem u sebe ale po-
řád vnímal jako něco, co mi pomáhá se držet. Přemýšlím, jak dlouho 
jsem to bral… asi čtyři roky. Vnímal jsem, že to jednou chci vysadit, 
ale bál jsem se. Jednak jsem viděl ty stavy u té své kamarádky, jed-
nak jsem se bál, že se prostě můžu regulérně zbláznit. 
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Bál ses, že by ses bez antidepresiv mohl zbláznit? To ale asi 
úplně reálně už nehrozilo, ne? Konzultoval jsi to vysazení s tou 
svojí psychoterapeutkou?

Jo, ale jak říkám, zároveň jsem u ní spoustu informací vynechával. 

Neříkal jsi jí o všem, co se ti dělo?

Ne. Takže jsem věděl, že ona úplně netušila, co všechno mi reálně 
hrozí. 

Bál ses, že kdybys řekl všechno, tak by se stalo co?

Že by mi třeba doporučila zvýšit medikaci.

To je zvláštní, já dělám na terapii asi úplný opak, snažím se 
o sobě říct, co nejvíc dokážu. Neumím si ani představit, že 
bych tam něco záměrně zamlčovala.

To bylo z toho důvodu, že jsem měl zkušenost s mámou, viděl jsem, 
jak se zachází s psychotikem. A tak jsem určitě nechtěl dopadnout. 
To by pro mě bylo opravdu horší než smrt.

Pro mě je představa úzkosti taky mnohem horší než představa 
smrti.

To chápu. Dostal jsem se až do momentu, kdy už jsem prodělal 
psychospirituální krizi a chodil konzultovat s odborníky na psy-
chospirituální krizi, co mám dělat. Vysvětlovali mi, že spouštěčů 
je spousta, ale že tím nejčastějším je, když člověk příliš existuje 
pro druhé a přestává myslet sám na sebe. Jeho tělo potom zapne 
ochranný mechanismus, kdy se spustí regulace, která ho má do-
stat do rovnováhy. Tím obranným mechanismem může být psy-
cho-spirituální krize. Po tom, co jsem si rozmotal ten uzel v hlavě, 
jsem uvěřil, že to, co se mi děje, mi nechce ublížit. Evidentně mě 
to vedlo k uzdravení, jen jsem ještě nevěděl, jak to má vypadat. 
A s tou kamarádkou, která taky prodělala psychospirituální krizi, 
jsem se dostal do momentu, kdy mi řekla, že pro ni je problém 
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se mnou vydržet delší dobu sedět v jedné místnosti. Že když se 
ode mne vrátí domů, zvrací. A připisovala to antidepresivům. 
Řekla mi, že když budu brát ty prášky dál, tak se asi už nebudeme 
moct stýkat. A já jsem ji nechtěl ztratit. Takže to pro mě byl jeden 
z dalších důvodů, proč ty prášky zkusit vysadit. Několik měsíců 
předtím už jsem si je snižoval. Nakonec jsem bral opravdu už jen 
maličký kousek té pilulky. Váhal jsem už jen, kdy udělat poslední 
krok, kdy se toho prášku vzdát úplně. 
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Co pro tebe ten prášek symbolizoval? Proč byl takový pro-
blém se ho vzdát, když jsi věděl, že už bereš opravdu jen tak 
maličkou dávku?

Symbolizovalo to pro mě jistotu. Jistotu, že budu psychicky způ-
sobilý. Věřil jsem, že ten prášek je záchranná brzda, která mě drží, 
abych se nepropadl do nějakých stavů, které už nikdy nechci za-
žít. Regulérně jsem se bál, že když to vysadím, ta krize se rozjede 
znova a bude pokračovat. Ale ta kamarádka mi řekla, že už tím 
prošla, měla za sebou různé výcviky, na kterých sice nezískala 
certifikáty, ale naučila se spoustu různých věcí, naučila se s psy-
chospirituální krizí pracovat a nabízela mi, že mi pomůže. Přišel 
moment, kdy jsem ze dne na den přestal brát prášky a začal cho-
dit k té kamarádce na její ceremonie. A některé ty změněné sta-
vy vědomí se mi vrátily, ale už poklidně. Zjevovaly se mi mandaly 
nebo různé symboly, nedá se to úplně dobře popsat, ale důležité 
bylo, že jsem z těch stavů přestal mít strach.

Dešifroval jsi nějak, co ti ty stavy chtěly říct?

Asi jenom tak intuitivně, protože racionálně se na to přijít nedá.

Kdy přesně ses rozhodl, že přestaneš brát antidepresiva?

Dva dny před svými pětatřicátými narozeninami. To byl dost zá-
sadní moment. Tehdy jsem měl u té kamarádky první ceremonii. 
Šel jsem tam s pocitem strachu, že se můžu zbláznit. Nic takového 
se ale nestalo, bylo to strašně hezké. Tehdy jsem začal důvěřovat 
intuitivní práci, uvěřil jsem, že se můžu odevzdat i do rukou člově-
ka, který není diplomovaný psycholog.

Jak dlouho to teď je?

Tři roky. První ceremonie byla o odpuštění mé mámě. Dostal jsem 
se tehdy do meditativního stavu…
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Jak?

Když ti proběhne psychospirituální krize, aktivuje se ti kundaliní, tzv. 
hadí síla. Nevím, jestli jsi to někdy slyšela. Tahle energie ti začne prou-
dit páteří, to je normálně biologicky prokazatelný jev. Dostal jsem 
na tělo obrovské krystaly a ležel tam, až jsem se propadl do změně-
ného stavu vědomí. Viděl jsem sám sebe jako syna své mámy, viděl 
jsem, jak jí odpouštím, a potom jsem i viděl jejíma očima. Uvědomil 
jsem si, jak bylo pro ni těžké se nemoct starat o dítě, protože byla 
sama nemocná. Cítil jsem, co cítila ona. Omluvili jsme se sobě na-
vzájem, přijali jeden druhého. A bylo to řízené. Ta kamarádka, co 
ceremonii vedla, říkala, co se bude dít, a já už jsem to viděl, takhle 
jsme byli na sebe napojení. Když to skončilo, cítil jsem, jako by se mi 
ze srdce vylila krásná energie, která zaplavila prostor, a já jsem dvě 
hodiny brečel, až jsem se vybrečel a pak jsem jel domů. Po všech 
těch letech, kdy jsem s mámou měl ambivalentní vztah, kdy jsem ji 
chtěl zabít a zároveň jsem ji měl rád, jsem najednou cítil, jak to pro 
ni muselo být strašně těžké. Díky tomu, že jsem na chvíli cítil, co cí-
tila ona. To odpuštění bylo hodně silné. Pak následovaly různé ce-
remonie pohybové a aktivační, většinou šlo o práci s tělem. Podle 
toho, co ta moje kamarádka zrovna četla, co se jí líbilo, to jsme pak 
zkoušeli. Ale vždycky to mělo nějakou linku. Potom se podle toho 
začaly měnit moje vztahy s lidmi z okolí. Změnil se můj vztah k sobě 
samému, k práci. Poznal jsem také svou současnou přítelkyni a za-
čali jsme spolu chodit. Do té doby jsem neměl nikdy takové vztahy. 
Tento vztah je diametrálně odlišný od všech předchozích, od toho, 
jak jsem se ve všech předchozích vztazích cítil. Tohle byl třeba pro 
mě další hmatatelný důkaz, že se něco hodně změnilo. 

Od té doby už sis na antidepresiva nevzpomněl?

Ne, vnímal jsem to jako takovou pomocnou hůlku, o kterou jsem se 
opíral. Ono to bude asi znít „ezo“, ale zkrátka od té doby, co jsem 
se odevzdal důvěře v život, přestal jsem je potřebovat. Uvěřil jsem, 
že vše se děje z nějakého důvodu, a tak je to správně. Zmizela po-
třeba brát antidepresiva. Nastartoval se ozdravný proces. Tělo je 
chytré. Když mu pomůžeš, umí se do jisté míry samo uzdravovat. 
Teď neberu skoro žádné prášky na nic.
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EVELÍNA

„Bude mi osmatřicet,  
ale neumím se ztotožnit s rolí  

dospělé ženy, natož matky.  
Připadám si spíš jako dítě,  

které se zaseklo ve věku asi  
tak sedmi až třinácti let.“

Jakou máš diagnózu?

Mám hraniční poruchu osobnosti, což je celoživotní porucha. Je 
něco jiného mít poruchu osobnosti, nebo poruchu prožívání. Když 
je někdo bipolární, má dvě nastavení: buď mánii, nebo depresi, sta-
vy mu ale trvají třeba půl roku v kuse. Když máš hraniční poruchu, 
skáče ti to každou chvíli. Nálada se vymění klidně třeba desetkrát 
za den. Před deseti lety mi bylo asi nejhůř. Pamatuju si, jak se mi 
během chvíle nálada přehoupla ze stavu totální deprese do ob-
rovské radosti. Bipolární člověk nemá svoji identitu narušenou tak 
jako „hraničář“, u něhož to většinou vychází z dětství, z narušené-
ho vztahu k pečující osobě. Mívají to lidé, kteří jako děti zažívali 
výraznou nečitelnost rodiče. Moje máma reagovala pokaždé jinak, 
nedalo se u ní s ničím počítat. Sama hraniční poruchu osobnosti 
má, a i její máma byla „hraničářka“. Dědí se to. „Hraničář“ vzorce 
přenáší na své dítě, aniž by si uvědomoval, že se chová nenormálně. 
Dlouho jsem si své rodiče idealizovala. Hlavně tátu jsem brala jako 
hrozně úžasného a myslela si, že všechno špatně bylo jen z má-
miny strany. Potom jsem se díky svému příteli dostala do rodiny, 
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kde je normální, že rodiče svoje dítě milují. U nich doma normál-
ně funguje vyjadřování citů vůči dítěti, matka umí sdílet emoce. 
Od té doby cítím strašný vztek za to, jak to vypadalo u nás doma. 
„Hraničář“ má pocit, že nikam nepatří. Když jsem byla mladší, měla 
jsem pocit, že mám lidem co předat, když jsem měla kapelu nebo 
veřejně četla svoje básně. Teď ale vnímám tohle všechno jako zby-
tečné a trapné. Sem tam něco napíšu na Facebook a deprese mě 
potom přesvědčí, že ani to nemá žádnou cenu. Dívám se na lidi, jak 
mají děti, svatby – já se nemám k čemu vztáhnout. Od roku 2008 
nemenstruuji, bude to už čtrnáct let. Nechci mít děti. Vím, co by 
to se mnou udělalo – nezvládla bych to. Takže jsem si asi cyklus 
mentálně zablokovala. Když jsem sama jako dítě nedostávala lásku – 
byla jsem jenom taková věc v domácnosti, která se tam náhodou 
ocitla – , vím, že bych sama taky neměla z čeho dávat. Když jsem 
děti učila v institucích, bylo to snazší. Věděla jsem, že stačí, když 
jim jen předám určité znalosti nebo schopnosti. Dítě ale od rodiče 
potřebuje stálou, nepodmíněnou lásku. Obdivuji všechny matky 
světa. Já bych to nezvládla. Bude mi osmatřicet, ale neumím se 
ztotožnit s rolí dospělé ženy, natož matky. Připadám si spíš jako 
dítě, které se zaseklo ve věku asi tak sedmi až třinácti let. Mám ne-
ustálý pocit nedostatečné zralosti. A od doby, co jsem v roce 2016 
vyhořela, jsem už nikdy nechtěla ničím být. Od té doby už jsem 
nikdy nechtěla zaujmout žádnou pozici ve struktuře společnosti. 
Nechci být nikdo, nic.

Co třeba tvůj zpěv? Zpíváš krásně.

Ten taky vzala deprese. Nesnáším svůj hlas, nemůžu ho ani slyšet. 
Chtěla bych se k tomu zkusit vrátit, ale mám příliš velkou trému. 
Před lidmi se mi roztřese čelist.

Nemohla by sis zpívat sama doma?

Dřív jsem v sobě měla velké odhodlání, které plynulo z naštvání. 
Potřebovala jsem to ze sebe všechno dostat. Teď jsem už jenom 
unavená a ubitá. Sere mě celá ta snobská pražská umělecká scéna. 
Jejich samožerství, trubicové vidění. Ty lidi nesahají dětem, které na 
vozíku bojují s odumíráním svalů, ani po kotníky. Když jsem viděla 
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válečné děti z Afghánistánu, a potom tyhle kretény, měla jsem chuť 
jim něco udělat. Došlo mi, jak jsou všichni směšní. Přestali mě vábit. 
Nechápu, proč bych se měla stýkat s do sebe zahleděnými básníky. 
Můj přítel taky píše, ale je skromný, má to velmi duchovně polože-
né. A trpím i tím, že celá literární scéna miluje kočky. Jakmile máš 
psa, nebo nedejbože potkany, tak je to hnus, fuj. Já se omlouvám, 
strašně se omlouvám. 

Mně se nemusíš omlouvat.

Měla jsem pocit, že se v Praze udusím. Z invalidního důchodu toho 
moc nezaplatíš a já jsem měla pocit, že v Praze je tolik akcí, až ne-
máš vlastní prostor pro život. Byla jsem tak zahlcená prací, náro-
ky, školou, vším, že jsem měla pocit, že se rozpadám. Chtěla jsem 
utéct z toho pocitu, že mám někým být, o něco usilovat. Byla jsem 
hodně ctižádostivá. Teď už jsem jen tloustnoucí skoročtyřicátnice, 
která nenastoupila ani do práce do školky. 

Takže ti teď po těch práškách, které užíváš, je, anebo není líp?

Intervaly mezi změnami nálad během dne se prodlužují. Jsem „sta-
bilnější“. Hrany mi obrousily terapie. 

Terapie, nebo prášky?

Hlavně asi terapie. Ale léky s tím samozřejmě souvisejí, jde to ruku 
v ruce. Terapie postupně mění mozek, rýhuje se ti to jinak, přetvá-
řejí se spoje. Nejúčinnější je terapie, ale léky ořežou hrany, zbaví 
intenzity. I co se týče těla, všeho. Takže je to se mnou teď takové 
nijaké. „Hraničář“ často přejímá cizí identity, je měňavka. Ve vztahu 
s hraničním rodičem šlo o přežití. Nikdy jsem dopředu nevěděla, 
jak se máma bude chovat, tak jsem se snažila vysledovat, co po-
třebuje, abych se na ni dovedla naladit, nacítit. Abych se chovala 
tak, jak potřebuje. Před lety jsem byla větší extrovert, byla jsem 
otevřenější, než jsem teď. Čím jsem starší, tím větší deprese mám. 
Jsem ale i klidnější, neprožívám už tak šílené skoky. Deprese a úz-
kosti jsou ale hlubší.
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A na terapii teď chodíš?

Mám terapii, ale nejsem na ni schopná dojít. Nebo jsem, ale spíš 
jen jednou za čas, většinou ji mám po telefonu. 

A pomáhá to?

Myslím, že jo. Ale někdy nejsem schopná mít ani tu terapii po tele-
fonu. Jsem prostě tak mimo, že to nejde. Mám stavy, kdy nevyjdu 
z bytu třeba půl roku. Teď jsem byla v doprovodu přítele na poště, 
ale předtím to čtvrt roku prostě nešlo. Teď jsem musela, protože 
jsem žádala o zvýšení invalidního důchodu a moje doktorka mi to 
shodila ze stolu. Myslím si, že nejvíc mi pomáhá fixace na zvířata, 
což je pro „hraničáře“ typické. „Hraničáři“ většinou nejsou schopni 
mít vztahy s lidmi (i když já teď vztah mám a trvá už tři a čtvrt roku).
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Tvoje máma má taky invalidní důchod, nebo je v domácnosti?

Je v domácnosti. Posedlá úklidem, stará se o tátu, který byl poli-
cajt a právník, teď je ve výslužbě a chodí pomáhat do dětského 
domova. Stará se tam o děti, jejichž rodiče možná někdy zatýkal. 
Našel se v tom. Ví, že já mu vnouče nedám. 

Chtěla jsi někdy předtím mít dítě?

„Hraniční“ lidi by neměli mít děti. Možná někteří jo, když trpí něja-
kou slabší formou, ale ti „echt“ jako jsem já, by určitě neměli. Dítě 
se v takovém člověku absolutně nevyzná. Nálady lítají a „hraničář“ 
si prostě nedokáže budovat hranice tam, kde je potřebuje mít. Teď 
nejsem schopná ani vyjít ven mezi lidi, léky mi vždycky nějakou 
dobu fungují, potom si na ně tělo po pár měsících zvykne a začnu 
být rezistentní. V tu chvíli jsem v háji, nepomáhá nic. Jsem totálně 
pasivní, jen spím. Pak se zase hledá něco nového, nová medikace, 
a tak dokola. 

Když mi umřela babička, chtěla jsem jít na pohřeb. Musela jsem 
se nadopovat benzodiazepiny. Ty mě utlumí a vím, že běží tři ho-
diny, kdy můžu ven. Takhle jsem dřív řešila různé situace, jenže je 
to dvousečná zbraň. Vzniká závislost a při dlouhodobém užívání 
se úzkosti ještě prohlubují. Moc lidí žije na Neurolech, Xanaxech, 
Rivotrilech a Ancilanech, ale na tom vzniká závislost jako na hero-
inu, lidi pak skončí na závislostním.

Dřív jsi zvládala chodit do práce?

Tehdy jsem to nějak zvládala. Bála jsem se, že bych se musela vrátit 
domů, kde je otec. On je takový Šojgu, ministr obrany od Putina. Můj 
otec vždycky miloval Putina. Teď už teda ne, ale ta jeho vojenská 
velkolepost ho fascinovala, dokonce si ho chtěl nechat vytetovat, 
což jsem hrozně ráda, že nakonec neudělal. Celé to vnímá troš-
ku jako performance, předvádí se, je to komplikovaná osoba, má 
v sobě smysl pro pořádek, přátelství, je velký idealista. Celé roky 
mnou manipuloval, nikdy ho nezajímalo, co chci. Celé dětství jsem 
měla nalinkované, jezdila na vojenské tábory, chodila ostříhaná na 
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krátko, plížila se v maskáčích. Říkali mi chlapečku. Až jsem z toho 
měla krizi identity i ohledně sexuální orientace, jak jsem byla vy-
chovávaná jako kluk. Když jsem přišla do nemocnice, měla jsem 
sto dvacet kilo, ale ne že bych bůhvíjak jedla. Částečně jsem se 
zbavila čokolády, ale přešla jsem na sušenky, protože ty celozrnné 
jsem brala jako „legál“. Teď si to musím všechno hlídat, jako kretén 
myslet na ten řád, co všechno musí člověk dodržovat, aby zdravě 
jedl. Dobře spát, pětkrát denně jíst, všechno čerstvé, žádné polo-
tovary, jak do toho chceš tvořit? Místo toho bys měla vařit. Strašně 
pomalu jsem zhubla deset kilo a teď jsem je zase rychle nabrala. 
Během deprese nemáš chuť vyvařovat, jsi ráda, když se vyčůráš. 
Jednou za čtyři dny jsem teď měla vítězství, když jsem se vykou-
pala. Někdy se zvládnu vykoupat, ale už si nezvládnu umýt vlasy. 
Nebo chodím s jednou ponožkou na noze, protože už si nedokážu 
nasadit druhou. 

Co se ti stalo v tom roce 2016, že jsi vyhořela?

Pokusila jsem se spáchat sebevraždu léky a alkoholem, který nor-
málně vůbec nepiju. Náhodou mě po dvou dnech našli v bezvědomí, 
byla to strašná ostuda. Našla mě moje nevidomá kamarádka, které 
bylo divné, že jsem jí nezvedala telefon. Věděla jsem, že nemůžu 
chodit ven, že nemůžu chodit nakupovat, vše jsem řešila donáško-
vou službou, ale neměla jsem peníze. Už jsem tak nechtěla žít. Ta 
nevidomá kamarádka tehdy zavolala majitele, aby byt otevřel. Do 
toho jedna drbna z přízemí, co má dva jezevčíky, strašná drbna. 
Pamatuju si, že jsem cítila strašnou ostudu, že mě někdo našel. Byla 
jsem tlustá, oteklá, otrávené celé tělo, chlupy lezly všude. Potom 
mi v nemocnici říkali, jak se mě jedna hubená sestřička snažila 
dostat do postele, ale že jak jsem vážila sto dvacet kilo, vždycky 
jsem ji zavalila jako kus pytle. Byla to strašná ostuda. Když jsem 
se potom stěhovala, majitel bytu ani nemrknul, a hned měl za mě 
někoho jiného. Po tolika letech.
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EMA

„Buď přišla nejzlatější máma  
a kamarádka a největší důvěrnice  
na světě, nebo se s tím nepárala  

a šla po achilovkách.“

Jaká je tvoje oficiální diagnóza?

Dost odborníků má problém s tím, jak vnímat diagnózy. Já taky, pro-
tože je to přeci jen trochu „vošajslich“. Trpím poruchou osobnosti, 
která se mi rozjela po traumatickém zážitku. Dlouho jsem se jen 
s pomocí svojí matky vyrovnávala se stresovou posttraumatickou 
poruchou bez jakékoli odborné podpory. Vystavěla jsem na tom 
tu svoji, „asi tak trochu jinak utvářenou“ osobnost. Většinou si lidi 
pod poruchou osobnosti představí hraniční poruchu osobnosti, ale 
to já nemám. Trpím impulzivně-emočně-nestabilní poruchou, kde 
chybí „hraničářský“ prvek prázdnoty a chaosu. Sama se sebou jsem 
relativně v pohodě, problém je pro mě spíš okolí – jsem extrémně 
nedůvěřivá, byť mám lidi ráda a chovám se otevřeně, pořád si úz-
kostně hlídám hranice, vztahy vidím černobíle. Mám tendenci dělit 
lidi na přátele a nepřátele. Blízkým lidem odpustím cokoli, zatím-
co když mě někdo ze vzdálenějšího okolí trochu zklame, už je pak 
špatně všechno a těžko se s tím hýbe. Dlouho se mi pomocí složité-
ho mechanismu dařilo svoje potíže kompenzovat, ale mám k tomu 
ještě další onemocnění na bipolárním spektru. Křivka měnících se 
nálad není u mě tak strmá, jak by mohla být. Nemívám plnokrevné 
manické či depresivní stavy, ale pohybuju se po spektru depresiv-
ních a hypomanických stavů. Velice rychle se mi to točí, k obratům 



60

dochází třeba během pár hodin. Chvíli jezdím jako veverka, pak se 
propadnu. Nějak jsem se s tím ale už naučila žít. Zvládala jsem to 
bez odborné péče i jakékoli medikace, až dokud nepřišel covid. 

Do té doby jsi neměla potřebu hledat nějakou formu terapie?

Neznala jsem předtím u sebe žádný „normál“, takže jsem všechny 
své problémy vnímala jako přirozenou součást sebe sama. Od vy-
hledání odborné pomoci mě dlouho odrazoval strach z toho, co se 
se mnou stane, až se ve mně někdo začne šťourat – na co všechno 
přitom přijde? A co ze mě potom zbyde?

Léky bereš od začátku covidu, chápu to správně?

Pandemii jsem hrozně blbě nesla. Byla jsem zvyklá řešit svoje prů-
švihy aktivitou, jenže najednou bylo nejlepším řešením zůstat sedět 
doma na zadku. A to jsem absolutně nezvládla. Mám sice docela 
dobré sociální schopnosti, ve společnosti se pohybuju poměrně 
obratně, ale stojí mě to neúměrně hodně energie, protože se mu-
sím pořád tlumit, abych byla pro ostatní snesitelná. 

A čím bys byla tak nesnesitelná, kdyby ses netlumila? Neumím 
si tě tak moc představit.

Hodně mluvím, hlasitě a intenzivně, ulpívám na tématech, cyklím 
se. Musím si to prostě hlídat. Pro lidi bývám „jako tsunami“, aspoň 
tak mě popisuje můj nejlepší kamarád, když se ocitnu v hodně 
exaltované náladě. Nenechám prostor pro nikoho dalšího. Říkám 
tomu, že se mi „splašej koně“. Spousta lidí si ty manické momenty 
docela užívá – já ne. Líp umím nakládat se svými depresivními fá-
zemi – a z těch hlavně taky potom není tolik průšvihů. 

Při mánii jsem všemocná, schopná úplně všeho, cokoli dává smysl. 
Když se z toho probudím, zjistím, co jsem všechno kde vymyslela 
za projekty, do čeho všeho jsem navezla další lidi. A uvědomím si, 
jak je to všechno nereálné, že na to nemám. Ještě se mi ale naštěstí 
třeba nepovedlo, abych v rámci vyfabulovaného podnikání zadluži-
la celou rodinu. S mužem máme takovou dohodu, že nenakládám 
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s našimi penězi. Byl to můj nápad, je to tak snazší. Kdybych měla 
větší částku na účtu, nevím dne ani hodiny. Najednou to na mě sedne 
a všechno utratím za dárky pro své blízké, například. Peníze mám 
postupně odměřované a kasu drží můj muž. Já se musím hodně 
hlídat. A vím, že občas se neuhlídám, protože když mám hypomá-
nii, cokoli v tu chvíli vypadá dobře a rozumně.

Co se pro tebe tedy nejvíc změnilo od doby, kdy jsi 
zamedikovaná?

Moje cesta ke správné medikaci byla poměrně klopotná. První se-
tkání s psychiatrickou péčí proběhlo v Centru krizové intervence 
v Bohnicích. Šla jsem tam s tím, že už nezvládám nic, primárně tedy 
kvůli panickým atakám. Myslela jsem si, že umírám, mám asi infarkt, 
za chvíli se buď zblázním, nebo rozplynu. Upozorňovala jsem je ale 
tehdy, že mi i dost lítají nálady. Odešla jsem nicméně s Cipralexem 
v kapse a hypotézou, že by to mohla být nějaká porucha přizpů-
sobení aktuální situaci. Cipralex je klasika, antidepresiva první vol-
by. Řekli jsme si, že uvidíme, co to udělá. Jenže to byl masakr. Asi 
do týdne jsem se rozjela jako sáně, překlopila jsem se do mánie. 
Takové tango jsem ještě nezažila. Potom jsem dostala první termín 
u své ambulantní psychiatričky, kde mi řekla, ať Cipralex okamži-
tě odnesu zpátky do lékárny. Společně jsme potom začaly hledat 
lepší schéma. Tehdy jsem dostala Zoloft a k tomu Ziprexu lehké 
antipsychotikum, které ve slabších dávkách působí jako stabilizá-
tor. To mi také úplně nesedlo, takže jsem aktuálně pořád na Zoloftu 
a k tomu mám Arezalaru, což je antipsychotikum pro lidi s bipolární 
poruchou. Ten druhý prášek stabilizuje efekt Zoloftu, aby nedošlo 
k manickému přesmyku. Aktuálně k tomuto léčebnému schématu 
hledám i terapii, protože mám i další problémy, které bych chtěla 
řešit i touto cestou. Ale terapie je na dlouho a je to proces. Fakt je, 
že nám, „poruchářům“, terapie tolik šancí nedává. Odborníci jsou 
vůči téhle poruše docela skeptičtí. A navíc jsou všechny „poruchy“ 
mince o dvou stranách. V něčem život komplikují a v něčem i pomá-
hají, život usnadňují. Je to forma obrany, způsob, jak se vypořádat 
se světem takovým, jaký jej vidíme nebo jsme viděli dřív. A dobrý 
terapeut se špatně hledá, pokud chce člověk najít někoho na pojiš-
ťovnu. Navíc já jsem v tomhle ohledu dost vybíravá, protože jsem 
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ještě trošku složitější. V mém balíku jsou i nějaká queer témata 
a neobvyklé vztahové modely, ne každý s tím umí a chce pracovat. 
Seděl mi jeden terapeut, který se věnuje třeba i lidem v tranzici 
a pracuje i s nebinárními lidmi, což jsem třeba i já. Úplně neladím 
s rodovým schématem, jak ho máme nastavené. Nebo spíš s ob-
sahem genderových rolí, jak jsou běžně vnímané.

Úplně rozumím, že potřebuješ, aby tvůj terapeut co nejlépe 
chápal tvoje potíže. Víc lidí mi už říkalo, že třeba na každou 
etapu života potřebovali jiného terapeuta.

Zkušenostmi se cítím být ženou, protože jsem tak byla socializova-
ná, cítím ženské sesterství, k ženám mám blíž, ale neladím s nimi 
zdaleka úplně. Takže hledám někoho, kdo by mě dokázal touto 
situací provést. Dostala jsem už nějaká doporučení, ale ti, kdo se 
v tomhle pohybují, mají zoufale plno, jsou velmi vzácní. 

Zeptám se ještě jednou: co se tedy pro tebe osobně nejvíc 
změnilo, když jsi začala antidepresiva užívat? Pochopila jsem 
dobře, že jsi došla do bodu, kdy jste s psychiatričkou nalezly 
schéma, které ti vyhovuje?

Zjistila jsem, že mě medikace nijak neokradla o moji osobnost. 
Bála jsem se, že se v tom úplně rozpustím, že mě to takříkajíc 
vymaže, nebo že se změním do té míry, že se přestanu pozná-
vat, přijdu o sebe sama. Střídání nálad jsem vnímala tak, že ke 
mně patří, že utváří můj pohled na svět a že je to prizma, skrz 
které se na svět dívám a které dává světu okolo mě nějaký 
subjektivní smysl. Jenže se mi stal spíš opak. Přestala mě roz-
ptylovat spousta mučivých a obtížných myšlenek. Líp se sou-
středím. Nerozhodí mě každá kravina. Mám trošku nižší práh 
citlivosti i ve smyslu reaktivním, čehož jsem se taky původně 
bála – nechtěla jsem přijít o svou schopnost empatie. Bála jsem 
se, že ztvrdnu a oploštím se. Sociální citlivost a míra empatie 
mě ale neopustila. Když jsem se dřív stala svědkem cizího utr-
pení, byla to zátěž, kterou jsem potom s sebou táhla celé dny 
i týdny, některé příběhy jsem nebyla schopná opustit. Skrze 
cizí příběhy jsem se někdy propadla do toho divného tunelu, 
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kde se moje vnímání zúžilo jen na ten jeden problém a nešlo 
vystoupit ven. Teď jsem mnohem líp schopná držet si odstup, 
nenechat se vtáhnout do cizího utrpení. Asi to dělají fakt ty 
léky, že teď jsem schopná si to prožít a odejít. Opustit to téma, 
odžít ho a necyklit se v něm. 

Co jsi vlastně vystudovala?

Osmileté gymnázium. Byť očekávání ode mě byla veliká, nepodařilo 
se mi zatím dostudovat žádnou z vysokých škol, které jsem začala. 

Kolik ti je?

38. 

Takže teď stále ještě studuješ?

Ano, teď studuju vyšší odbornou školu sociálně-právní. Ráda bych 
se potom věnovala sociální práci. Aktuálně mám první stupeň in-
validního důchodu. Dost dlouho jsem se motala jak kočka v díži. 
V poslední době se ale vracím do práce, jsem dost stabilizova-
ná na to, aby to šlo. Muž hodně pomáhá s dětmi, nemá problém 
s péčí, dost mě podporuje. Neumím si představit, že bych měla 
fungovat v nějakém tradičním rodinném uspořádání. Ale ještě 
k těm lékům – zbavila jsem se velké části svých úzkostí. Bývala 
jsem veselá tolik, až jsem z toho byla v křeči. Vevnitř jsem cítila, 
že to není čistá radost, čiré veselí, že spíš běžím o život, šlapu na 
plyn, protože mě honí zadní úzkost, která mě stejně nakonec do-
žene, až se propadnu do deprese. Závodila jsem sama se sebou.

Teď díky těm práškům můžeš líp prožívat pozitivní emoce?

Jo, přišla jsem o své panické ataky, s agorafobií trošku bojuju 
doteď, ale pomalu se začínám vracet mezi lidi. Všechno, co jsem 
před pandemií natrénovala, jsem během ní ztratila. Jak se mluví 
o těch funkčních introvertech – tak to jsem já. Ve společnosti 
nějak prosperuju, ale stojí mě to mnohem víc energie a musím 
hodně regenerovat. I když teď už to vlastně není ani tak. Teď si 
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spíš zase připadám neobratná a musím se do toho nějak vrátit. 
Naštěstí mi ale přestaly ty chronické úzkosti. Přestala jsem ne-
ustále pod drobnohledem sledovat své blízké, narostla míra mé 
důvěry k nim. Nevyrábím konstrukty – když říkají, že mě mají 
rádi, tak normálně přijmu, že to tak asi je. Deprese umí být tak 
vynalézavá, že jakýkoli tragický scénář, který člověk vymyslí, do-
káže podpořit dostatečným množstvím munice. To je vlastně asi 
úplně nejlepší – že si tohle teď uvědomuju. A uvědomuju si, jak 
náročné to se mnou muselo být i pro mé okolí předtím – čelit 
tomu velkému nedostatku důvěry.

Můžu se zeptat, jaký byl ten traumatický zážitek, nebo o tom 
nechceš mluvit?

V jedenácti letech mě zneužil soused. 

 Uf. Dokázala jsi to tehdy říct mámě?

Jo. Ten stejný zážitek má asi spousta lidí, převážně žen. Ale pro 
mě bylo asi nejhorší, co následovalo potom, co jsem to řekla. Šli 
jsme to řešit, což byl kámen úrazu. Druhotná viktimizace. Teď 
už se o tom aspoň víc mluví, ale tohle byl rok 98. Tehdy tady 
s tím nikdo neuměl pracovat. Jediný podpůrný a vůči mně cit-
livý člověk byl psycholog, který mě měl vyšetřit. Ten byl velice 
milý. Ale se zbytkem lidí, kteří v té mašinérii byli zapojení, mám 
hodně špatné zkušenosti. Problém byl i to, že mám nadprů-
měrné IQ. Inteligenční testy byly součástí vyšetření, takže se 
to tehdy ukázalo. Potom jsem u soudu popsala, že u mě došlo 
k vytěsnění. Protože soud probíhal až dva roky poté, co se to 
stalo, řekla jsem jim tehdy, že si spoustu věcí už nevybavuju, 
protože jsem to prostě asi „vytěsnila“. A právník, obhájce toho 
dotyčného, to potom použil proti mně s tím, že jsem si to prav-
děpodobně celé vymyslela, že inteligenci na to mám a že není 
normální, aby dítě používalo freudovský termín. Odtud pramení 
počátek mé velké nedůvěry v instituce a ve stát. Mírně řeče-
no jsem velice zdrženlivá ve schopnosti uvěřit v nějakou míru 
ochrany, kterou člověk může od státu dostat. 
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Byl ten člověk, který tě zneužil, potrestán?

Byl dva roky ve vazbě a potom dostal podmínku s tím, že má dvě 
malé dcery, o které se nemá kdo jiný postarat. To je docela běžný 
vzorec i dnes. Právní řád je v pohodě, ale vázne ochota soudců 
tresty vymáhat.

Jak si to vysvětluješ?

Neznalost problematiky. Chybí jim odbornost, nejsou kompetentní. 
Radši si kryjí záda, než by rozhodli tvrdě. Spoustu lidí ještě taky po-
řád ženou předsudky. Osvěta je v tom hodně důležitá. Potřebujeme, 
aby vznikala specializovaná centra, kde se tyto případy budou řešit. 

Ty se teď hlásíš na pracovní pozici „peer“. Mohla bys vysvětlit, 
co to znamená? 

Je to svépomocný prvek. Magor magorům. Všichni na jedné lodi. 
Sice nemáte stejnou diagnózu, ale co může být identické bez ohle-
du na diagnózu, jsou podobné obtíže se zvládáním každodenního 
života. Klacky, které musí člověk překračovat, jsou jiné oproti lidem, 
kteří žádný takovýto handicap nebo žádnou takovou křehkost ne-
mají. U lidí s psychiatrickou diagnózou je kolikrát dost těžké se do-
moct dávek. Tito lidé potom propadnou sociálním sítem, peer by 
jim měl uměl pomoct, protože to sám zažil.

Takže tvoje role by byla i pomoc s gramotností v téhle oblasti?

Centra duševního zdraví, to je koncept vzniklý v rámci deinstituci-
onalizace psychiatrické péče. Aby co nejmíň lidí bylo v nemocnici. 
Aby se to dalo řešit ambulantně. Život není jenom diagnóza, jsme 
komplexní osoby. Týmy jsou většinou postavené tak, že v nich bývá 
psychiatr, sestra, terapeut, sociální pracovník a k tomu se může ještě 
přidat „peer“. Ten vnáší částečně odborné a částečně zkušenost-
ní stanovisko. Vnímám to tak, že tenhle prvek má v tom týmu za 
úkol dělat službu více horizontálně. Odpadá paternalizující, verti-
kální moment, kdy je někdo jen odborník, autorita, má na to papír 
a říká pacientům, jak se mají chovat. Nejenže peer může s lidmi líp 
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mluvit o jejich problémech díky tomu, že se s něčím takovým taky 
setkal, ale zároveň může poskytovat zpětnou vazbu i ostatním ko-
legům. Vidí něco, co je drobný, ale zásadní detail, který může těm 
ostatním členům týmu uniknout. Zatím tahle pracovní pozice ještě 
není úplně dobře zakotvená v rámci institucí, bývá prekarizovaná. 
Zatím se její ukotvení hledá. Není úplně jasné, jakou míru kompe-
tencí a zodpovědnosti by měl peer v rámci týmu mít.

To je ale skvělé, že takhle může člověk dát svému traumatické-
mu zážitku nebo své duševní křehkosti nějaký smysl. Najednou 
se to mění až v něco pozitivního.

Je to přidaná hodnota. Handicap je najednou obrovskou výhodou. 
Peer přináší něco, co ten tým potřebuje a nikdo jiný to do něj vnést 
nemůže. Člověk-odborník může být sebeotevřenější a sebeempa-
tičtější, ale vhled, který přinese člověku osobní zkušenost, se nedá 
ničím jiným nahradit. 

Ještě bych se vrátila před covid. Ty jsi se svými problémy do té 
doby žila a neřešila je s žádnou odbornou pomocí, je to tak? 
Nikdy ti nikdo neříkal, abys zkusila nějakou terapii?

Hodně lidí mi to říkalo, ale měla jsem svoje pochybnosti, o kte-
rých jsem mluvila. Čtyři roky jsem pracovala v centru sociální re-
habilitace pro osoby s duševním onemocněním, konkrétně pro lidi 
s nějakým typem psychotického onemocnění. Byli tam převážně 
schizofrenici, lidi s bipolární poruchou, ale měli jsme tam i takové, 
kteří měli třeba hraniční poruchu, protože pro ty moc služeb není, 
a ne všude jsou na ně připravení. Pointa je, že jsem během té doby 
nasbírala hodně osobních příběhů klientů a spousta z nich neby-
la úplně veselá. Ať už šlo o jejich zkušenost s ambulantní léčbou, 
hospitalizací nebo medikací. U mě se vlastně objevil jakýsi „bias“, 
zkreslení, přes které jsem to viděla. Protože ve mně víc rezonovalo 
to špatné. A přijde mi, že lidi, kteří mají tu dobrou zkušenost, o ní 
asi tolik nemluví.

Tak to já doporučuju tu psychoanalytickou psychoterapii 
kudy chodím. Zdá se mi, že to velmi pomalu opravdu může 
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proměňovat strukturu osobnosti. Jako bych byla zakletá a ně-
kdo mě teď té kletby velmi pomalu zbavoval.

To je hrozně pěkné slyšet. Během sociální rehabilitace se s těmi-
to příběhy člověk tolik nepotká. Tam přicházejí lidé, kteří opravdu 
nejsou schopni vůbec fungovat. Buď jsou těsně po nějaké první 
atace, nebo jsou tam takoví, kteří v tom lítají dlouhodobě a mají 
zpřetrhané veškeré vazby. Bordel a chaos, který v sobě nahromadili, 
je obrovský. A bývají to hodně temné osudy. S tímto pracuje i tzv. 
recovery. V první řadě tedy s tím, že duševní nemoci nejsou trvalý, 
neléčitelný stav, a že je možné například i u lidí se schizofrenií léky 
jednou vysadit atd. Je to o zotavování z nějakého období – může 
to být jen období. Teď už ale ženu ty své „splašené koně“ a nevím, 
kam jsem se tím chtěla dostat. Nevíš?

Teď taky nevím. Mě zajímá všechno, co mi teď říkáš, i když 
utíkáš od sebe k těm obecnějším věcem. Mně se teď děje, že 
se mnohdy sejdu s lidmi, se kterými jsem skoro v protifázi, 
jako částečně i s tebou. Měla jsem teď v sobě veliký vztek na 
celý farmaceutický průmysl, na psychiatry, kteří píšou léky 
a neposílají lidi na terapii. Ale vlastně je to i dobře, že mluvím 
s lidmi jako ty, protože mě to nějak zase trošku vrací zpátky.

Ono to opravdu je strašně moc individuální. Nejlepší odborník sám 
na sebe je člověk sám, i když je v chaosu, nemá vzdělání, stejně se 
zná pořád nejlíp sám, a tak je dobré s tím nějak pracovat. Osobně 
jsem hodně spokojená s tím, že mi léky poskytly trojnožku, díky 
které nejsem tak vratká.

Což je asi přesně ta pozice, ze které můžeš nastoupit na terapii.

Přesně. V určitých obdobích mohou podle mě antidepresiva člově-
ka podpořit, aby vůbec nasbíral sílu do terapie jít a ustát ji. Protože 
ačkoli ve všeobecném povědomí je zapsáno, že si člověk chodí ně-
kam povídat, je to vlastně dost těžká práce se sebou samým. Člověk 
z toho může být dlouho hodně rozebraný. Pamatuju si, že jsem bě-
hem terapie dělala i „domácí úkoly“. Dost jsem přemýšlela o tom, co 
jsme si tam řekli. Nejvíc práce jsem nakonec udělala potom, mimo 
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terapii. Člověk se musí nejdřív zpevnit, aby se mohl touhle cestou 
vydat. A někdo to určitě zvládne i bez léků, ale pokud ne, tak je to 
přesně ten ideální model, kdy ty prášky použít. Chápu ale i pozici lidí, 
kteří chtějí brát prášky a dál to neřešit. Protože prostě pro ně není ten 
pravý čas, nemají vhodné podmínky nebo z jakéhokoli jiného důvo-
du nechtějí. To je taky legitimní postoj, a někdy je lepší si počkat na 
pravý moment, než začínat terapie znova a znova. Teď mi došlo, že 
tohle jsem přesně dělala v těch předchozích letech, kdy jsem z těch 
terapií byla vyždímaná jak citrón, až jsem se na ně vybodla. Nebo 
se mi stalo, že jsem kvůli absenci léků najela do manické fáze, kdy 
jsem půl roku věřila, že jsem úplně v pohodě a že nepotřebuju nic. 
Říkala jsem si, že to předtím byla jen taková fáze. Což je specifikum 
lidí na bipolárním spektru – mnoho z nás má zkušenost s neřízeným 
vysazováním léků, když najede lepší období. V jednom období jsem 
balamutila i psychiatričku, když jsem jí říkala, že jsem nemocná, že 
nemůžu přijít. Vymlouvala jsem se, protože se mi tam už nechtělo. 
A za dva měsíce jsem jí psala v jedenáct večer, ať mi pošle recept 
na léky. Potom jsem už ale nechtěla přenášet odpovědnost za sebe 
na lidi okolo sebe, přišlo mi to nefér. A nebylo mi v tom dobře. Asi 
bych lhala, kdybych řekla, že jsem začala až s covidem. Mám za se-
bou různé formy automedikace. 

Co třeba?

Naštěstí nejsem závislostní typ. Nikdy nade mnou žádné návykové 
látky nenabraly moc. Mám za sebou i sebepoškozování, kdy jsem 
od nějakých šestnácti dost pila. Asi to ladí s výbušností mé povahy. 
Nepila jsem pravidelně, ale jednou za čas jsem vydržela třeba dva 
dny v kuse. Tehdy jsem pila, co teklo. Asi třikrát jsem zažila disoci-
ativní fugu, kdy jsem se najednou probrala třeba v Liberci v Zebře, 
aniž bych věděla, jak jsem tam doputovala. Pak jsem měla pervi-
tinové období. I když jsem to nikdy neužívala nitrožilně, tam byla 
moje hranice. Dost jsem ale šňupala.

A to ti v něčem pomáhalo? 

To bylo v tom sebedestruktivním období a byla to pro mě jaká-
si kotva. Když už jsem se nemohla spolehnout na nic jiného, tak 
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aspoň na tohle. Z té doby mám i to sebepoškozování. Nikdy jsem 
nepomýšlela na sebevraždu, spíš jsem ji měla vždycky v záloze. Ta 
představa mě vždycky hrozně zklidňuje. Vím, že ta možnost tady 
je, kdyby už nic jiného nezabíralo. Aspoň nad něčím má člověk vlá-
du; vím, že nezůstanu úplně bezmocná. I když jsem nikdy nepře-
mýšlela o tom, že bych se tou cestou vydala úplně navážno, bylo 
mi prostě příjemné vědět, že ta možnost je. Na psychiatrii se mi 
teď moc nedaří vysvětlit, že sebepoškozování u mě nebylo nikdy 
moc spojené s nějakými pocity nenávisti vůči sobě samé, ale spíš 
s návratem z těch disociativních tripů. Bolest mě přiváděla zpět ke 
skutečnosti. Fyzické vjemy, bolest – to byla taky moje forma me-
dikace. Aby člověk našel kotvu, když se úplně utrhne.

Tohle se ti nedaří na psychiatrii vysvětlit?

Ono to určitě bude jedno s druhým. Ale v té potřebě se destruo-
vat, trestat se, se moc nenacházím. Z principu tomu oni přikládají 
větší důraz, ale já to tak nevnímám. Je jasné, že tohle by se řešilo 
líp s psychiatrem než s terapeutem. Psychiatry trošku vnímám tak, 
že se podívají na charakter potíží a podle toho nasadí léky. Terapie 
se dělá v terapii. 

Mám teď na svého psychiatra trošku vztek, protože mi řekl, že 
mě tahle činnost – tohle sbírání rozhovorů – spíš jen cyklí v tom 
obsesivním zájmu o antidepresiva. A že by bylo lepší, kdybych 
to nedělala. Najednou mi přišlo, že on si tam tak spokojeně 
sedí, píše ty prášky a neumí si vůbec představit, jak mi je.

No a proč by jako ne? Pokud se psychiatr rozhodne, že půjde tímhle 
směrem, bude skvělý přes farmakologii, tak ježíšmarjá, zaplaťpán-
bůh za to. Je super, když se toho někdo drží. Protože někteří si 
k tomu udělají psychoterapeutický výcvik a dělají to celé pak tro-
chu jinak, ale kolikrát jako by se styděli za tu svoji původní odbor-
nost. Přitom ale postavit dobrý medikační plán a zkoušet to s tím 
člověkem, to je taky hodně důležitá činnost. Není to málo. Daleko 
lepší by bylo, kdyby psychiatři svoji roli v procesu přijali. Může to 
být jeden z důvodů, proč existuje tak konkurenční vztah mezi psy-
chiatry a psychoterapeuty. Místo toho, aby to byla spolupráce a šli 
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si vzájemně naproti. Je škoda, že existuje taková „přednaježenost“ 
jedné odbornosti vůči druhé. Něco takového cítím i mezi sociálními 
pracovníky a zdravotníky, což je škoda, protože základ úspěchu je, 
aby všechny služby fungovaly společně. Ideální je, aby si to klient 
řídil a všichni ostatní s ním makali za tu společnou věc. Vím ale, že 
je to hodně zidealizované. 

Víš, co by mě ještě zajímalo? Jestli se nějakou prevencí snažíš 
chránit svoje děti, aby se jim nestalo to, co se kdysi stalo tobě?

O tom násilí s nimi mluvím, upozorňuju je na rizikové situace. Na 
druhou stranu, to je velká část toho victim blamingu, že je potenci-
ální oběť směřovaná k tomu, aby dělala psí kusy, jen aby se jí něco 
takového náhodou nestalo; odpovědnost je tak přesunutá na ni. 
Možnosti prevence jsou navíc omezené. A většina těch případů 
pochází z rodiny, takže jak tomu proboha může dítě předcházet? 
Děláme to, že učím své děti o tělesné autonomii, říkám jim třeba, 
že útočník někdy pomalu zkouší a přidává. Moje děti vědí, že ne-
musí snášet vůbec žádné dotyky, které si nepřejí. Chceš obejmout? 
Nechci. Jasně, tvoje svaté právo. Nemusí nikomu rozdávat pusinky, 
jejich tělo je prostě jejich a vědí, že nemusí dělat nic, co nechtějí. 
I když jsou malí, jsou to celistvé lidské bytosti, které nikdo nemá 
právo tlačit někam, kde si nepřejí být. To je asi celé. O svých obtí-
žích se s nimi snažím mluvit otevřeně.

Zvládáš to, jo? S nimi o tom mluvit?

Nic jiného mi ani nezbývá, protože jsem párkrát měla panickou 
ataku i doma a ony u toho byly. Musela jsem jim tudíž vysvětlit, co 
se děje, byly trošku vyděšené. Nějak zjednodušeně jsem se jim to 
pokusila vysvětlit. Starší ví, že trpím na deprese a úzkosti, a co to 
znamená. Když mi není dobře, tak se někdy starší dítě třeba přivalí 
s čajem. Snažím se jim připravovat půdu, až začnou dospívat, což 
je samo o sobě dost náročný vývojový úkol, aby byly všímavé samy 
k sobě. Aby zaregistrovaly, kdyby něco nebylo dobře. Máme od 
Nesehnutí takovou příručku do školek a škol, kde je kapitola o tě-
lesné autonomii a emocích. Aby děti dokázaly formulovat, co se 
v nich děje. Mám dva syny a fakt je, že ten běžný socializační rámec 
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tomu nejde moc naproti. Jsou na to výzkumy – děvčata kolem šesti 
let mají násobně větší komunikační aparát, aby vyjadřovaly emoce. 
Jsou i daleko vnímavější, jsou lépe schopné interpretovat, co se 
děje v okolí. A ví se, že to není jen esenciální, vrozená věc, ale že 
s chlapci tak nikdo ani nepracuje. Lidi je vypouštějí do světa s ra-
dou – nebreč, jsi přece chlap. V tomhle se určitě snažíme jít trochu 
proti proudu. Chceme, aby věděly, že za námi můžou přijít s čímkoli. 
Takhle se to snažila dělat se mnou i moje máma. Byla samoživitelka, 
naši se velmi záhy rozvedli, když mi bylo asi sedm. Vyrůstala jsem 
tedy jen s mámou. Vedly jsme spolu dlouhé rozhovory, máma se 
mě snažila připravit, jak nejlíp mohla. Na druhou stranu, ona má 
taky diagnostikovanou bipolární poruchu. Při veškeré snaze u ní 
vždycky byla velká míra nejistoty, je náladová jak počasí. 

A bere na to léky?

Ne. Měla období, kdy se to vyhrotilo a byla hospitalizovaná, asi ko-
lem mých osmnácti let. Spouštěčem bylo vyčerpání z práce, ona je 
zdravotnice. V ten moment to vyhřezlo, léčila se, potom nějakou 
dobu léky užívala, a nakonec je sama vysadila. 

Je lékařka?

Zdravotní sestra. Jednou se na ty léky vyprdla a od té doby si jen 
tak jednou za čas koupí láhev červeného. Pro mě je docela těžké 
s ní vycházet. Bydlíme v jednom domě, s mužem a dětmi jsme ale 
v jiném patře. Mám ji moc ráda, ale musím si ji dávkovat, a na dru-
hou stranu, jsem pro ni určitě náročná i já. Líp vychází s mým mu-
žem. Ten nám to pomáhá mediovat. Osobně bych byla ráda, kdyby 
to se sebou dělala trochu jinak. Ale kdo su já, abych jí radila, že?

Od té doby, co se ti to stalo – s tebou o tom dokázala dobře 
komunikovat? Mluvily jste o tom hodně?

Jo. A nejen to trauma, ale celé dospívání se mnou uměla probírat. Mám 
pocit, že jsem v patnácti dospěla ze dne na den. V určitý moment jsem 
prožila velkou deziluzi ze světa, kdy jsem se pohybovala v nějakém 
undergroundovém prostředí a totálně se mi bořily všechny představy 
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o světě získané ze školy a dětských knih. Bylo pro mě poměrně těž-
ké se například popasovat s množstvím bídy ve světě. Řešily jsme 
politiku, nakonec to založilo na moje další směřování. Je to součást 
mé osobnosti. Vím, že mámina nemoc a následně její chování taky 
asi založilo na určitou moji nedůvěru ve vztazích. Dost jsem se šťou-
rala v tom, jak vazbovost utváří lidi v dětství, a prostě ta naše vazba, 
i když láskyplná, byla velký chaos, žádné bezpečné, stabilní pozice. 
I když jsem ji měla ráda, pamatuju si, jak jsem byla malá, že když se 
ozvaly klíče v zámku, trhla jsem sebou a byla na nervy z toho, v jaké 
přijde náladě. Buď to mohlo být úplně super a přišla nejzlatější máma 
a kamarádka a největší důvěrnice na světě, nebo to bylo blbé a pak 
se s tím nepárala a šla člověku po achilovkách. Zpětně si uvědomuju, 
jak moc tohle nahlodalo moji důvěru v lidi. Spousta mých obranných 
mechanismů pochází z téhle doby, kdy jsem jí v dobré víře něco řekla, 
a potom se mi stalo, že to použila proti mně. Máma mi pořád říkala, 
jak se snaží neopakovat chyby svých rodičů.

Tak super je, že vůbec něco takového říkala, ne?

Což se ale nenapraví během jedné generace. Vnímám, že posun 
od prarodičů je tam obrovský. 

Mluvily jste spolu o tom, jaké vztahy měla tvoje máma se svými 
rodiči a jaké vztahy měli její rodiče se svými rodiči?

Jo, hodně. Ale asi není téma, o kterém bychom se my dvě nikdy 
nebavily. Stejně to ale pořád není „značka ideál“. Myslím si, že ani 
já nemám hotovo, ale zase už jsem někde dál. I když mi lítají nálady, 
snažím se to děckám nedat pocítit. To byl vlastně i jeden z důvodů, 
proč jsem se chtěla „zamedikovat“. Jsem schopná svou vůlí zmoct, 
co se mi nelíbilo u mé matky, ale děti to stejně vnímají, vnímají ner-
vozitu, i když se ji snažím nedávat najevo. Stejně se mi občas stalo, 
že když jsem se snažila ovládat, najednou jsem vybouchla na to-
tální hovadině. Takže to není cesta, abych jen opakovala cestu své 
matky – abych byla milované, ale temné božstvo, které se bude 
vznášet prostorem na svém temném mraku, nebo na své rozzářené 
obloze podle toho, jak to na mě přijde. Jediné, co by z toho bylo, 
že bych byla naprosto nečitelná, což je pro děti opravdu špatné.
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ROMAN

„Můj otec měl vždycky strach,  
že budu divný.“

Jak dlouho a na co bereš antidepresiva?

Tři až čtyři roky. Začal jsem je brát na obsesivně-kompulzivní po-
ruchu. A se všemi výhradami, které vůči ní mám a můžu mít, je to 
pořád moje diagnóza. Už když jsem to řešil s nějakou školní psy-
choložkou, říkala mi, že terapii neví, že spíš abych zkusil medikaci. 

Proč „terapii neví“?

Na terapii teď chodím a taky nevím, proč si to tehdy myslela. Asi 
sama byla zmatená, když jsem jí popisoval, co se mi děje. 

A co se ti dělo?

Pořád děje. Mám přehnaný, nerealistický strach, který se podobá 
hypochondrii, ale ne úplně, je to spojené s nějakými rituály, ale ne 
úplně. Pohybuju se na pomezí více poruch. Bojím se o svoje oči 
a uši, trochu i o zuby a ruce.

Má tvůj strach původ v nějakém konkrétním zážitku?

Tak to je otázka! Pro mě je těžké říct, že je to proto, že jsem napří-
klad prodělal úraz. Nevím. Měl jsem poměrně závažný úraz ucha, 
potom i nějaké potíže se zrakem. Pak se mi najednou objevil pře-
hnaný, neurotický strach o orgány, se kterými jsem měl potíže, ale 
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stejně netuším, proč se ten přehnaný strach objevil až ve třeťáku na 
vysoké. Moment, kdy se to objevilo, je zvláštní, zároveň teď vidím 
další různé podobné vzorce ve svém životě skrze terapii.

Jaký máš typ terapie?

Nevím přesně, asi kombinuje různé typy dohromady. Ale ani ne-
vím, jestli to na mě funguje. Nevím, jak to mám poznat. Ale to je 
jiné téma. Antidepresiva jsem začal brát, protože se mi dělo něco 
jako panické ataky. Přesněji bych řekl spíš takové panické paralý-
zy. Nevím, jak to líp popsat. Když se okolo mé hlavy někdo ohnal 
rukou, musel jsem třeba potom po zbytek dne ležet na posteli 
a už jsem nemohl dělat nic jiného, protože jsem musel intenzivně 
přemýšlet o tom, co by se mi bývalo mohlo stát s ušima, kdyby 
mě do nich někdo trefil. A co bych potom dělal (jelikož uši po-
třebuji ke své práci). Nebo co bych v životě dělal, kdybych najed-
nou už nemohl číst (čtení ke své práci také dost potřebuji). A tak 
dál. Nějakou dobu to takhle trvalo a nedařilo se mi nikam zavo-
lat. Věřil jsem, že to nějak zvládnu sám, až mě nakonec kamarád 
dokopal, abych zavolal na psychiatrii. Bál jsem se tam možná jít 
právě i proto, jak jsou ty moje strachy divné. Bojím se třeba všech 
laserů, všeho, co mi potenciálně může způsobit problém s očima. 
Bál jsem se ostrých vidliček, takže jsem se musel učit znova jíst. 
Občas se ještě teď bojím teplých věcí. Zmutovalo to ale do tako-
vých rovin, že když se dívám na video, kde je ostrý střih, bojím se, 
že kdyby mě ten střih vyděsil, mohl bych se leknutím bouchnut 
do ucha. Když jsem šel na psychiatrii, říkal jsem si, že mi vlastně 
nic není, že jsou to vlastně jen takové blbosti. Bál jsem se, že mi 
bude trapně, s čím to tam jdu. Takže potom bylo dost překvapivé, 
když mi řekli, že nechápou, že jsem nepřišel mnohem dřív. V ná-
hodné ruletě léků (aspoň tak to na mě dost působilo) mi vybrali 
Paroxetin a za něj jsem tehdy byl vážně rád. Byl jsem po hrozném 
breakdownu, takže mě uklidnilo, že něco konečně beru, že to ně-
jak řeším. Pořád si kvůli tomu všemu připadám divný, ale to už je 
můj komplex, který mám z toho, že si nechci připadat divný. Můj 
otec měl totiž vždycky strach z toho, že budu divný. Radši bych 
tedy měl nějakou „normální“ diagnózu.
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Jako třeba?

Třeba depresi. Něco jiného než: „Bojí se divných věcí.“ Vím, že je to 
nesmysl. Ale prostě kdybych se musel desetkrát vracet ke dveřím 
zkontrolovat, jestli jsem zamkl zámek, tak by to asi lidi chápali ně-
jak líp. Jenže já například nemůžu někde sedět, když vím, že tam 
kolem mě budou chodit lidi, protože bych se celou dobu bál, že by 
mě někdo mohl praštit. Nebo budu mít pocit, že mě někdo praštil, 
přičemž mě všichni budou přesvědčovat, že se mi nic nemohlo 
stát a že mě přece nikdo praštit vůbec nechtěl. A potom musím 
vysvětlovat, že na tom není nic osobního. Na jednu stranu mi dia-
gnóza pomohla. Konečně jsem mohl říct, co mi je, že mám OCD, 
beru na to antidepresiva a „čau“. Ty léky se vlastně staly vnitřním 
argumentem k ospravedlnění toho, co se mi děje. I když na tom 
není nic reálného, můžu říct, že vím, že je to divné, ale je to reálné. 
Systém mi to potvrdil.

A pomáhají ti prášky?

Čím déle je beru, tím víc se zdráhám říct jednoznačně „ano“. Myslím 
si, že „spíš jo“ a že to bylo dobře, že jsem je tehdy začal brát.

A nehledáš nějaké jiné, když si nejsi jistý?

Chvílemi přemýšlím, že bych se na ty prášky vykašlal úplně. Třeba 
i kvůli obtížím s dosažením orgasmu, které stále mám. Jde to hůř, 
zvlášť s partnerkou. A blbě spím. Ale netuším, nakolik za to může 
moje životní situace a nakolik prášky. Občas mám asi tendenci svalo-
vat na medikaci i menší prožívání emocí, které mě vlastně dost sere.

O tom ale asi mluví všichni, že antidepresiva na ně tenhle vliv 
mají, ne?

Ale já mám pocit, že mám obecně už tak dost potlačené emoce, 
takže asi není dobře, když ještě k tomu beru léky, které mi je po-
tlačují ještě víc. Z hlediska rozvoje citového života to asi není úplně 
nejlepší, i když kdo ví.
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Jak ti vyhovuje tvoje terapie?

Bylo pro mě těžké se smířit s tím, že se tam řeší i věci nad rámec. 
Pořád jsem měl pocit, že tu terapeutku zdržuju něčím okolo.

To se mi zdálo, že jsi měl i se mnou na začátku tohoto rozhovo-
ru – jako by sis chtěl hodně přesně ujasnit, o čem máš mluvit.

Ale to je tak rozbíhavé téma, že jsem se v něm nechtěl ztratit, 
abych ti mohl být užitečný. Se svými antidepresivy jsem se na 
začátku hodně identifikoval. Začal jsem si o nich strašně moc číst 
na internetu.

Jako články?

Zkušenosti lidí, třeba na Redditu. A fascinoval mě moment, kdy 
jsem si uvědomoval, že najednou užívám léky, které mění fun-
gování mých neurotransmiterů, takže člověk prožívá jiné emoce 
než do té doby, něco se v hlavě změní a člověk se začne chovat 
jinak. Je fascinující brát léky, které mají za sebou rekordně vel-
kou pokutu za to, že je dávali dětem, přestože věděli, že jim mo-
hou přivodit sebevražedné myšlenky. Když člověk víc a víc čte 
o kritické psychiatrii, uvědomí si, co všechno doktorka neřekne, 
když prášky předepisuje. Ona mi fakt jednoduše, skoro nahodi-
le vybrala léky. Nebyl to pro ni žádný velký krok. Je zajímavé si 
uvědomit, do jaké sítě vztahů tím člověk vstupuje. A navíc jsem 
to ještě nikdy nezkoušel přestat brát, to je zase ještě úplně jiná 
otázka. Teď o tom vyšel po dlouhé době hezký článek v New York 
Times. Zrovna ty moje léky mají nejkratší poločas rozpadu vstře-
bávání v krvi, takže se nejrychleji vyplavují ze systému a údajně 
mají nejsilnější vedlejší účinky po vysazení. Četl jsem třeba, jak 
při tom lidi popisovali pocity blesků do hlavy.

To, co cítíš, když prožíváš svoje strachy, je úzkost?

Asi jo, to se tak transformuje. Teď už to asi není tolik úzkost…
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A co tedy?

Mně asi nejvíc vadí psychosomatické projevy. A strach, který teď 
už ale prožívám nějak víc „vzadu“, možná víc v těle? Každopádně 
podle článku, o kterém jsem mluvil, který vyšel v těch Timesech, 
je prý údajně účinnost antidepresiv při léčbě úzkostných stavů 
srovnatelná s placebo efektem. Ale mně to nevadí. Mám pocit, že 
mi ty léky pomohly. A byly středobodem mého života. Hodně jsem 
o nich psal a přemýšlel. Strašně mě bavily jejich chemické vzorce, 
líbilo se mi, jak vypadají. Zpětně mi to ale přišlo i dost nezdravé, 
nakolik jsem se s tím identifikoval. Dneska už je to pro mě spíš jen 
věc, kterou beru. Občas mě sere a přemýšlím, že bych s tím pře-
stal, ale zároveň vím, že mi to i pomohlo. A nemám žádný vážnější 
důvod s tím přestávat. Občas mě to tak cuká, z různých důvodů. 
Jednak kvůli těm emocím, potom si taky říkám, že zrovna nejsou 
úplně super dobře prozkoumané ty dlouhodobé důsledky…
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Já jsem to třeba brala v těhotenství i při kojení a můj psychiatr 
mi vždycky říkal, že se neví, co to může způsobovat, ale že je 
asi lepší to brát, než kdybych měla mít úzkosti. Že by ten stres 
asi ve výsledku byl pro dítě horší než možné vedlejší účinky. 
Ale jak říkal, že se to neví, mě moc neuklidňovalo.

Přitom je zvláštní, že od roku 1992 už mohli něco zjistit, ne? Nechci 
teď znít jako odmítač antidepresiv, protože nejsem, jsem spíš opa-
trně pro, ale zároveň chci zůstat kritický. Četl jsem, že když vy-
pršel patent na Prozac, vymysleli si diagnózu něčeho, co nazvali 
postmenstruačním syndromem, k čemuž jsou experti dost kritičtí 
a pochybují o tom, zda vůbec něco takového existuje. Ale oni na 
to dostali peníze. Když člověk čte tyhle věci a pak třeba vidí jejich 
reklamy, je fakt zábavné si uvědomit, do čeho jsem to vlezl. A štve 
mě třeba taky, že nemůžu dávat krev, ani dřeň. 

Prošel jsem si takovou obsesivní fascinací, kdy jsem si o tom po-
řád četl, řešil to, ale pak mi to už přišlo jako „rabbit hole“. Člověk 
získá spoustu různých informací o tom, že trošku kecají a že tam 
hraje velkou roli marketing. Ten příběh, co se okolo toho říká, je asi 
hodně zjednodušený. Taky mě fascinuje, že různé chemické látky 
dělají totéž, a přitom spolu nemají nic společného. Může to být fakt 
fascinující geekovský zájem.

Když jsem to tehdy někdy v nultých letech začala brát, měla 
jsem pocit, že to je tak nějak „cool“. To jsi měl taky?

Asi jo. Mám takovou osobnost, že se pořád snažím být výjimečný. 
Ale zjistil jsem, kolik lidí to bere a ani o tom nemluví. Takže zase tak 
výjimečné to není. I když je pravda, že u nás konkrétně Paroxetin 
nemá až tolik lidí, v USA jich bude víc.

Co pro tebe teď ty prášky symbolizují?

Takovou věc, kterou se snažím brát každý den ve dvanáct, na které 
jsem asi trošku závislý a trošku mě to sere. Jako reverzní placebo 
na mě funguje, když si to někdy nevezmu a někde jsem a uvědo-
muju si to. Kdybych si to zapomněl vzít a šel nakupovat, určitě mi 
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bude mnohem hůř, protože budu myslet na to, kdy toho už budu 
mít míň v krvi. Ale je fakt, že jednu dobu jsem byl pyšný, že to beru, 
na to si teď vzpomínám. Teď už mám k těm práškům spíš docela 
utilitární vztah. Občas o tom pochybuju, ale pak si říkám, že bych 
to musel vysazovat dlouho, třeba čtyři měsíce. 

Třeba ty problémy se sexem tě k postupnému vysazení 
nemotivují?

S tím sexem to je vtipné. Jsem schopný mít orgasmus, jsem schop-
ný ho mít za nějakých, dejme tomu určitých podmínek. Nemůžu 
ho mít při penetraci s partnerkou, ale musím si to udělat sám. Ona 
je z toho potom trochu smutná, trochu to řeší. Ale jenom malinko. 
Vtipné je, jak jsem se dostal do takové reverzní situace vůči me-
diálnímu diskurzu, kde se teď pořád řeší ženský orgasmus. U nás 
doma je to obráceně. Potom jsou samozřejmě vtipné momenty, 
kdy zjistíš, že se ti po antidepresivech hůř spí. Tak ti napíšou další 
prášky, po kterých se ti spí líp. A ty zas vyvolají třeba něco jiného, 
na co potřebuješ další. Na začátku jsem se hodně zdráhal je začít 
brát specificky kvůli svým potížím se zažíváním, které byly uve-
deny ve vedlejších účincích a se kterými jsem měl problém už tak. 
Bál jsem se, že se to zhorší, což se vlastně trochu stalo, ale stejně 
bych řekl, že to stojí za to. Druhá věc, které jsem se bál, byly noční 
můry. Kdysi jsem měl jednu extra traumatickou, po které jsem se 
bál měsíc nebo dva usnout. Takže když jsem četl ve vedlejších účin-
cích o nočních můrách, říkal jsem si, že je určitě dostanu. Doktorka 
mi tehdy říkala, že jestli se toho fakt tak strašně bojím, ať to radši 
neberu. Nakonec mám spíš jen živější sny. Víc si je pamatuju, kaž-
dý den se mi něco zdá, což mě nakonec celkem baví. Zajímavé je, 
že teď i moje partnerka vlastně začala brát antidepresiva. Asentru.

A na co?

Vlastně nevím, ale je to asi nějaká úzkostná porucha. Nechtěla se 
o tom se mnou bavit, že prý bych jí hned vyjmenoval všechny ve-
dlejší účinky, na které by potom musela myslet. A já jsem to s ní 
hrozně chtěl řešit. Vlastně je to pro mě takový „bonding moment“, 
když se o někom dozvím, že to taky bere a že to spolu můžeme 
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řešit. Je to vlastně takový tragikomicky milý moment. Kamarád mi 
popisoval, jak si postupně uvědomil, že je najednou celkem v poho-
dě, a tak poznal, že to na něho funguje. Takhle přesně to proběhlo 
i u mě. Najednou jsem si uvědomil, že jsem už dlouho nebyl úplně 
v prdeli. Podobně plíživé to bylo i u mé partnerky.

A jsi rád, že to bere?

Nevím, je mi to asi jedno. Uvažoval jsem o tom, jaký to bude mít 
vliv na náš sexuální život, ale nemělo žádný. 

A předtím, než jsi ty prášky začal brát, jsi fungoval v životě 
normálně?

Jo, ale tehdy jsem studoval. Otázka je, co by se stalo, kdyby to bylo 
teď. Tehdy jsem nemusel pracovat tolik, kolik teď. Takže jo, zvládal 
jsem to, možná hůř to se mnou zvládalo moje okolí, ale já jsem měl 
subjektivní pocit, že to zvládám. 

A jaký vztah mají k antidepresivům tvoji rodiče?

To si můžu jenom domýšlet. Pamatuju si, že chvíli se to nesmělo říkat 
příbuzným. Babička to nevěděla. Pro mého otce to znamená, že si 
to celé nevymýšlím. Snažil jsem se mu to nějak vysvětlit a on to vzal. 
Matka to věděla delší dobu, to se nedalo utajit, ani mi nevadilo se 
s ní o tom bavit, ale s otcem to bylo horší, protože jak jsem říkal, měl 
vždycky strach z mé divnosti. Mimochodem divný je spíš on, takže 
je to totální projekce, ale to je jedno. On si nepřipouští, jaký je nerd, 
že si neví rady s různými sociálními situacemi. Ale nebudu tady dia-
gnostikovat svého otce. Tu svou divnost si chtěl kompenzovat skrze 
mě, chtěl ze mě vychovat „normálního občana“, což se mu asi úplně 
nepovedlo, ale to nevadí. Tak jsem se bál mu to říct, ale on mi na-
opak vyčetl, že jsem mu to neřekl dřív, když to ostatní v rodině už 
vědí. Říkal, že si všiml, že je se mnou něco divně, a že nechápe, proč 
jsem se mu to bál říct. Taky se mohl třeba zeptat. Nakonec mě po-
chválil, že to řeším, že chodím na psychiatrii a beru léky. Nevím, jak 
by reagoval, kdybych chodil jenom na terapii. Pro něj jsou ty prášky 
asi symbol toho, že je to celé skutečný problém, který jsem si jenom 
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nevymyslel. Že to není jenom to, že bych se chodil někam na terapii 
vypovídat. Možná i pro mě samého má ta diagnóza a prášky cenu 
v tom, že jsem se musel sžít s faktem, že to je opravdu potřeba řešit.

A depresi jsi nikdy neměl?

Nevím o tom. Možná kdybych byl osvícenější, kdyby moji rodiče 
byli osvícenější, mohli se mnou někdy dříve při nějakých trauma-
tických událostech a následujících obsesivních cyklech někam jít, 
aby se to řešilo. Strach o oči a uši se u mě objevoval už dříve. 

Kdy poprvé?

To je těžké říct. Klidně třeba v sedmi letech. V šestnácti jsem měl 
strach, že mám schizofrenii, což byl nesmysl. Ale měl jsem nějaké 
špatné zkušenosti s marihuanou, panické ataky.

Taky jsem svou první panickou ataku zažila po marihuaně, 
takže mám podezření, že mi ty pozdější potíže možná zčásti 
způsobila.

Z marihuany mám určitě dlouhodobé následky. Hodně mi to umoc-
nilo třeba strach ze čtení, musel jsem si potom dlouho znovu zvykat 
na to, že stránky jsou bílé a písmena černá. Ten kontrast mi vadil asi 
vždycky, ale po marihuaně to vystoupilo a ten kontrast mi začal být 
extrémně nepříjemný. Vadily mi pak i další vzorce v okolí, třeba kach-
ličky v koupelně. Potom jsem měl úraz ucha a od té doby mám tinitus. 
Je to zrádné v tom, že čím víc na to myslíš, tím je to horší. Kdybych se 
na to soustředil teď, tak by mi to vadilo, ale tohle jsem se nějak naučil 
mozkem vyblokovat. A ještě horší je hyperakuze, při níž ti normální 
zvuky připadají nebezpečné. Dříve jsem míval velké úzkosti z toho, 
když okolo mě někdo bouchal talíři. Po úrazu ucha mi to bylo hrozně 
nepříjemné a postupně se to propsalo až do nějakého obsedantně-

-kompulzivního hypochondrického prožívání. Taky jsem si dlouho za-
cpával uši před tramvají. Vadilo mi skřípání. Mám takové vlny, někdy se 
víc bojím zvuků, někdy dotyků. A někdy se bojím cigaret – že někdo 
nebude dávat pozor, spálí mi oko a já pak nebudu moct číst a budu 
mít úplně zkurvený život. Není těžké si připadat divně.
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JAN

„Bipolárka je věčný ohňostroj.  
Jako byste pořád byla před  

roztaženou divadelní oponou.“

Jak dlouho berete antidepresiva?

Mám bipolární a panickou poruchu. Antidepresiva teď v tuto chvíli 
už neberu, ale bral jsem je soustavně tři roky. Ve chvíli, kdy byla 
moje nálada stabilizovaná spíše v té mánii, se doktor rozhodl, že 
mi antidepresiva vysadí a manické stavy ztlumí Kventiaxem nebo 
čímkoli podobným z rodiny antipsychotik. 

Jak dlouho máte stanovenou diagnózu?

Asi šest let, ale žiju s tím už více než dvacet let.

Kolik vám je?

36. 

A antidepresiva jste bral jen tři roky?

Ano, protože v kombinaci s jinými léky přestávala fungovat. Bral 
jsem Apo-parox a potom jsme míchali společně s doktorem kok-
tejl, který měl tlumit mánii, ale zachovat mě nad hranicí deprese. 
A podařilo se to, ale v posledních dvou letech do toho bylo potře-
ba znovu sahat kvůli výpadkům spánku. 
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To je tedy dost daleko od toho, co ve svých rozhovorech větši-
nou řeším. Snažím se po dvaceti letech antidepresiva vysadit. 
Nejsem si teď jistá, zda jsou pro Vás antidepresiva vůbec téma?

Myslím si, že se k tomu dostaneme, i když teď beru antipsychotika. 
Užívám poměrně vysokou dávku svého léku, protože jsem hodně vy-
soký. Ve chvíli, kdy jsem svému psychiatrovi popisoval symptomy, řekl 
mi, že beru tak vysokou dávku antidepresiv, že už na mě přestávají 
účinkovat. Takže jsme to udělali tak, abych zůstal v mánii. Problém 
je, že když zůstanu v mánii dlouhodobě, může to být životu nebez-
pečnější, než kdybych občas sklouzl do deprese a potom jenom ležel 
a nedělal nic. Beru asi čtyři druhy léků – jeden na usnutí, protože jsem 
dlouho měl problém s usínáním. Respektive jsem usnul, ale za hodinu 
jsem se postavil na rovné nohy, najednou mě to zapnulo – a nevěděl 
jsem, co s tím. Dlouhodobě jsme to řešili s doktorem, i mě to přimělo 
se zapojit do výzkumu Národního ústavu duševního zdraví. Zjistil jsem, 
že veškeré léky, které jsem bral dlouhodobě, mají šílené vedlejší účinky. 
Aripiprazol, který jsem bral skoro pět let, mi rozklepával ruce, vypadal 
jsem jako těžký kuřák. U Valproatu jsem zase světloplachý. I když je 
zataženo, musím nosit sluneční brýle, klepou se mi nohy, nedokážu 
zvládnout schod a mám neustále pocit na omdlení.

V tomto stavu zvládáte pracovat?

Našel jsem si práci, kde to nějak jde. Ale těžce se mi lidem vysvět-
luje, že nejsem líný, že mám tuhle diagnózu. Dlouho jsem přemýšlel 
o tom, jestli by nebylo lepší všechny ty chemické koktejly zkusit 
vynechat, jestli bych neměl zkusit udělat nějaký ráznější krok smě-
rem k přírodní medicíně.

Chodíte na terapii?

Mám klasickou, kognitivně-behaviorální. Problém je v tom, že te-
rapeut mi říká, jak dělám všechno dobře, a já mám stejně pocit, 
že mám život posraný. Nakonec ale když se nad tím zamyslím, 
tak asi vážně všechno dělám dobře. Dotahuju všechno do kon-
ce. Navzdory své diagnóze jsem schopný finančních úkonů, jsem 
gramotný nejen ekonomicky, ale i sociálně, byť jisté výstřelky tu 
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jsou. Ale mám pocit, že je to v normě. Co v normě není, jsou moje 
sebevražedné sklony, což souvisí s Valproatem.

Vaše sebevražedné sklony souvisí s léky, které užíváte?

Valproat je jeden z léků, který velmi zvyšuje sebevražedné sklony. 
Doktor mě samozřejmě varoval. Navíc strašně odvodňuje, denně 
do sebe naliju čtyři litry vody a pořád mám jazyk přilepený na pa-
tře. K tomu nauzea a pocity na omdlení.

Můžu se zeptat, jestli při tomto koktejlu prášků je vám líp, než 
vám bylo, když jste žádné prášky nejedl?

Nemyslím si. Už jsem měl pár takových nápadů a pokusů se pod 
vlivem určitých bylinných preparátů uvádět do stavu klidu, ale ne-
výhodou je, že na tu mou velikost by toho muselo být strašně moc, 
a není to úplně finančně únosné.

O jaké byliny šlo?

Něco mi namíchali tady – bydlím přímo nad obchodem s bylinkami. 
Zkusili jsme utlumit aktivitu, což se podařilo, ale musí se vše striktně 
dodržovat. Když jsem neudělal všechno přesně, spánek nepřišel.

Takže váš největší problém je teď spánek?

S tím ale souvisejí i zvukové a světelné halucinace. Tvrdí se, že když 
člověk spí málo, nespí vůbec, má mozek jako by prodělal mrtvici. 
Vidím stíny a aury. 

Za dne?

Za dne i v noci. Mám pocit, že se na mě soustřeďuje pozornost všech 
lidí okolo, i když jsem jim ukradený. Hlasitost hovorů, zvuky, tinitus. 
Jako by vám někdo pískal píšťalkou přímo do ucha. A to pak má člo-
věk chuť skočit z okna. Vím, že ty léky nějakým způsobem fungu-
jí, ale neberu je jako berličku. Samotného by mě zajímalo, co by se 
stalo, kdybych ty léky vynechal. Zkoušel jsem jejich hranice. Třeba 
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u Valproatu je napsáno, že pohlcuje funkčnost alkoholických nápojů. 
Proto mě zajímalo, jestli je to pravda. A je to pravda. Vypil jsem sko-
ro 1,2 litru tvrdého alkoholu a potom omdlel. Do té doby jsem necítil 
žádnou opilost, jen jsem měl maličko červené tváře a omdlel jsem na 
postel. Kocovina žádná. „Párty stav“ si jinak dovedu navodit sám i bez 
alkoholu. Bipolárka je věčný ohňostroj. Jako byste byla před roztaže-
nou divadelní oponou. Je to na jednu stranu povznášející, na druhou 
stranu někdy chci být sám třeba několik měsíců. Před několika lety 
jsem nemohl sehnat práci, tak jsem asi tři měsíce vůbec nevyšel ven.

A co děláte teď?

Pracuju jako vrátný v jedné strojírenské firmě na půl úvazek, to mě 
tolik neunaví. Vystřídal jsem spoustu zaměstnání. Jsem vystudova-
ný češtinář, asi sedm let jsem pracoval jako novinář.

Kam jste psal?

Do lokálních týdeníků. Potom jsem dělal spoustu prací, které s lite-
raturou nesouvisejí. A teď jsem ve druhé třídě invalidního důchodu 
a měl bych ještě dostat přehodnocení, dle kterého zvažovali, že by 
mě nechali zařadit do trojky. Což by mi pomohlo, jelikož až trojka 
se přičítá ke starobnímu důchodu. Akorát že kdybych byl ve trojce, 
nemohl bych pracovat na plný úvazek. Teď jsem tak nějak stabilní.

Tušíte, v čem má vaše porucha původ?

Jednak ve spoustě defektních zážitků, od šikany po vysokou míru 
stresu. Částečně jde také o dědičný faktor, ale to je věc, o které se 
přece nemluví, takže se to dozvídám až později. Člověk najednou 
zjistí, že ty jeho babičky a prababičky byly nějaké divné. Jsou to 
zajímavé věci. Před dvěma lety, když měla babička dobrou víru, 
i když ona v dobro nikdy nevěřila, protože byla celý život zlá, řek-
la, že mám starší sestru. To jsou takové věci, které se nashromáždí. 
Během studií jsem už začal pracovat v regionálním tisku a tam byla 
těch stresových situací spousta. Otec je nemocný a prodělal dvě 
mozkové mrtvice, navíc na moje narozeniny. To se tak nějak nasčítá. 
Citlivější schránka rupne a tělo a hlava musí vypnout.
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Tak to vnímáte?

Ano. Ale já jsem měl obecně těžké psychosomatické zážitky. 
Prodělal jsem třeba osm angín za sebou, jenže to byly angíny na 
hranici života a smrti.

Tehdy už jste měl všechnu tu medikaci, kterou máte teď?

To jsem právě neměl. Sledoval jsem, jak se mi hroutí zdraví, a nevěděl 
proč. Tehdy jsem dost sportoval. Najednou se mi začaly opakovat 
vyvrtnuté kotníky, velké otoky nohou. Do toho angíny. Musel jsem 
přestat sportovat a nevěděl, co se děje. Bylo jasné, že mi moje tělo 
dává najevo, že je něco špatně. Na terapii jsme to začali velmi po-
malu rozplétat a teď se stále snažím nějak stabilizovat. I po šesti 
letech medikace to není úplně takové, jaké bych si to představoval. 
Netoužím ale po nějakém ideálu – toužím jen po tom, abych byl 
provozuschopný. Což znamená moci vyjít do obchodu s taškou 
a zvládnout nakoupit, neutéct bez placení, popřípadě cokoli jiné-
ho, co souvisí s panikou.
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To se vám teď asi daří, že?

Částečně ano, ale musím vynaložit nějakou vůli, tolik to nesouvisí 
s těmi prášky. Moje panika vypadá jako strašlivě přestřelená tré-
ma. Nevím, jak jinak to popsat. Najednou máte pocit, že vám musí 
explodovat srdce. 

Co vás vede k pochybám o medikaci?

Když člověk vidí, jak psychiatr postupuje, jak tak nějak zkouší, říká 
si, proč nezkusit víc přírodních preparátů. Ne že bych svému psy-
chiatrovi nevěřil; narazil jsem na výjimečného doktora, který se 
mnou opravdu stále hledá různé kombinace tak, aby mi příliš ne-
ubližoval a příliš mě nevypínal. Po sérii neúspěchů jsme si spolu 
řekli, že radši zůstanu zapnutý – v mánii –, ale schopný fungovat, 
psát, tvořit. Zároveň budeme vědět, jak mě vypnout. 

Hladina mého spánku není hluboká. Když mi měřili dlouhodobou 
spánkovou aktivitu, říkali, že by ta hluboká fáze měla každou noc 
trvat aspoň dvě hodiny, já ji mám patnáct minut.

Můžu se ještě zeptat na ty sebevražedné sklony? Ty léky vám 
je stále vyvolávají?

Jednou se mi to stalo, když mi končila deprese a už klouzala do 
mánie. Všechno dávalo smysl. V praxi to vypadalo tak, že jsem se 
nachystal, uklidil celý byt, všechny důležité papíry vytahal na stůl, 
napsal dopisy na rozloučenou, zamkl za sebou a nechal vzkaz. Šel 
jsem na zříceninu hradu, kde jsem se v dětství pohyboval – chtěl 
jsem se tam oběsit. V kapse jsem měl řidičák a občanku. Problém 
byl v tom, že jsem měl špatný provaz. Když jsem letěl vzduchem, 
nezlomil se mi vaz a já jsem se začal škrtit. Tím škrcením mi najel 
adrenalin a já pochopil, že už to nechci. V kapse jsem měl kudlu 
a podařilo se mi odříznout. Dlouho jsem měl potom taková fialová 
kola okolo krku. Ono to vypadá dementně, ale pamatuju, že když 
jsem dopadl na zem, začal jsem se strašlivě smát.
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Byl to úlevný smích, nebo spíš hysterický?

Spíš hysterický. Potom jsem to už znovu nezkoušel. Udělal jsem ně-
kolik chyb. Ne záměrně, spíš proto, že jsem to neznal. Měl jsem lano, 
které se dalo přeříznout. To jsem neměl mít. Kdybych měl šplhací 
lano z boletického lanexu, tak bych ho nepřeřízl. To bych se udusil. 
Možná jsem podvědomě cítil, že ten nůž v kapse má své opodstat-
nění. Kdyby náhodou… asi jsem nebyl ještě připravený odejít. Ale 
od té chvíle lidem říkám, že jsem prohrál svůj boj se smrtí. Jediné, 
co mi teď zůstává, je život. Tehdy jsem si ho vybral, když jsem se 
odřízl. Tak proč to pokoušet znovu. Byl jsem v životě velmi ovliv-
něný pohádkou Petr Pan. Ještě teď se mi téměř ob noc zdává, že 
létám. Odlepím se od země, jako to bylo ve filmu Hook, kde hrál 
Robin Williams. Držím šťastnou myšlenku a odlepím se od země.

A jak přistáváte?

V takovém jogínském stromečku – ohnu jedno koleno a přistávám 
na jednu nohu.

V čem vás Petr Pan ještě ovlivňuje?

Svého času jsem dlouho, než jsem se oženil, u sebe shledával něco, 
čemu se říká Petr Pan komplex. 

Co to je?

Jednoduše to znamená, že nejste ochotná dospět, přijmout svou 
dospělost. Takový člověk žije ve svém duševním kutlochu jako dítě. 
Projevy nejsou navenek příliš patrné. Prožíváte to uvnitř, děláte věci 
tak, abyste za nic nemusela nést zodpovědnost. Souvisí to i s tou 
bipolárkou, i s hraniční poruchou osobnosti. Choval jsem se tak, 
jako bych si nedělal příliš starosti, komu svým chováním ublížím. 
Vyvolával jsem rozepře, hodně jsem se vztekal, jako dítě. Takový 
člověk spoustu věcí potlačuje. Ale už to v sobě nemám, to se mě 
týkalo tak před deseti lety.
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AMÁLIE

„Jako když si po zimě dáš zmrzlinu…“

Jak dlouho bereš antidepresiva?

Někdy od roku 2012. Tehdy jsem se rozešla se svým prvním mu-
žem a měla jsem z toho depresi, hodně těžkou a dlouhou. Nemohla 
jsem spát a nic nepomáhalo.

Do té doby jsi byla bez psychických potíží?

To bych úplně neřekla, ale neměla jsem je nijak pojmenované. Měla 
jsem určitě úzkostné a depresivní tendence. Nakonec jsem začala 
brát takovou dvojkombinaci. Jednu dobu jsem dokonce musela 
brát antipsychotikum, protože mi už nic jiného na spaní nezabí-
ralo. Nebylo nic, co by mě uspalo. Psychiatr mi napsal Mirtazapin, 
což je lék, který se bere na noc a je poměrně dost silný. Člověk po 
něm spí třeba dvacet hodin. Zároveň jsem tehdy měla dvě malé 
děti, takže nebylo jasné, jak bych to zvládala. Přestala jsem ho 
tedy brát a přešla na Cipralex a k tomu Trittico na noc. Když se na 
to dívám zpětně, pořád to nebylo ono, deprese jsem měla pořád. 
Další čtyři roky jsem strávila tím, že jsem nějak fungovala, zároveň 
jsem se v tom dost plácala. Bylo to spíš přežívání. Potom jsem 
otěhotněla se svým novým partnerem, a protože v těhotenství se 
Trittico nesmí, musela jsem ho vysadit a znova se dostal ke slovu 
Mirtazapin. Začala jsem ho brát a v řádu dní se mi udělalo hrozně 
dobře. Bylo to to, co má člověk cítit, bylo jasné, že je mi líp. Tak 
jsem to potom brala celou dobu. Ale – má to samozřejmě i jed-
no velké „ale“ – Mirtazapin způsobuje velký přírůstek váhy. Když 
jsem porodila svého syna, měla jsem 83 kilo, možná i víc. Váha šla 
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postupně dolů, ale málo, dost mě to štvalo. Zároveň jsem začala 
cítit, že ani ne vše, co se mnou prášky dělají po psychické stránce, 
mi vyhovuje. Byla jsem trošku jako Robocop, vadilo mi, že toho 
moc necítím. Že je sice skvělé, že jsem odolnější vůči stresu, ale 
zároveň jsem se cítila plochá. Tak jsem začala pomalu přemýšlet 
o tom, že to zase přestanu brát. Minulé léto jsem začala ubírat 
a někdy v srpnu jsem to přestala brát úplně. Mezitím jsem zjistila, 
že existuje melatonin, což je látka, která hodně pomáhá usínání. 
A moje problémy byly s usínáním hodně spojené.

Když jsi usnula, už jsi potom spala dobře?

Většinou jo. Hodně záleží na tom, co se mi zrovna děje. Když 
mám stresové období, budím se brzy ráno a nemůžu usnout. 
A když nespím, můj stav se rychle zhoršuje. Když mám stresové 
období, budím se mokrá, zpocená, roztřesená. V noci, ve spán-
ku se mi vše manifestuje. To, co se mi zpracovává, jsou nějaká 
stará traumata. Moje máma říká, že jsem špatně spala už jako 
miminko. Spánek je pro mě prostě nějak náročný. Pamatuju si 
celé dětství i dospívání, že jsem těžko usínala – kukadla vytřeš-
těná, nemohla jsem zaboha usnout. Pro mě je těžké se zklidnit, 
vypnout svou mysl. A samozřejmě když potom řeším rozchod 
s partnerem, nemůžu spát, ani kdybych se zbláznila. Se stářím se 
mi k tomu přidává i to, že těžko usínám v novém prostředí, které 
je pro mě jinak příjemné. Spánek je pro mě klíčová věc. A když 
nespím, okamžitě začnu mít úzkosti a už se cyklím. Ale vrátím 
se k tomu, jak jsem začala Mirtazapin ubírat. Bylo to zajímavé 
tím, že efekt toho léku jsem cítila třeba ještě půl roku po vysa-
zení. Přestože jsem to přestala brát v srpnu, reálně až v zimě 
jsem podle mě byla chemicky čistá.

A v jakém momentu jsi tedy měla pocit, že efekt Mirtazapinu 
úplně zmizel?

Když jsem zase začala cítit depresi.

A teď jsi bez Mirtazapinu?
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První období, kdy jsem přestávala tato antidepresiva brát, bylo 
velmi euforické. Dostávala jsem se do stavu, kdy jsem mnohem víc 
cítila radost i smutek, ve velké intenzitě. Je to dvousečné. Když to 
dlouho nemáš, je to, jako když si po zimě dáš zmrzlinu. Cítíš, jak je 
úžasné být se svými emocemi v kontaktu. Ale jakmile začnou po-
tíže, což se mi na podzim stalo, objektivně nastalo náročné období 
v práci, navíc mám tři děti, hypotéku – vrátily se mi problémy se 
spaním. Našla jsem si novou psychiatričku a říkala jsem jí, že potře-
buju něco pro sichr na spánek, prostě abych věděla, že usnu. Ale 
že si myslím, že by mi už stačil nějaký menší kalibr než Mirtazapin. 
Domluvily jsme se, že se vrátím k Tritticu. Na noc tedy užívám 
Trittico a k tomu si nakonec ještě potřebuju vzít úplně nejmenší 
dávku Mirtazapinu. Vlastně mě to dost zajímá, v dalším životě bych 
asi chtěla studovat neurochemii. Mám pocit, že Mirtazapin účinkuje 
trošku jinak než prášky na bázi zpětného vychytávání serotoninu. 
Je pro mě hodně zajímavé, jak to funguje na histaminových recep-
torech. Hrozně mě to uklidňuje. Stačí mi fakt maličká dávka, aby 
si moje tělo vzpomnělo, jak se cítilo. Nejvyšší dávka, kterou můžeš 
brát, je 45 mg, což jsem brala, když mi bylo nejhůř. Teď už beru jen 
7,5 mg, což není ani klinicky antidepresivní dávka, ale mně pomáhá.

To je vtipné, to mi totiž říká i můj psychiatr, že moje dávka, 
kterou beru, už není účinná. Ale na mě funguje.

Co bereš?

Zoloft.

Myslím si, že tohle není úplně pravda. Lékaři to hodně vnímají z lé-
kařského pohledu, jenže já si myslím, že když je tělo na něco dlouho-
době naučené, může na něj i ta maličká dávka fungovat. Chemicky 
stále udržuješ v chodu reakci, kterou lék vyvolává.

Zkoušela jsi i nějaké přírodní alternativy?

Zkoušela, prošla jsem různými cestami: čínskou medicínou, ho-
meopatiky, ale nikdy ten efekt nebyl dostatečný. Samozřejmě cho-
dím na terapii, už asi osm let. Nejdřív jsem chodila na takovou 
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psychoanalyticky orientovanou, to bylo ještě předtím, než mi vy-
pukla deprese. Po vypuknutí deprese jsem chodila na Pesso Boyden, 
což je psychomotorická terapie na hraně krizové intervence. Není 
klasická povídací, pracuje spíš se symbolickými akty. Když jsem 
porodila svého syna, přestala jsem s tím. V té těžké depce jsem se 
hodně bránila jít do blázince, i když to na to bylo. Měla jsem sebe-
vražedné myšlenky a hodně jsem zhubla. Byla to normální klinická 
deprese. Zpětně to vidím jako chybu, protože na tu dobu nasazo-
vání léků, kdy to s tebou dělá různé divné věci, by bylo mnohem 
lepší být někde, kde bych neměla nic jiného na práci. Snažila jsem 
se to zvládnout za chodu, měla doma dvouapůlleté a čtyřleté dítě, 
byl to masakr. Ale čas už nevrátím. Babičky by to asi zvládly, ale 
já jsem byla kousnutá a nechtěla jsem to pustit. Tehdy se mi zdálo 
hrozně moc nechat děti dva, tři týdny samotné.

Ještě bych se vrátila k tomu, jak jsi říkala, že ti stačí ta maličká 
dávka, která není klinicky uznávaná. Odkud tuhle teorii čerpáš?

To je moje teorie. Myslím si, že tělo si pamatuje účinek léku. Je to 
podobné, jako když piješ alkohol. Člověk ví, jak bude látka účinko-
vat, a hledá podobný typ zážitku, který mu je příjemný. A i malá 
dávka má pro tělo nějakou informační hodnotu.

Já jsem to připisovala placebo efektu.

Nevím, můj vývoj s léky byl takový, že nejdřív jsem vůbec nebyla 
ochotná akceptovat, že bych něco měla brát. Dlouho jsem tedy 
vymýšlela, jak s tím přestanu, a přitom mi ve skutečnosti nebylo 
dobře. Neuměla jsem to asi nijak racionálně posoudit. A ve chvíli, 
kdy jsem začala brát Mirtazapin, jsem si uvědomila, o kolik líp mi na 
každodenní bázi může být. Všechno se mi to otočilo a říkala jsem 
si, co blázním. Pokud existuje něco, co mi může pomoct, tak proč 
to nevyužít? Najednou jsem se díky tomu byla schopná nastarto-
vat v životě nějakým směrem, který mě teď podporuje sám. Když 
ale jen setrváváš v přežívacím módu, kdy je ti zle, svět se ti zredu-
kuje jen na snahu dělat cokoli, aby ti nebylo blbě. To neznamená, 
že bych byla nějaký paušální podporovatel léků, mají své velké mí-
nusy. Ale musíš v tom hledat rovnováhu, kdy ti to ještě něco dává 
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a kdy už to moc bere. Nakonec jsem to taky chtěla přestat brát. 
Měla jsem docela problémy se žaludkem, protože jsem čtyři roky 
do sebe futrovala prášek, který je silný, a cítila jsem, že to pro tělo 
není úplně dobré. Ale nemůžu tady prostě paušálně říct, jestli jsou 
antidepresiva dobrá, nebo špatná.

To je asi hodně individuální. 

Ano, různé stránky osobnosti to potlačuje, ale pokud máš něčeho 
moc, je ti potom špatně. Někdy je dobré něco trošku potlačit, pro-
tože ti to ušetří energii pro jiné věci.

Na jaký typ terapie teď chodíš?

Teď mám terapii už jen online. Ale zajímalo by mě, proč ty si myslíš, 
že máš své deprese? Spustilo to něco konkrétního, nebo byl k tomu 
u tebe nějaký sklon? My to určitě máme v rodině.
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My určitě taky. Obě moje babičky měly sklon k úzkostem, i moje 
máma má. Ale všechny tyhle ženy v mé rodině byly nějakým 
způsobem silnější než já. Zdá se mi, jako by se to u mě nějak 
nasčítalo. Připadám si jako sláma ve větru. Foukne vítr a mě to 
složí, ať už jsou s tím větrem spojené emoce negativní, nebo 
pozitivní. Zajímavé je, jak se pořád snažím ty svoje prášky 
vysadit. Chodím už asi dva roky na psychoanalytickou psycho-
terapii a dlouho se mi zdálo, že vysazení prášků bude jakýmsi 
symbolickým završením toho procesu. Měla jsem období, kdy 
jsem se cítila velmi silná a přesvědčená, že to zvládám. Ale 
teď už zase přecházím do stavu, kdy nadšení upadá, hůř spím, 
ztrácím chuť k jídlu, takže si už zase beru těch svých prášků 
o něco víc. Když mi bylo dobře, brala jsem si třeba jen půlku 
za tři dny, teď už si zase beru půlku každý den. Taky si s tím 
tak hraju, hledám si tu svou dávku, abych té látky mohla brát 
co nejmíň a zároveň abych fungovala. Ale teď co to znamená – 
fungovat? Ono je to dost plíživé. Teď už je mi vlastně docela 
špatně, mám větší úzkosti, místy jdu do deprese, ale pořád 
bojuju s tím, že bych ty prášky chtěla vysadit.

Ty jsi řekla pro mě dvě hodně zajímavé věci – jedna byla, že už jsi 
měla pocit, jak to zvládáš. I já jsem si po nějakém čase uvědomila, 
že to tak klidně mohlo být. Jenže v životě se pořád něco děje a ty 
se nikdy nemůžeš dostat do bodu, kdy budeš mít všechno pod 
kontrolou, včetně své psychiky. Mně se teď sešlo víc věcí dohro-
mady: moje máma byla nemocná, do toho odcházím z jednoho 
projektu a zakládám jiný, nový. Hádám se s mužem. A to neovliv-
níš, aby se ti nestalo několik takových věcí najednou. Velký vliv na 
to má i fyzické zdraví. Stačí mi nějaká infekce a je mi hůř. Hodně 
teď čerpám z toho, že si uvědomím, že když je mi blbě, vím, že 
mi zase bude dobře. Jednu dobu už jsem v to ale přestávala vě-
řit. Čtyři roky v kuse mi dobře nebylo. Ale teď už vím, že to není 
permanentní stav. A dobré je vědět, že permanentní stav není ani 
ten, kdy to má člověk pod kontrolou, a že teď už je dost silný, aby 
to všechno zvládl. Podle mě je trošku problém současné farmako-
logie, nejen v psychiatrii, že doktoři málo dávají lidem důvěru, že 
jsou sami schopni si to nějak řídit. Každý člověk, který je se svými 
problémy nějakou dobu a je trošku analytický typ, si začne chtít tu 
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léčbu, třeba její dávkování, řídit sám. V medicíně podle mě chybí 
partnerštější přístup, aby psychiatr věřil svému pacientovi, když 
mu říká, která dávka je pro něj ideální a co už je zase moc. Je dob-
ré, aby doktor řekl pacientovi – vy to víte nejlíp, tak si to sám řiďte. 
V době těhotenství jsem chodila do Národního ústavu duševního 
zdraví. Z odborného hlediska to bylo dobré, ale chyběl mi part-
nerský přístup; aby se mě zeptali, jakou strategii společně zvolí-
me. A u antidepresiv je na dlouhodobé bázi velmi důležité, když 
tušíš, že se s tím nějakým způsobem asi budeš celý život potýkat. 
Potřebuješ se s tím naučit nějak zacházet ty sama, nechceš pořád 
spoléhat, že to vždycky někdo rozsekne za tebe. 

Když o tom takhle mluvíš, je to pro mě velmi představitelná 
cesta, jak s těmi prášky zůstat. Najednou mi strašně vadilo, 
že když je beru, cítím se být ve velmi submisivní roli. Že za 
mě toho ty prášky vyřeší tolik, že bych chtěla být ten aktivní 
člověk, co to vezme do svých rukou. A tohle, o čem mluvíš, je 
takový aktivizující přístup k antidepresivům.

Moje terapeutka mi před lety na té Pesso Boyden terapii říkala – 
hlavně se s tím lékem domluvte, aby pro vás byl dobrý, nedělejte 
mu tu mentální překážku, kdy mu budete říkat, že je pro vás špat-
ný. Tehdy jsem to nechápala. Nebo chápala, ale nesouhlasila jsem 
s tím. A potom mi postupně došlo, že je to pravda. Že pokud máš 
ke svým práškům partnerský přístup, pokud je to pro tebe parťák, 
kterého někdy potřebuješ víc a někdy míň, najednou to nemusí být 
boj. Pamatuju si, že když jsem přestávala prášky brát, potřebovala 
jsem si říct, že může nastat situace, kdy je budu zase potřebovat. 
Snažím se na sebe neklást nějaké absolutistické nároky.

Teď na mě působíš velmi vyrovnaně.

Tak vyrovnaně… teď o víkendu jsem byla pryč a Mirtazapin jsem si 
nevzala. Pořád se ráda vidím tak, že tomu prášku v duchu říkám, 
že to dám bez něj.
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JOSEFÍNA 

„Mluvili spolu o té bolesti –  
jestli je teplá, nebo studená,  

pevná, nebo měkká.  
A pak mu řekla: A teď si  
ji zkus z bříška vyndat.“

Mohla bys mi říct příběh svého synka a jeho úzkostí?

Byl úplně normální, jen se narodil císařem. Protože mám dvě děti, 
zpětně vidím, že vždycky byl vzteklejší, impulzivnější…

Taky byl první, to asi tak často bývá, ne?

Asi i tím, že byl první, mi dal trošku zabrat. Byl docela náročné 
dítě. Když se nám narodila jeho mladší sestra, pořád mě překva-
povala tím, jak je s ní všechno jednodušší. Můj syn je dost chytrý. 
Než jsme se dopracovali k diagnóze, říkala jsem si, že má pros-
tě „takovou“ náturu. Byl hodně netrpělivý, už s kojením, jakmile 
něco nebylo hned, když se ještě sám neuměl přisát, hned křičel, 
já jsem byla vystresovaná. Jsme na sebe pořád hodně napojení. 
Jsem samozřejmě napojená i na dceru, ale tohle je ještě nějak 
specifické. On je hypersenzitivní, vytuší veškeré moje hnutí mysli 
a myslím si, že je to vzájemné. Máme už za sebou dlouhou cestu. 
Byli jsme u mnoha psychologů, přečetla jsem mnoho knížek, ale 
pořád jsem nebyla o nic dál.
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Zkusili jste mnoho psychologů a nepomáhalo to?

Syn byl od začátku vzteklé dítě, dělal věci natruc, hodně věcí si 
vyřvával. To ale ještě taky není žádný velký problém, dělá to přece 
hodně dětí. Docela špatně vzal, když se mu narodila sestra. Tehdy 
mu byly tři roky. Jednou na mě třeba přišel s nožem, ale jak byl 
malinký, tak si vzal jen mazací. Šíleně atakoval svoji sestru, musela 
jsem být jako ostříž. Jakmile jsem se otočila, už měl v ruce dřevě-
nou kostičku a strefoval se do hlavy miminka.

A není tohle vlastně taky docela normální? Že prostě žárlil?

Asi je to normální, ale jak na mě někdy šel s nožem nebo pěstmi, moc 
jsem nevěděla, co mám dělat. Teď už bych věděla. Tehdy jsem si na-
šla dětskou psycholožku. Šíleně vyváděl i ve školce, nechtěl tam být, 
takže chodil jenom na chviličku. Možná jsem ho tam tehdy vůbec 
neměla dávat, nevím, zpětně vidím spoustu chyb. Já jsem jako dítě 
do školky vůbec nechodila. Dali mě až do školy a dlouho mi trvalo, 
než jsem se s dětmi sžila. Měla jsem velké sociální problémy, proto-
že jsem vyrostla jako jedináček mezi samými dospělými. Nechtěla 
jsem, aby to pak měl ve škole takhle těžké i můj syn. Proto jsem se 
snažila, aby si postupně zvykal, že existují děti, které se nechovají 
vždycky ideálně, a že je potřeba na to umět reagovat. Prostě jsem 
měla v paměti, že jsem tehdy čekala, že všechno ve škole bude jen 
dobré, a jak jsem potom neuměla vůbec zacházet s tím, když nebylo. 
Doteď nesnáším kolektivy. Ale abych se vrátila k synovi… nesnášel 
školku a dělal scény. Sama jsem to celé moc nezvládala, tak jsem 
si našla tu dětskou psycholožku a ta mi řekla, že jakmile na mě jde 
syn s nožem, musím mu ukázat svou autoritu a dát mu na zadek. 
Brzy mi došlo, že tohle nebude psycholožka pro mě, a začala jsem 
sama analyzovat situaci a přemýšlet o tom, z jakého důvodu na mě 
syn s tím nožem jde. Bylo úplně jasné, že chce prostě mámu zpátky. 
Neumí si ještě se svými emocemi poradit a nikdo jiný tam není, tak 
si ten vztek za to, že máma už není plně k dispozici jen jemu, musí 
vybít zase na mně. Začala jsem vlastně dělat pravý opak toho, co mi 
ta psycholožka poradila. Začala jsem ho víc objímat a povídat mu 
o tom, že chápu, že se za tu situaci zlobí na mě i na sestru. Říkala 
jsem mu, ať si kopne do zdi nebo že si zaboxujeme do polštáře, ale 
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ať nebouchá do miminka, že za to nemůže. Vysvětlovala jsem mu, 
že já za to sice můžu, ale že jsem to myslela dobře. Že jsem chtěla, 
aby měl ségru, protože já jsem žádné sourozence neměla, a bylo 
mi to vždycky líto. Na to on, že by radši byl sám. Pořád to ještě ale 
všechno byly více méně standartní situace. Druhý klíčový moment 
přišel, když nastupoval do školy. Tehdy jsem zároveň nastoupila do 
práce, a i to tehdy snášel špatně, podobně jako každou změnu. Ve 
škole se začal chovat skutečně divně. První třídu inteligenčně zvlá-
dal, emocionálně vůbec. Výuku zvládal dobře, pobyt v družině ne. 
Jenže já jsem nemohla z práce odcházet dřív. Potřeboval znát přes-
nou hodinu, kdy ho vyzvednu, což byl problém, protože ne vždycky 
se mi dařilo přijít přesně na minuty. Prý v té družině chodil ode zdi 
ke zdi a pořád dokola se ptal vychovatelek, kolik je hodin, protože 
to ještě sám neuměl poznat. Hodně brečel. Tohle netrvalo dlouho. 
Byl to stav, kdy jsem si říkala, že se s ním něco děje. Každý den jsem 
z družiny vyzvedávala dítě s rudými kruhy okolo očí. Družinářka byla 
hodná, milá, empatická, měli jsme štěstí. Ale říkala, že si s ním neví 
rady, že i když se ho snaží zapojit do her, on jen takhle chodí a řve. 
Do toho moji mámu odvezli na JIP, což se doteď opakuje dost často. 
Moje máma konečně dospěla k tomu, že bere antidepresiva, proto-
že trpí obsedantně-kompulzivní poruchou a je extrémně úzkostná. 
Trpí velmi podobnými stavy, podobně jako můj syn. Oni dva si velmi 
rozumějí. Máma mívá panické ataky a často prožívá stav podobný 
infarktu. Chvíli trvalo, než kardiologové přišli na to, že jde o syndrom 
zlomeného srdce. Vyskytuje se to prý nejčastěji u starších, drobněj-
ších, úzkostných žen.

A antidepresiva jí pomohla?

Bez nich by byla na té JIPce pořád, takhle jen občas. Psychiatrička 
jí nabízela různá řešení. Máma tam dlouho nešla, k lékům má spíš 
odmítavý vztah, Nakonec jsem na ni šla přes syna. Řekla jsem jí, jak 
hrozně ho ty její stavy stresují, což je pravda. Jednou jsme spolu 
za ní šli na tu JIPku. Tehdy jsem nevěděla, jestli ji nevidím napo-
sled, tak jsem vzala děti s sebou. Z toho momentu si můj syn nese 
trauma, které zpracovává doteď. Nebo jednou byla babička u nás, 
hráli si spolu a najedou dostala záchvat, zničehonic. Teď už jí na 
kardiologii říkají, že nepatří k nim, ale na psychiatrii. 
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Pamatuju si, že sis dřív myslela, že tvůj syn trpí Aspergerovým 
syndromem.

Ano, myslela, a když jsem o projevech četla knihy, dost to odpo-
vídalo. Tehdy jsem se rozhodla, že dám výpověď. V tu chvíli jsem 
našla inzerát, kde hledali někoho jako já a šlo o práci z domova. 
Takže jsem tam šla, vzali mě, mezitím vyzvedávaly po obědě ba-
bičky. Tehdy se ale stávalo i to, že mi volaly učitelky, abych si ho 
vyzvedla už během dne, že ho bolí bříško. Když už to bylo potřetí 
v týdnu, šli jsme zkusit další dětskou psycholožku. Jenže ta byla 
taky divná. První, co synovi udělala, byla hypnóza. Aniž si zjistila 
jeho zdravotní stav, aniž si zjistila, jestli nemá třeba epilepsii. On 
pořád chtěl, abychom ho vyzvedávali úplně hned po obědě, což 
nám kolidovalo se školkou dcery, takže to ani babičky nezvládaly. 
Potřebovali jsme aspoň posunout ten čas. Babičky lítaly jako hadr 
na holi mezi školkou a školou, aby to stíhaly. Tehdy jsme byli úplně 
vystresovaná rodina. 

Ta psycholožka údajně vyndala během hypnózy mému synovi bo-
lest bříška z mysli. Protože říkala, že to není nic reálného. Mluvili 
spolu o té bolesti, o tom, jestli je teplá, nebo studená, pevná, nebo 
měkká. A pak mu řekla: „A teď si ji zkus z bříška vyndat.“ Tahle 
psycholožka tehdy o něm řekla, že má vysokou citlivost a že asi 
bude Asperger. Nikdy jsem se do té doby nesetkala s psychickým 
onemocněním. Tedy – máma se nikdy neléčila, žila s depresemi, ale 
já jsem si zase o ní myslela, že má prostě takovou povahu. Brala 
jsem to tak, že každý je nějaký, ne že existuje nějaká norma a co 
se od ní odchyluje, se dá léčit. Každý máme jiný přístup, taky se 
teď o tom mnohem víc mluví. Rodiče ale můžou mít i teď velký 
problém rozlišit, co je Asperger, co je nadané, citlivé dítě a co je 
dítě velmi úzkostné. Ten Asperger mi na syna tehdy seděl, pro-
tože ve škole byl často přesycený vjemy, potřeboval jít do sebe, 
chtěl být pořád jen doma. Zároveň na Aspergera nesedělo, že měl 
kamarády, přátelství navazovat uměl. Ale k tomu dojdeme, není 
to pro něj klíčové, dobře se zabaví i sám. Teď hlavně potřebuje 
tréninky, žije sportem. A to během covidu zmizelo. Ještě se ale 
vrátím k té hypnóze.
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Ta pomohla?

Výrazně, ale mě to stejně vyděsilo. Byli jsme tam ještě dvakrát, ona 
potom chtěla hypnotizovat i mě. Chtěla „poladit“ vztahy v rodině, 
stále mluvila o tom Aspergerovi. Sice to pomohlo, ale měla jsem 
z toho divný pocit. Což byl problém, protože si myslím, že aby te-
rapie fungovala, je potřeba důvěra dítěte i rodiče. Tehdy jsem si 
myslela, že k žádným antidepresivům nedojdeme. Nakonec jsme 
prošli komplexní diagnostikou v terapeutickém centru Modré dveře. 
Tam zjistili, že syn Aspergera nemá.

Jak ta diagnostika vypadala?

Zdála se mi velice vypracovaná. Klinická psycholožka měla seznam 
úkolů, které synovi dávala.
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Ty jsi mohla být celou dobu u toho?

Seděla jsem u toho celou dobu. Byly tam různé obrázkové úko-
ly, pomocí nichž měl interpretovat svoje nálady. Byly tam situace, 
ze kterých měl zjistit, jaké emoce ti lidé prožívají, což mu větši-
nou moc nejde. Když vidí jakoukoli negativní emoci, může to být 
třeba smutek, řekne, že se ten člověk zlobí, že je naštvaný. Byly 
tam i matematické řady, takže zjišťovali, jak je nadaný. Byla před 
ním naznačená situace a on měl doplnit, jak podle něj asi pokra-
čuje. Pamatuju si otázku, čeho se nejvíc bojí a proč. A tak podob-
ně. Bylo to hodně rychlé, otázek bylo mnoho. Psycholožka měla 
systém vyhodnocování. Působila docela odměřeně, snažila se asi 
o jistou objektivizaci situace. Součástí vyšetření bylo i sezení s dět-
skou psychiatričkou; na tu jsem našla kontakt přes facebookovou 
skupinu, která sdružuje rodiče dětí s Aspergerem. A ta nám řekla, 
že Aspergera za sebe úplně nevidí, ale že vidí obrovskou úzkost. 
A navrhla nám antidepresiva Sertralin, 25 mg. 

Jak jste vlastně zvládali covidovou dobu?

Když se vrátím do doby první třídy, psycholožka nám pomocí hy-
pnózy dokázala posunout čas, do kdy jsme mohli syna v družině 
vyzvednout, takže jsme to nějak doklepali, než jsem si to vyřešila 
v práci. Na babičky jsem moc spoléhat nemohla, moje máma byla 
často na té JIPce. A pak přišel covid. Tehdy mi jednou Pepík vlezl do 
okna, že skočí. On všechno zveličuje, takže když je něco špatné, tak 
vidí všechno strašně špatné. Začal mít úzkosti z toho, že se nakazíme 
a že mu umřeme. To je jeho brutální celoživotní úzkost. Tehdy jsem 
už nevěděla, co mám dělat, jak ho dostat ven. Chtěla jsem vzít rodinu 
na procházku, byli jsme už fakt dlouho zavření doma. On ale nechtěl 
z toho okna skočit, on nás chtěl jen zastavit, abychom ho nenutili jít 
ven. Nebo nevěděl, co jiného má v tu chvíli dělat. „Proboha, hlavně 
nechoďte ven, protože tam to chytíte, umřete mi a já nebudu mít 
rodiče.“ On se nebál o sebe. Jestli se o někoho nebojí, tak o sebe. 
On se nemá rád. Když se zeptám své dcery, koho má nejradši, řek-
ne sebe. Syn pořád řeší smrt, skrze babičku, skrze jednu nehodu, 
která ale nebyla nijak zvlášť vážná. Jednou nám skočila srna před 
auto. Srazili jsme ji. Nám se nic nestalo, srna zemřela. Ale on od té 
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doby začal vnímat, že se něco může stát i nám. Takže jakmile jede-
me v příšeří, říkám mu, ať si třeba pospí. On mi na to řekne, že přece 
nebude spát, protože co kdybychom nabourali a umřeli. 

V tomhle se docela poznávám, taky jsem jako malá jezdila 
s vytřeštěnýma očima a bála se, že nabouráme.

To má asi hodně dětí, ale prostě když je člověk rodič, tak se pořád 
snaží něco nepodcenit. Říkala jsem si, že když se ty fobie nepod-
chytí v dětském věku, bude se to zhoršovat. Proto jsem se toho 
tolik bála. On byl buď úzkostný, nebo agresivní.

Protože to souvisí, ne? Úzkost a agrese – skoro jako by to bylo 
totéž, jen jedno obrácené dovnitř, jedno ven.

To jsem právě nevěděla. Možná jsem úzkostná, ale agrese ve mně ni-
kdy nebyla, takže jsem toho musela jako rodič hrozně moc pochopit. 

Syn ti to ukázal.

Syn mi to ukázal krásně. Ale to mužství, chlapectví pro mě bylo 
velmi neznámé. Potom co stál v tom okně, jsem mu říkala, že jsem 
ho přivedla na svět, a to nejhorší, co by mi mohl udělat, by bylo, 
že by mi odešel. Ptala jsem se ho, jestli by mi tohle chtěl udělat, 
a on že ne, že to by nerad. Tak jsem ho prosila, aby do toho okna 
už nikdy nelezl, aby tohle už nikdy nedělal. Říkala jsem mu, ať se 
se mnou snaží mluvit o všem, co mu vadí, ale ať už tohle nikdy ne-
dělá. Přitom jsem se ale nebála, že doopravdy skočí, fakt ne. On to 
ale neudělal demonstrativně, byl v tom pokoji velmi potichu a mně 
to najednou bylo podezřelé. Už jsme se připravovali ven a najed-
nou jsem ho tam takhle našla. Potom jsem poslouchala podcast 
s Peterem Pöthem a musím říct, že nic lepšího jsem o dětech nikdy 
neslyšela. Tehdy jsem byla fakt šťastná, že jsem našla někoho, kdo 
dětem rozumí a kdo to umí pojmenovat. Byla jsem unešená, tak 
jsem mu napsala, jestli by syna nevzal do terapie. On mi odepsal, že 
nové klienty do terapie už nepřijímá, ale že má žáka, který pracuje 
v tomtéž stylu. Syn k němu chodí už třetím rokem. Strašně si spolu 
sedli, hrají různé hry a do toho si povídají. Teď tedy máme přesně 
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tu kombinaci, kterou nám doporučovali – terapie a antidepresiva, 
a syn je teď, řekla bych, bez problémů. Zároveň samozřejmě jako 
matka nejsem ráda, že můj syn musí ta antidepresiva brát. Říkám 
si, jestli je to vlastně potřeba, jestli se syn jen nenacházel v nějaké 
vývojové fázi, kterou bylo třeba překonat. Měl toho dost – nejdřív 
sestra, potom škola, potom covid. Teď mám pocit, že všechno skvěle 
zvládáme, tak jsem navrhla, že bychom ta antidepresiva vynechali. 
No a psychiatrička říkala, že můžeme zkusit, až bude sluníčko, po-
malu přejít na čtvrtku a potom vysadit úplně. Tak jsme to vynechali 
a během tří dnů začal syn úplně absurdním způsobem vyšilovat. 

To se snad nemohlo na něm ještě ani projevit, ne?

Tehdy si ke mně sednul a začal mi říkat, že mi v životě hrozně ubli-
žoval, a začal brečet, že mu je mě líto a že mě tak trápil. Nechápala 
jsem, co se to děje, vysvětlovala jsem mu, že mě vůbec netrápil… 
Najednou přinesl trojky z úplně základních úkolů ve škole, ze kte-
rých většinou dostává jedničky. Ptala jsem se ho, co se děje, a on 
mi řekl, že to bylo tím, že neměl ten prášek. Takže během tří, čtyř 
dnů u něj nastal takovýto propad. Zrovna šel na terapii, tak jsem 
to terapeutovi psala, načež jeho odpověď byla, že se to ještě ne-
mohlo stihnout reálně projevit. Řekl mi, že to vezme jako téma do 
terapie, protože je evidentní, že si můj syn ten stav sám přivodil, 
když věděl, že bere nižší dávku. Psychiatrička ale říkala, že by o tom 
polemizovala, že je syn malý a hubený a že nemůže vyloučit, že to 
jeho tělo poznalo. A říkala, že si spíš myslí, že to bude kombinace 
obojího; že si to přivodí a zveličí, a nějaká hladina už i malinko po-
klesla. Řekla nám, ať se vrátíme zpět k původní dávce. Do budoucna 
doufám, že to jednou zvládneme i bez těch léků, ale hlavně bych 
nechtěla, aby to došlo do stádia, ve kterém je moje máma, která 
se celý život s úzkostmi neléčila a vedlo to k depresivním stavům, 
mělo to vliv na okolí (to mluvím o sobě). Vždycky mi všichni ří-
kali, že svého syna moc řeším. To je asi pravda, asi jsem úzkostná 
matka. Taková, co hodně řeší, aby děti byly v pohodě. Ale já jsem 
prostě nechtěla denně vyzvedávat dítě s rudými kruhy pod očima 
od pláče. Tak jsem to zastavila. Nakonec jsme vždycky spolu tu 
zatáčku nějak vybrali, ale myslím si, že je vlastně důležité monito-
rovat, když máme pocit, že se děje něco divného. Vím, že se s tím 
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může dítě porvat, ale také se z toho může stát větší problém, který 
se bude řešit ještě hůř. A jestliže on něco potlačuje, myslím si, že 
se to potom někde vrátí. Syn dřív neuměl mluvit o emocích, neu-
měl o nich moc přemýšlet, teď už je to mnohem lepší. Ráda bych 
zmínila, že existuje opravdu spousta knížek, ale dobrých dětských 
psychologů a psychiatrů je málo. A knihy mohou být i zavádějící. 
Klidně si v nich můžete potvrzovat něco, co vlastně není pravda, 
protože ten problém nevidíte s odstupem, v celé jeho šíři. My jsme 
nakonec měli štěstí, a jsem ráda, že se syn stabilizoval, i když mi 
celá rodina nadávala, že to moc řeším. Teď je v klidu. Někteří čle-
nové rodiny mi vyčítali, že jsem to dohnala tak daleko, že on teď 
kvůli mně musí brát antidepresiva. Ale když vidím to druhé, bez-
problémové dítě, vím, že to bylo potřeba.

Hodně se mluví o tom, že když má psychické potíže dítě, je 
potřeba, aby se do terapie zapojil i rodič, že se vlastně dítě 
bez toho někdy ani vyléčit nemůže. Co si o tom myslíš?

O tom jsem nechtěla úplně mluvit, ale když už jsi začala, osobně 
jsem nikdy neměla potřebu na terapii chodit. Možná je to takový 
syndrom dítěte, které muselo odmala být silnější než jeho máma. 
Moje máma byla často psychicky v háji, nikdo jiný tam nebyl a já 
jsem musela fungovat jako stabilní prvek. Jsem zvyklá, že se všech-
no zvládne. Odmala jsem „držák“. Takže tímto způsobem úzkostná 
nejsem, ale jakmile se mi narodily děti, rozjely se mi velké strachy 
o ně. To má taky asi každý rodič, potom je to ale zase vždycky otáz-
ka míry. Jakmile se o syna bojím, vím, že to z části přenáším na něj. 

O dceru se tolik nebojíš?

Bojím se úplně stejně o oba, ale přijde mi, že to na ni tolik nepře-
náším. Možná to ale jen podceňuju, protože ona je jiná, má jiné re-
akce. Syn se často ozve, svými emocionálními propady mi neustále 
dává zpětnou vazbu. Dcera je nad věcí a hodně toho drží v sobě; 
ona mi tu zpětnou vazbu nedá. Takže když se o ně bojím, syn mi 
to vrací tím, že se potom bojí o mě. Občas jsem měla stavy velké-
ho strachu, třeba když odjeli s mužem na pánský víkend. Musela 
jsem vědomě myslet na něco jiného, protože jsem se bála, aby se 
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nevybourali. Ale on potom zase volá mně, když jedu z práce na 
chalupu, jestli jsem v pořádku, klepe se a nemůže to ovládnout. 
Tehdy si říkám, že jsem asi taky něco zvorala, že jsem svoje strachy 
moc přenášela na něj. Už jsme dospěli k tomu, že děti spolu chodí 
samy ze školy. Mně bylo jasné, že by to zvládly už před rokem, ale 
dlouho mi trvalo, než jsem to v sobě zpracovala. A nedocházelo mi, 
že tím, co jim všechno nedovoluji, jim vlastně dávám najevo, že se 
mají bát. To mi rozkryl až synův terapeut. Třeba jednou za půl roku 
se s ním sejdeme a on nám řekne, co probíhá na terapii. Víckrát 
už mi říkal, že ať si na to dávám pozor, abych úzkosti nepřenášela. 
A já na to, že ale dcera je v pohodě. A on mi vysvětlil, že jsme si my 
dva prostě našli nějaký kanál, kterým to víc proudí. První dny, když 
začaly děti chodit samy do školy, schovávala jsem se a pozorova-
la je, jestli se rozhlížejí, když přecházejí. Fakt jsem se bála. A teď 
jsem na sebe hrdá, protože už jsem úplně klidná, když jdou samy 
domů. Ale pouštění a trhání pupeční šňůry bylo pro mě velmi těž-
ké a bolestivé, protože těsná blízkost pro mě byla vždycky hodně 
důležitá. Ta psycholožka na diagnostice mi tehdy řekla, že si myslí, 
že za půlku synových problémů stejně můžu já. A že dokud ho ne-
pustím, bude ty úzkosti mít. Říkala mi, ať ho pustím, a že okamžitě 
vyroste. Uvidíte, že když pustíte otěže, vyroste mu sebevědomí. 
Čili jsem věděla, že je to hodně o mně. Takže máš pravdu, že po-
kud má někdo úzkostné dítě, měl by asi zvážit, nakolik úzkosti sám 
generuje, aniž by chtěl. Pro představu nějaké normy je asi docela 
dobré sledovat průměr, jak to mají ostatní. Kdy už si mám dát na 
sebe pozor. Když jsem viděla, že všichni synovi spolužáci už chodí 
sami a jen já jsem chodila pro něj, bylo mi jasné, že ho brzdím a ty 
úzkosti mu přidělávám. A moje dcera se tak nějak veze.

Je pravda, že tou panikou, úzkostí často člověk poutá k sobě 
pozornost svých blízkých.

Ano, to mi říkala jedna z těch psycholožek a ptala se, jestli má syn 
sourozence. Říkala, že on si tím vlastně bere spoustu mé pozornosti. 
Takže to je teď taky pro mě velké téma – vrátit se zase mentálně 
víc k dceři, která na sebe tolik pozornosti nepoutá, která je takový 
ten „držák“ po mně.
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KATKA

Rozhovor s autorkou rozhovorů  
nejen o antidepresivech 

Jak a kdy vznikl nápad vést rozhovory o antidepresivech? 

Nápad vznikl na kurzu tvůrčího psaní s Lenkou Lagronovou, což je 
výborná česká dramatička, které se podařilo vytvořit v rámci lekcí 
něco jako ženský kruh. Sešly se tam ženy různých věkových katego-
rií, které měly zasuté nějaké spisovatelské ambice. Vzájemně jsme si 
vyprávěly o svých ambicích a snech, Lenka se ptala, o čem bychom 
tedy chtěly psát, co je to naše téma. A já si říkala, že pro mě jsou to 
antidepresiva. Chodila jsem už dlouho na terapii a stále jsem to v sobě 
řešila – pomyslnou hranici, kde jsem to já, kde jsou to ta antidepresiva, 
kdo bych byla, kdybych je neměla, kdyby nic takového neexistovalo.

A kolik času uplynulo od toho kurzu k prvnímu rozhovoru, kdy 
se to vlastně stalo?

To bylo hned. Zajímavé bylo, že když jsem ještě v rámci kurzu za-
čala mluvit o antidepresivech, hned to začalo rezonovat. Najednou 
se ozvala jedna paní, která říkala: „Můj syn bere antidepresiva a já 
tomu vůbec nerozumím. Já jsem úplně jiná a nechápu, proč to po-
třebuje. Mě by vlastně strašně zajímalo si o tom něco přečíst. Chtěla 
bych trochu nahlédnout do hlavy lidem, kteří to berou.“ Její syn to 
asi s ní nedokázal sdílet. Myslím si, že lidem mnohdy stále chybí 
slovník, aby o tom vůbec dokázali nějak mluvit. Já se také snažím 
svým rodičům vysvětlovat svoje psychické potíže, protože oni je 
nemají, nebo je spíš mají úplně jinak.
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Podle čeho a jak jste vybírala lidi pro rozhovory?

Napsala jsem na Facebook, že hledám lidi, kteří dlouhodoběji berou 
antidepresiva a kteří by byli ochotní mi o tom něco říct. Samozřejmě 
pod podmínkou, že nebudu nikde zveřejňovat jejich identitu. A vzá-
pětí se mi začali ozývat různí lidé. Kamarádi začali moji výzvu sdí-
let, začala se šířit. Někteří mi psali třeba jenom, že by rádi rozhovor 
udělali, a potom pro to nenašli odvahu, měli za sebou různá trau-
mata. Kontaktovali mě také úplně cizí lidé. Náhle se odkryla úplně 
jiná tvář Facebooku. Obyčejně se tam všichni prezentují, jak jsou 
dokonalí a šťastní, a najednou se na mě sypaly samé těžké příběhy. 

Jak jste je vybírala?

Nakonec jsem si záměrně vybírala respondenty, kteří profesně píší – 
hlavně novináře nebo básníky. Vlastně jsou to vesměs samí umělci. 
Dala jsem přednost lidem, u kterých jsem si říkala, že jsou o tom 
schopni dobře mluvit. Dělat rozhovor s někým, kdo to prožívá v sobě, 
ale neumí to moc říct, by asi úplně tak užitečné nebylo. Vyšlo to tak, 
že to je vlastně moje sociální bublina; všichni jsou podobně staří 
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a ze stejné kultury jako já. To je dané tím Facebookem. Říkala jsem 
si, jestli by nebylo zajímavější, kdyby se to rozšířilo i na jiné vrstvy 
společnosti, ale zároveň bych to asi musela dělat celé nějak jinak.

Rozhovory jsou anonymizované. Co to přesně znamená? A jsou 
anonymizované všechny? Vy jste jim to tedy slíbila dopředu?

Znamená to, že znám identitu respondentů, ale nebudu ji v knize 
uveřejňovat. Ano, slíbila jsem jim to, a byl to pro mě velmi zajíma-
vý zážitek. Nikdo nemá v rozhovoru zveřejněné jméno ani příjmení 
(jména jsou pro potřeby knihy falešná) a nejsou uvedeny žádné 
konkrétní indicie, které by vedly k jednoznačné identifikaci. Jinak 
jsem nic neupravovala, záměrně neskrývala. Bylo to úplně jiné než 
dělat běžné novinářské rozhovory. 

V čem přesně to bylo jiné? 

Cítila jsem, že lidé najednou získali volnost ve sdílení. Myslím si, 
že svou zkušenost potřebovali sdílet, ale kdybychom uvedli jejich 
jméno, budou si nepřetržitě hlídat, co řeknou. Budou myslet na 
všechny příbuzné, koho se co může dotknout. Takhle mohli mluvit, 
jak to cítili. Ty rozhovory by takhle nevypadaly, kdyby respondenti 
dávali všanc s příběhem i celou svou identitu.

Máte tedy za to, že díky anonymitě je v rozhovorech větší 
svoboda?

Ano a nesrovnatelně. Když dělám rozhovory, vyjádření někdy musím 
z lidí tahat jak z chlupaté deky. Ale tohle bylo naopak. Jen jsme si 
sedli a oni mluvili a mluvili. Úplně obrácená situace, než jsem byla 
do té doby většinou zvyklá při rozhovorech zažívat. 

Ještě se zeptám k té předcházející otázce, když jsme říkali, že 
v anonymitě je větší svoboda, že lidé mají větší odvahu. Na 
druhé straně může být ale otázka, jestli je to ještě důvěryhodné. 
Nemůže být v těch odpovědích zase příliš velká fantazie, ať 
už jakýmkoliv směrem?
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Popravdě, mně by nevadilo, kdyby si vymýšleli. Protože pro mě 
není zase až tak důležitá hranice mezí tím, kdy popisujete, co jste 
prožila doopravdy a co si představujete, že prožíváte. Mě zajímá 
stejně tak, co si lidé představují. Z toho se někdy o nich dozvím 
ještě víc. Kniha obsahuje jeden rozhovor, u kterého jsem měla 
podezření nebo pocit, že si ten člověk svůj příběh třeba trošku 
romantizuje nebo vymýšlí, ale vlastně mi nepřišlo, že by to bylo 
na škodu.

Vaše osobní zkušenosti se v dialozích také odkrývají. Poznáváme 
vás skrze otázky postupně. Nemáte třeba chuť se i vy anony-
mizovat? Nebo psát pod pseudonymem?

Mám (smích). Také mi to není příjemné. Stále mám v sobě svíravý 
pocit, že se najdou lidé, kteří to celé někdy možná použijí proti mně, 
že to budou vnímat jako slabost. Je to možná trochu paranoidní, 
ale na druhou stranu stále vnímám, že braní antidepresiv je trochu 
tabu. Když má teď tato kniha vyjít, mluvím o tom díky ní otevřeněji 
a s překvapením zjišťuji, kolik lidí kolem mě je taky bere. Doufám, 
že knihu budou číst hlavně ti, kteří podobné problémy mají a zají-
má je to, chtějí se o tom nějak bavit a uvolňovat to. 

Pro knihu jste si sama vybrala ilustrátorku. Jak jste k této spo-
lupráci dospěla?

Anička taky má, a myslím, že se tím nijak netají, nějaké úzkosti, psy-
chické problémy. Máme to společné – já se často obklopuji lidmi, 
kteří to znají a se kterými o tom můžu mluvit. Takže s Aničkou nás 
to taky přitáhlo k sobě. A mně se hodně líbí její obrázky. Připadají 
mi na hranici art brut. Ona kreslí každý den a tím se asi částeč-
ně vymalovává ze svých úzkostí. Prostě maluje a myslím, že jí je 
u toho dobře. To by vám asi řekla líp Anička. Její ilustrace jsem 
k téhle knížce vybrala proto, že mi velmi dobře evokují pocit, kte-
rý mám z antidepresiv. Jako jednotlivec jsem šťastná, že existují 
a že mi pomáhají lépe fungovat. Zároveň mám trochu divný pocit 
z toho, že si dnes lidé tak málo dopřejí smutek či zlost. Působí to 
až trochu křečovitě, blokace či otupování emocí asi není vždyc-
ky úplně dobrá.
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Dialogy o antidepresivech vydáváme v edici Marco Cavallo, 
proč jste se rozhodla pro vydání právě s námi? Co si od toho, 
že to vyjde takhle knižně, slibujete?

Poradil mi to kamarád, že by vás to mohlo zajímat, a zdálo se mi 
to jako takové přirozené spojení. Jsem ráda, že vydání je mimo 
komerční pozornost. Na druhou stranu budu hlavně ráda, když se 
kniha dostane k lidem, kteří něco podobného sami prožívají. Je 
určena hlavně těm, kterých se to téma nějak týká. 

Máte se službami Fokusu Praha nějaké osobní zkušenosti?

Fokus teď sleduji víc, předtím jsem ho znala jenom tak z dosle-
chu, taky od kamarádů, ale žádnou osobní zkušenost se služba-
mi Fokusu nemám.

Našla jste v rozhovorech nějaké nové impulsy pro svoji cestu? 
Změnil se nějak váš pohled na antidepresiva?

Pro mě je ta knížka naprosto zásadní. Vnímám ji jako velmi důle-
žitou součást své terapie. Je to můj krok na cestě. Podívala jsem 
se na antidepresiva z různých úhlů pohledu. Prošla jsem momen-
tem, kdy jsem myslela, že už je vůbec nepotřebuji a že se krásně 
dokážu obejít bez nich, a pak mě to úplně srazilo najednou na 
kolena a musela jsem je znova s pokorou začít brát, prosila jsem 
je, ať zase zaberou. A díky tomu, že jsem měla za sebou tyhle roz-
hovory, to bylo o něco jednodušší. Protože jsem mluvila s lidmi, 
kteří něco takového měli za sebou také. A stejně stále věřím, že 
je dokážu jednou přestat brát a chtěla bych. Když antidepresiva 
berete takhle dlouho, je opravdu těžké zjistit, kdo byste byl bez 
nich. Ono to vypadá jako taková banální otázka, ale vlastně stále 
hledám. Už jsem ale i smířená s tím, že je možná nezvládnu přestat 
brát, a i tak prožiju dobrý život. Na druhou stranu bych zároveň 
byla ráda, kdyby v této knížce někdo, kdo se třeba zase bojí začít 
antidepresiva brát a potřebuje to, našel povzbuzení. Protože kdy-
bych je nezačala užívat, tak bych se taky třeba silou těch úzkostí 
zabila. Evidentně můj vztah k antidepresivům stále není úplně ko-
herentní a vyrovnaný (smích).
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Kateřina Kudláčová pracovala jako kulturní publicistka, poté na-
stoupila na mateřskou, kdy se rozhodla po několik let věnovat 
pouze rodině a kariérní ambice odložit na později. Toto rozhod-
nutí částečně souviselo i s její psychickou křehkostí, která je dů-
vodem užívání antidepresiv. Kniha rozhovorů o antidepresivech 
vznikala v době, kdy se začala pomalu vracet do zběsilého tempa 
pracovního procesu. Nakonec se jí podařilo najít onu vzývanou 
rovnováhu mezi rodinným a pracovním životem. Nyní je ovšem 
znovu těhotná a doufá, že to celé znovu ustojí.
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Anna Valoušková pracuje s dětmi předškolního věku v soukromé 
mateřské školce a intenzivně se věnuje výtvarné tvorbě.

Anna má ráda děti, staré lidi a zvířata. Snad proto, že si s nimi nej-
lépe rozumí. Má to samozřejmě i své výhody, díky tomu, jaká je, 
má způsob vnímání a vidění světa, který není úplně běžný. Vytváří 
si svůj vlastní svět a svůj vlastní způsob, jak světu okolo sebe ro-
zumět a vyrovnat se s ním. Proto maluje a kreslí. Jejím typickým 
výrazovým prostředkem je černý humor a nadsázka.  Černý hu-
mor v barevných, zářících a jásavých barvách. Dalším zdrojem 
inspirace je pak pro Annu pohádkový svět fantazie inspirovaný 
dětským světem a snovými vizemi.  Anna má dvě kočky, jednoho 
psa a touží po ochočené lišce. Další její obrázky lze najít na insta-
gramu pod názvem @infekcenezajmu. 
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V edici Marco Cavallo dosud vyšlo:

ZA ZDMI
Deinstitucionalizace v evropských příkladech dobré praxe.

CESTA K ZOTAVENÍ
Sebrané texty Marka Raginse.

SVOBODA PŘEDEVŠÍM
Analýza zkušeností s komunitní péčí o duševní zdraví v italském 
Terstu a její význam pro Nizozemsko. Rozšířeno o české zkušenosti.

FENOMÉN SLYŠENÍ HLASŮ
Kniha Paula Bakera o lidech a pro lidi, kteří slyší hlasy.

Všechny knihy edice si můžete stáhnout zdarma  
v pdf na www.fokus-praha.cz.
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